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همکاران ارجمندم، اعضای خانواده بزرگ رایزکو
با تقدیم گرم ترین ســام ها و درودها و در اولین فصلنامه سال 1403 در 
روزهای پایانی فصل بهار، فرصت را مغتنم شمرده و باتوجه  به نام گذاری روز 
۲۷ اردیبهشت، به عنوان »روز ارتباطات و روابط عمومی« به اهمیت و نقش 

بی بدیل ارتباطات و روابط عمومی در سازمان ها می پردازم.
این روز یادآور ارزش ها و اصولی اســت که مبنای آن هنر و علم ارتباطات 
اســت. روابط عمومی، نه تنها به عنوان واسطه ای برای انتقال اطاعات بلکه 
به عنوان شالوده ای برای ایجاد و تقویت اعتماد میان سازمان و جامعه عمل 

می کند.
در دنیای امروز که به ســرعت در حال تغییر است، روابط عمومی به عنوان 
یکی از ارکان حیاتی هر سازمان، نقشی کلیدی در برقراری ارتباطات مؤثر با 
مخاطبان خود ایفا می کند. روابط عمومی ها در تاشند با بهره گیری از دانش 
و فناوری های نوین و نیز نیروهای متخصص و خبره، راهبُردهایی هدفمند 
و کارآمد برای مدیریت تصویر و اعتبار سازمان متبوع خود، طراحی و اجرا 
می کند. این فرآیند استراتژیک، به سازمان ها کمک می کند تا پیام های خود 
را به شکلی جذاب و قابل فهم به جامعه منتقل کنند و بازخوردهای آن ها را 

به دقت تحلیل و ارزیابی نمایند.
مهم ترین وظیفه روابط عمومی، ایجاد و نگه داشتن تصویر مثبت از سازمان 
در ذهن مخاطبان است. این واحد با استفاده از تکنیک های پیشرفته تحلیل 
و ارزیابی، بازخوردهای جامعه هدف را جمع آوری و بادقت بررسی می کند 
تا استراتژی های ارتباطی خود را بهبود بخشد. از این منظر، روابط عمومی 
نه تنها به تبلیغات و اطاع رســانی محدود نمی شــود، بلکه به عنوان یک 
فرآیند مســتمر، به مدیریت و بهبود روابط و ارتباطات مؤثر با ذی نفعان 

مختلف می پردازد.
رســانه ها، به عنوان ابزارهای قدرتمند تأثیرگذاری بر افکار عمومی، نقش 
مهمی در راهبُردهای روابط عمومی ایفا می کننــد. روابط عمومی با درک 
عمیق از این نقش، به طور هوشمندانه از رسانه ها بهره می گیرد تا پیام های 
سازمان را به شکلی جذاب و مؤثر به مخاطبان منتقل کند. رسانه ها به عنوان 
واسطه هایی پرقدرت، توانایی انعکاس تصویر سازمان به جامعه را دارند و 
نقش آن ها در شکل دهی به افکار عمومی و ایجاد اعتماد عمومی، بی بدیل 

است.
در فلسفه این هنر - علم، »ارتباطات مؤثر«، سنگ بنای روابط عمومی است. 
این مقوله نه تنها شامل ارتباطات رسمی و اداری، بلکه تعامات غیررسمی 
و انســانی نیز می شود. برقراری ارتباطات شفاف و صادقانه با مخاطبان، به 
بهره گیری از سپهر رســانه ای پویا، باعث تقویت اعتماد و ایجاد رابطه ای 
پایدار و سازنده می شود. روابط عمومی با استفاده از ابزارها و تکنیک های 
متنوع ارتباطی، پیام های ســازمان را به گونــه ای منتقل می کند که هم 

قابل فهم و هم جذاب باشد.
واحــد روابط عمومی و تبلیغات رایزکو نیز، باتکیه بــر خاقیت و نوآوری 
همکاران خود و نیز استفاده از به روزترین علوم ارتباطات و رسانه، همواره در 
جستجوی راهکارهای نوین برای بهبود ارتباطات و تعامات سازمان است. 
این همکاران با شور و اشتیاق فراوان و با بهره گیری از دانش و تجربه خود، 
به ارتقای سطح ارتباطات و افزایش تعهد و تعامل سازمان کمک می کنند. 
خاقیت آنان در طراحی و اجرای برنامه های متنوع و مختلف، نقش بسزایی 

در اثربخشی و کارایی اهداف این خانواده معظم دارد.
روز روابط عمومــی، فرصتی بود تــا از تمامی تاش ها و دســتاوردهای 
همکارانمان در واحــد ارتباطات )روابط عمومی و تبلیغات( قدردانی کنم و 
نقش بی بدیل آنان در پیشبرد اهداف سازمان را ارج دوباره گذارم. با حمایت 
و تقدیر از این تاش ها، می توانیم زمینه ساز موفقیت های بیشتر و ارتباطات 

مؤثرتر در سازمان باشیم و به سوی آینده ای روشن تر گام برداریم.
با نیتی صحیح و ثواب و البته درک صحیح از فرآیند ارتباط و اســتفاده 
کاربردی و صحیح از عموم رســانه ای در اختیار، بــا همکاری و همدلی 
مضاعف، باید به تقویت و بهبود ارتباطات خودپرداخت، تا با هم دنیایی بهتر 

و ارتباطاتی مستحکم تر بسازیم.

شماره 10  هنر ارتباطات، آ�یینه اعتماد

بهار 1403  

نشریه داخلی هلدینگ رایزکو  

میاد شیران
مدیر ارتباطات

سرمقاله



همگی به دنبال یک زندگی پرمعنا و موفق هستیم، اما چگونه می توانیم به شکل حقیقی بر زندگی خود تأثیرگذار باشیم؟ 
این سوالی است که همه ما با آن دست و پنجه نرم می کنیم.

اولین گام برای تاثیرگذاری بهتر در زندگی خود، آگاهی از خود و اهدافتان است. با شناختن خود و آنچه که واقعاً می خواهید، 
قادر خواهید بود تصمیم های بهتری بگیرید، اهدافتان را شفاف نمایید و به سمت رویاهایتان حرکت کنید.

 یکی دیگر از راه های تاثیرگذاری بر زندگی خود، مدیریت زمان به صورت هوشمند است. با برنامه ریزی مناسب و تمرکز بر 
اولویت هایتان، می توانید به بهترین شکل از زمان خود استفاده کنید و به اهدافتان نزدیک شوید و در کنار این موارد اهمیت 

ارتباطات موثر نیز در تاثیرگذاری بر زندگی خود را نباید نادیده بگیرید. 
بدانید که چگونه با دیگران ارتباط برقرار کنید و از این ارتباطات برای رشد و پیشرفت خودتان بهره ببرید. آگاهی از بحران ها 
و حضور تمام قد در چالش های زندگی نیز می تواند در رشد شخصی شما تاثیر مثبتی داشته باشد. با قبول بحران ها به عنوان 

فرصت هایی برای رشد، می توانید توانمندی های خود را تقویت کنید و بهترین نسخه خودتان را به عرصه وجود درآورید.
در نهایت، برای تاثیرگذاری بر زندگی خود، باید پایبند به اهدافتان بمانید و پیشــرفت و حرکت روزانه خود را در ذهن و بر 

دفترکار خود تحلیل و ارزیابی کنید.
 با برنامه ریزی مداوم و پیگیری به اهدافتان، می توانید به یک زندگی معنا دار و پراز انگیزه دســت یابید و باید بدانید تعادل 

اصلی در زندگی در نیل به اهداف عالی حاصل می شود.
در آخر، تاثیرگذاری بر زندگی خود ابتکار شماست. هر روز می توانید تصمیماتی بگیرید که حاصل عمل به تصمیمات شما 

کمک کند، بهترین نسخه خودتان را بسازید و زندگی خود را به شکلی کاماً متفاوت تجربه کنید.
و غایت کام را در شعر لسان الغیب حافظ می توان یافت:

چگونه تاثیرگذار زندگی خود باشیم

حمیدرضا صمدی

بهار ۱۴۰۳ خورشیدی



سمینار معرفی پروژه SAP، رویدادی بود که دوشنبه ۲1 خرداد ماه 
ســال 1403 با حضور مدیران ارشد و کارشناسان مرتبط در هتل 

المپیک تهران برپا شد.
این رویداد با هدف آشنایی با ابعاد و روش های اجرای SAP، تمرین 
کار تیمی و توان حل مســاله و از همه مهم تر ایجاد شرایطی برای 
امکان تعامل و ایجاد ارتباط موثر میان نسل های مختلف کاربران 
برنامه ریزی شد تا به صورت عملی و اجرایی عملکرد و قابلیت های 

پروژه معرفی شود.
در حاشیه برگزاری این رویداد و در گفتگویی که با سجاد حسینی 
مدیر ماژول FI و CO داشــتیم او درباره نحوه عملکرد این ماژول 
گفت: تمرکز اصلی این ماژول بر روی کنترل هزینه ها برنامه ریزی 
شــده است، در واقع باید گفت این ماژول مسئولیت تجمیع کلیه 
فرآیندهای ســازمان را بر عهده دارد و با استفاده از اطاعاتی که 
جمع آوری می کند امکان استخراج یک مدل تصمیم سازی دقیق 

در مورد هزینه های سازمان را فراهم می کند.
او در ادامه توضیح داد: با این روش تصمیم گیری عاوه بر افزایش 
سرعت در راندمان کاری در نهایت اتفاق مورد نظر سازمان یعنی 
قرارگیری در مسیر ریل توسعه و حرکت به سمت جهانی شدن با 
سرعت بیشتری رقم می خورد. اتفاقی که می توانیم از آن به عنوان 
اتصال به شبکه جهانی تبادلات دانش در حوزه صنعت خودرو یاد 

کنیم.
حسینی با اشاره به اینکه در پی تحقق این هدف می توانیم به زبان 
مشــترکی با فعالان این صنعت در سطح جهان دست پیدا کنیم، 
تصریح کرد: 1۷ فرودین ماه ســال 1404 شاهد اجرای عملی فاز 
اولیه پروژه یا همان بیگ بنگ خواهیم بود اتفاق بزرگی که با رقم 
خوردن آن می توانیم تغییر فرهنگ ســازمان و رشد بلوغ فکری 

مجموعه را به عینیت مشاهده کنیم.

مصطفی خراسانی کارشناس مسئول استراتژی و سیستم ها نیز با بیان 
اینکه بیش از 10 ســال از زمان حضورش در سازمان سپری می شود 
توضیح داد: تجربه حضور من در این مدت نشــان داده که با توسعه 
سازمان سیســتمی در قد و قواره رایورز دیگر پاسخگوی نیازهای 
سازمان نیست مشکاتی مانند عدم اتصال فرآیندها، نبود دقت کافی 
در گزارش های تدوین شــده، نبود چابکی لازم در مجموعه از جمله 
دغدغه هایی بود که معاونت توسعه کسب وکار و فناوری اطاعات را به 

سمت استقرار نرم افزار SAP در سازمان سوق داد.
او هدف از برگزاری این سمینار را تصمیمی دانست که در پی آن 
همه ی یوزرهــا و پاوریوزرها به درک جامعی از میزان اهمیت این 
پروژه برسند و تاکید کرد: تاش کردیم با برنامه ریزی های دقیق 
در کنار آشــنایی کاربران با ماژول  ها توانایی کار تیمی و مدیریت 

حل مساله را با هم تمرین کنند.

 تلاشی برای رسیدن به بلوغ سازمانی
مهرداد رجب دوست رییس هیئت مدیره شرکت بستیران نیز در 
این سمینار یکی از ویژگی های بارز رایزکو را در این مسیر داشتن 
چشم انداز دقیق و روشنی دانست که کلیه اعضا برای رسیدن به 
آن تاش می کنند و در پی فراهم ساختن بستری هستند تا بلوغ 

سازمانی را افزایش دهند.
او در ادامه خاطرنشــان کرد: تعداد بالای افراد مشــارکت کننده 
نشــان دهنده تعهد و اراده ســازمان در ایجاد تحول و تغییرات 
است و انگیزه دیده شده در میان افراد، عامل اثربخشی است که 
می تواند در موفقیت پروژه نقش پررنگی را ایفا کند و به عقیده من 
خودسازی ویژگی مهم دیگری است که در این پروژه می توان دید.

در جستجوی چابکی
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دومین جشــنواره بهاره غذا به همت موسســه خیریه 
نیکوکاران راز در دبستان و دبیرستان راز برگزار شد.

این جشنواره که امسال دومین دوره خود را پشت سر 
گذاشــت رویدادی است که با مشارکت دانش آموزان و 
اولیا آنان برگزار شد تا در آن ضمن تجربه یک فعالیت 
گروهی امکان آشنایی دانش آموزان با فرهنگ غذایی و 

طبخ غذای سالم فراهم شود.
بــه گفته مهدی ســعیدی پور مشــاور ســرمایه های 
اجتماعی هلدینگ رایزکو برگزاری جشنواره هایی از این 
دست باعث همگرایی و همدلی میان دانش آموزان، اولیا 
و مربیان آموزشی است که امیدوار هستیم با استمرار 
آن شــاهد نتایج خوب و اثربخش آن در رشــد فکری 
دانش آموزان باشــیم. ناهید اخیانی مشاور مدارس راز 
نیز هدف از برگزاری این رویداد را فرصتی برای تجربه 
کردن دانست تا دانش آموزان بتوانند به بهانه برگزاری 
این جشنواره فرصت تجربه آموزی را در بستر واقعیت 

پشت سر بگذارند.

برگزاری جشنواره بهاره غذا در مدارس راز

پروژه انتقال ســایت جنرال کب به مجتمع صنعتی ۱۷ هکتاری به 
عنــوان یکی از بزرگترین و پیچیده ترین پروژه های هلدینگ رایزکو 

در فروردین ماه سال ۱۴۰۳ انجام شد.
این پروژه که از آبان ماه ســال ۱۴۰۲ آغاز شــده بود سرانجام فاز 
نهایی آن در تعطیلات نوروزی ســال ۱۴۰۳ انجــام و این پروژه با 

موفقیت به پایان رسید.
فراهم ســاختن زیرســاخت های لازم و برنامه ریزی های دقیق در 
راستای انجام پروژه بدون آن که خللی در روند فعالیت سایت صورت 

بگیرد از جمله چالش هایــی بود که عوامل اجرایی این پروژه با آن 
روبرو بودند و خوشــبختانه با اقداماتی که پیش بینی شد در نهایت 
دقت، سرعت و بدون وقفه به انجام رسید. به گفته دست اندرکاران 
این پــروژه فرآیند جابه جایی و انتقال ســایت جنرال کب یکی از 
پیچیده ترین پروژه هایی بود کــه به دلیل همزمانی فعالیت خط با 
روند انتقال ســایت شرایط پیشــبرد کار را کمی با دشواری روبرو 
کرده بود که خوشــبختانه نه تنها خللی در روند تولید سایت اتفاق 

نیفتاد بلکه شاهد افزایش تیراژ این سایت نسبت به قبل هستیم.

بزرگترین پروژه هلدینگ رایزکو در سال 1403 
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در ایــن دیدار که بــا حضور مدیــر ارتباطات و جمع 
دیگری از کارکنان برگزار شــده بــود ضمن تقدیر از 
عملکرد نمایندگان برتر که تعامل ســازنده، مستمر و 
پویا داشــته اند پیشنهادات مختلف در خصوص اجرای 

برنامه ها و رویدادهای سازمانی طرح و بررسی شد.
نشســت با نمایندگان روابط عمومی دیداری است که 
به صورت دوره ای جهت انتقال تجارب، ایجاد ارتباطات 
گســترده تر، دریافت نقطه نظرات و پیشنهادات برگزار 

می شود.

تقدیر از نمایندگان روابط عمومی مستقر 
در سایت ها و شرکت ها انجام شد

شهر صفادشت هرســاله در ۳۰ اردیبهشت ماه این روز را 
به عنوان روز صفادشــت گرامی مــی دارد. روزی که برای 
نخســتین بار در سال ۱۳۷۷ و در پی مصوبه هیات وزیران 
وقت به عنوان شــهر شکل گرفت و طبق تصمیم مدیریت 

شهری این روز به عنوان روز صفادشت نام گذاری شد.
امسال نیز همزمان با ســالروز ولادت امام رضا )ع( مراسم 
گرامی داشــت این روز با حضور جمعی از مسئولان شهری 

برگزار شد.
مهدی ســعیدی پور مشاور سرمایه های اجتماعی هلدینگ 
رایزکو با حضور در این مراسم خاطرنشان کرد: خوشبختانه 
شهر صفادشت در سال های اخیر مسیر روشنی را به عنوان 
یکی از مراکز فعال در صنعت طی کرده اســت، هلدینگ 
رایزکو نیز به عنوان بزرگترین واحد تولیدی شهر صفادشت 
دارای بیــش از ۳۵۰۰ نیروی شــاغل در ایــن مجموعه 
است و توانســته به زعم خود در توســعه شهری و ایجاد 
زیرســاخت های مناسب مانند احداث دبستان و دبیرستان 
راز، راه انــدازی درمانگاه شــبانه روزی اورند ســلامت و ... 

مسئولیت اجتماعی خود را ایفا کند.

نقش هلدینگ رایزکو در توســعه شــهری 
صفادشت

همزمان با آغاز دهه کرامت امام جمعه صفادشت به همراه 
جمعی از ائمه جماعات این شــهر از کارخانجات هلدینگ 

رایزکو بازدید کردند.
حجت الاسلام مهدی خوبرویان در این بازدید ضمن تقدیر 
از رایزکــو به عنوان یکی از صنایــع کارآفرین که علاوه بر 
اشتغال زایی نقش مهمی در رونق تولید و توسعه اقتصادی 
دارد خاطرنشان کرد: هدف از این بازدید اطلاع و آگاهی از 
فعالیت های صنایع موفقی است که مسئولانه و دلسوزانه در 

عرصه تولید و اشتغال نقش آفرینی می کنند.
وی در ادامــه افزود: یکی از وظایــف اصلی افراد خصوصا 
اقشاری که در ارتباط با مردم هستند از جمله ائمه جمعه و 
جماعات مساجد اطلاع رسانی و امیدافزایی در جامعه است 
که این مهم می بایســت از تریبون های مختلف به سمع و 

نظر مردم برسد.
امام جمعه بخش صفادشــت همچنین در بخش دیگری 
از کلام خود با اشــاره به فعالیت های هلدینگ رایزکو در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی تصریح کرد: اقدام ارزشمند 
و شایســته ی تقدیر دیگری که در این مجموعه شاهد آن 
هســتیم حضور فعالانه در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
اســت و از آنجایی که انتظــار می رود کلیــه بنگاه های 
اقتصادی در کنــار فعالیت های خــود از نقش اجتماعی 
خود غافل نشــوند خوشــحال و مفتخر هســتیم که در 
شهر صفادشت و با فعالیت های اثربخش هلدینگ رایزکو 
همچــون احداث درمانگاه تخصصی و مدارس آموزشــی 
مجهــز و نیز ســایر اقدامات و خدمات ایــن مهم به نحو 

شایسته دنبال می شود.

بازدید امام جمعه و ائمه جماعات 
صفادشت از واحدهای صنعتی رایزکو
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 شکوه آراستگی در مهمانی رمضان
چیــزی که در نگاه اول توجه هر بیننده ای را جلب می کند لباس های 
یک شــکل برگزارکنندگان مراسم اســت. برای میزبانان پروتکل های 
خاصی پیش بینی شــده، خانم ها با لباس تشــریفات رسمی به رنگ 
سرمه ای دیده می شوند، برای آقایان نیز در رده کارشناسی لباس فرم 
مخصوص و در رده معاونین و مدیران کت و شــلوار طوســی در نظر 

گرفته شده است.
ضیافت افطار هلدینگ رایزکو در هتل المپیک تهران برگزار می شود. 
هتلی که ۵ ســالن پذیرایی دارد و هرکــدام به فراخور تعداد مهمانان 
و درجه تشــریفاتی که لازمه پذیرایی از مهمانان اســت آماده حضور 
مدعوین از گروه های مختلف اســت. همه و همــه برای این مهمانی 
دعوت شــدند، تامین کنندگان، صاحبان کسب وکار، فعالان اقتصادی، 
مدیران بانکی و... کنار هم جمع شدند تا شبی خاطره انگیز را در بهاری 

سبز و پر نور رقم بزنند.

ضیافت نور در بهار
گزارشی از ضیافت افطار هلدینگ رایزکو که در تقارن بهار طبیعت 

و بهار قرآن میزبان جمعی از فعالان اقتصادی و مشتریان خود بود

 در تقارن دو بهار
شــبی که تقارن بهار قرآن و بهار طبیعت را در خود جای داده، یکی 
بهار روح و فرصتی برای تجســم حد اعلای انســانیت و دیگری بهار 
طبیعت که خبر نو شــدن زمین و تولــد دوباره می  دهد و چه فرصتی 
از ایــن گرانبهاتر که بتوان در این رویارویی باشــکوه، ضیافت الهی را 

به بزم نشست.
مهمان ها نیز کم کم و یکی از پی دیگری از راه می رسند و با همراهی 
میزبانان به ســالن مخصوصی که برای آن ها آماده شــده راهنمایی 
می شــوند. از آنجایی که در فرهنگ و آداب ایرانی مهمان همیشــه 
عزیز و محترم شــمرده شــده، میزبانان هم بــرای پذیرایی و بدرقه 
مهمانــان خود پروتکل های خاصی را در نظــر گرفته اند. هرچند که 
در خانواده رایزکو مهمان همیشــه عزیز و محترم اســت و اگر این 
مهمانی به ضیافت قرآنی هم گره خورده باشــد بی شک ارج و قرب 
آنان دوچنــدان خواهد بود و حالا ضیافت افطار رایزکو به روشــنی 
موید این واقعیت است. از مدیران ارشد سازمان تا یکایک کارشناسان 
هرکدام مســئولیت پذیرایی و تکریــم و مهمانان خود را دارند تا در 

عالی ترین شکل ممکن پذیرایی از آنان فراهم شود.

 آسمان شــاهد آخرین تاش های خورشید برای تداوم 
روشنایی اســت و با آخرین رمقی که برایش مانده کم کم 
جای خود را به مهتاب و سیاهی شب می دهد، عقربه های 
ســاعت نیز در حال نزدیک شدن به ساعت شش است و 
هتل المپیک تهران شــاهد ضیافــت رمضانی هلدینگ 

رایزکو در بهار قرآن و طبیعت است.
به هر سمت و سویی که نگاه می کنیم جمع های کوچکی را 
می بیینم که در حال گفتگو هستند و آخرین هماهنگی ها 
را برای هرچه باشــکوه تر برگزار شــدن ضیافت افطار به 
انجام می رســانند. پیداســت برای برگزاری هر بخش از 
مراســم از اســتقبال و جانمایی مهمانان گرفته تا زمان 
بدرقه برنامه ریزی های دقیقی صورت گرفته است. حالا با 
نزدیک تر شدن به زمان شروع مراسم، از ازدحام جمعیت 
در وسط سالن کاسته می شــود و هرکدام از میزبانان در 
جای مخصوص قرار می گیرند. قرار اســت همه ی آن ها در 
نهایت احترام میهمانان را تکریم کنند و خاطره ای خوش 

را برای آنان از این مهمانی به یادگار بگذارند. 
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ترکیب مدعوین کاملا متنوع اســت. برخی از آن ها همراه با خانواده 
و دست در دست کودکانشان به ضیافت افطار رایزکو آمدند و برخی 
دیگر با همان شــمایل کاری و به همراه هیئت همراهشان در مراسم 
حاضر شــدند. همــه در حال گفتگو و خوش و بش با هم هســتند. 
از کنار هرکدام که رد می شــویم صدای خنده ای به گوش می رسد. 
بعضــی درباره خاطرات نوروز و ســفر و تعطیلات می گویند و بعضی 
دیگــر همچنان به گفتگوهای جدی دربــاره اقتصاد و کار و صنعت 

پرداخته اند.
در میان مهمان ها خانواده ای دیده می شود که به همراه همسر و سه 
قلوهای دخترش دست در دست هم وارد سالن اصلی هتل می شوند. 
دختران خردســال همینطور که مشغول بازیگوشی هستند و معلوم 
است حسابی برای مهمانی ای که دعوت شدند ذوق دارند همراه پدر 

و مادر وارد سالنی که محل پذیراییشان است می شوند.

 با نوای ملکوتی اذان
به نظر می رسد همه ی کســانی که برای ضیافت افطار دعوت شدند به 
محل برگزاری مراســم رسیده اند و با شنیدن نوای ملکوتی ربنا و صوت 

از آنجایی که در 
فرهنگ و آداب ایرانی 
مهمان همیشه عزیز 

و محترم شمرده 
شده، میزبانان 

هم برای پذیرایی و 
بدرقه مهمانان خود 

پروتکل های خاصی 
را در نظر گرفته اند. 

هرچند که در خانواده 
رایزکو مهمان همیشه 

عزیز و محترم است 
و اگر این مهمانی به 

ضیافت قرآنی هم گره 
خورده باشد بی شک 

ارج و قرب آنان 
دوچندان خواهد بود

قرآن آخریــن جنب وجوش ها هم آرام می گیرد و همه برای لحظه اذان 
ِ الذَِّی  آماده شده اند. صوت »توکلت علی الحی الذی لایموت و الحَْمْدُ لَِّ
خِذْ صَاحِبَةً وَ لا وَلدَا وَ لمَْ یکَُنْ لهَُ شَــرِیکٌ فیِ المُْلکِْ وَ لمَْ یکَُنْ لهَُ  لمَْ یتََّ
رْهُ تکَْبِیرا« سرتاســر فضا را در برگرفته و ندای ال  لِّ وَ کَبِّ وَلـِـیٌّ مِنَ الذُّ
اکبر مرحوم موذن زاده اردبیلی خبر از فرا رســیدن لحظه افطار غروب 

آفتاب می دهد.
با پخش اذان، پذیرایی از مهمانان نیز آغاز می شــود و ضیافت افطار 
رایزکو به طور رســمی آغاز می شود. سنت پسندیده و زیبایی که هر 
ســال در ایام ماه مبارک رمضان پذیرای جمعی از همراهان خانواده 
بزرگ رایزکو است تا در کنار دلدادگی و حض وافر از برکت و رحمت 
این مــاه معظم فرصتی برای دورهم بودن بــا میهمانان ضیافت ال 

فراهم شود.
پذیرایی از مهمانان و صرف افطار و شام که به پایان می رسد مهمانان 
هم برای رفتن محیا می شوند، اما چیزی که در چهره هرکدام از آنان 
نمایان اســت نشان از شــبی دلپذیر برای آنان دارد. ضیافتی که به 
همین بهانه برپا شــده بود تا جلوه ای دیگر از شکوه رمضان الکریم را 

برای بندگانش رقم بزند.
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 SAP چیست؟
 SAP یک راه حل مبتنی بر فناوری اطلاعات است که تمام منابع سازمان اعم از 
مواد اولیه، ماشین آلات، نیروی انسانی و پول را توسط یک سیستم هوشمند و به 
هم پیوسته با سرعت، دقت و کیفیت بالا در کنترل مدیران سطوح مختلف قرار 
می دهد تا مدیران بتوانند به طور مناسب فرآیند برنامه ریزی و عملیات سازمان را 
مدیریت کنند و از این طریق اتوماسیون و یکپارچگی تمام فرآیندها و در نتیجه 

افزایش کارایی سازمان حاصل می شود.
با توجه به عواملی گوناگن مانند محدودیت منابع، افزایش رقابت و حجم اطلاعات، 
نیاز به اطلاعات صحیح از جمله گزارشات و تحلیل های مدیریتی و دلایل بسیار 
زیاد دیگر شرکت های پیشــرو در دنیا از سیستم های برنامه ریزی جامع منابع 
ســازمانی ERP بهره می برند. این سیستم ها این امکان را میسر می سازد که با 
برنامه ریزی بهینه منابع سازمانی، بهبود فرآیندها و گردش اطلاعات سازمان به 
صورت یکپارچه، جامع و هوشمند بتوان به شکل چشم گیری هزینه های سازمان 
و خصوصاً هزینه های تولید را کاهش داد و در نهایت شــاهد افزایش بهره وری، 

راندمان و کیفیت و همچنین کاهش قیمت محصولات نهایی باشیم.
این سیستم بستر مناسب و هوشمندی برای تصمیم گیری های به موقع مدیران 
فراهم می سازد و حتی منجر به افزایش رضایت مندی ذینفعان اعم از سهامداران، 

کارمندان، مشتریان و جامعه نیز خواهد شد. 

 ضرورت استفاده از ERP در سازمان ها
ERP-SAP به عنوان پیشرو و رهبر بازار ERP با داشتن بیش از ۴۵۰،۰۰۰ 
مشتری در ۱8۰ کشور، بهترین و قوی ترین ERP روز دنیا است و ۲۳ درصد از 
بازار ERP دنیا را در اختیار دارد به طوری که در حال حاضر برترین برندهای دنیا 

برای مدیریت یکپارچه سازمان خود از این پلتفرم استفاده می کنند. 
سیســتم ERP-SAP به عنوان یــک از بزرگترین شــرکت های ارائه کننده 
راهکارهای جامع سازمان شناخته می شود که مرجع مدل فرآیندی مخصوص 

هر صنعت را در قالب Best Practice ارائه می کند.

معاونت توسعه 
کسب وکار و فناوری 
اطلاعات به عنوان یک 
معاونت تازه نفس 
که از تیر ماه سال 
۱۴۰۱ فعالیت خود را 
آغاز کرده این روزها 
درگیر استقرار یکی از 
جذاب ترین ابزارهای 
دنیای کسب وکار 
است

وَ رازی نو دراندازیم
SAP انقلابی تازه در حوزه مدیریت کسب وکار 

و حضور در یک جریان بین المللی

 رایزکو در مسیر تحول
شــرکت ســرمایه گذاری و توســعه راهبردی راز )رایزکو( نیز به عنوان یکی از 
سازمان های پیشرو در استفاده از دانش روز، تلاش دارد با طرحی نو شکل دیگری 
 SAP از کسب  و کار را در بستر جهانی مدیریت کند. طرحی که در دنیا با عنوان
شناخته می شود و علاوه بر راهیابی به بازارهای جهانی تجربه مدیریت و فعالیت 

در یک کسب و کار حرفه ای را برای اعضا فراهم می کند.
معاونت توسعه کسب  و کار و فناوری اطلاعات به عنوان یک معاونت تازه نفس 
که از تیر ماه ســال ۱۴۰۲ فعالیت خود را آغاز کرده، این روزها درگیر استقرار 
یکی از جذاب ترین ابزارهای دنیای کسب وکار است. مرضیه احدی نژاد معاون با 
تجربه و توانمند و مدیر پــروژه SAP درباره این طرح می گوید: "به طور کلی 
شکل گیری فعالیت این معاونت در چارچوب کلیه اقداماتی می گنجد که می تواند 
در بسترهای اطلاعاتی ســازمان نقش آفرینی کند" و حالا او و همکارانش این 
روزها، سخت در حال تلاش برای برنامه ریزی و توسعه این پلتفرم جذاب دنیای 

کسب  و کار در شرکت سرمایه گذاری و توسعه راهبردی راز )رایزکو( هستند.
او در ادامه شــرح فعالیت های این معاونــت توضیح می دهد که طبیعتاً یکی از 
مهم ترین تصمیماتی که در هر سازمانی گرفته می شود، موضوع تدوین استراتژی 
و تعیین خط مشــی برای سازمان است؛ چرا که بدون داشتن تحلیل های دقیق 
و اولویت بنــدی برنامه ها و پروژه ها، علاوه بر اتلاف منابع ســازمان، چالش های 
گوناگونی برای سازمان ایجاد می شود. به همین جهت، واحد استراتژی و پروژه ها 

از تیر ماه سال گذشته، همزمان با شکل گیری این معاونت، ایجاد شد.
وقتی از استراتژی سازمان صحبت می کنیم، یعنی باید پای حجم بالایی از داده ها 
و تحلیل ها در میان باشد. با اتکا به همین تحلیل ها و بررسی و تحلیل بازار و رقبا 
اســت که می توانیم اهداف استراتژیک سازمان را تدوین کنیم و در ادامه با یک 

نقشه راه منسجم، به تعریف برنامه های بهبود برای سازمان اقدام کنیم.
بخش دیگری از حوزه فعالیت این معاونت مربوط می شود به توسعه فرآیندهای 
کسب وکار که بیشتر با مفهوم آشنای سیستم ها و روش ها شناخته می شود. گذر 
از سیستم های وظیفه گرا به فرآیندگرا، مفهومی است که حالا با گذشت زمان و 
تولید دانش، دنیای تازه ای را به روی ما گشوده است و امیدواریم که این تغییر 

رویکرد منجر به افزایش چابکی در سازمان شود.
دغدغه دیگر سازمان در سال های اخیر، توسعه زیرساخت های فناوری اطلاعات 
و توســعه نرم افزارها و سامانه ها متناسب با رشد چشــمگیر فعالیت ها و تنوع 
کسب وکارها بوده است. با همین تفکر، جداسازی واحدهای سخت افزار و نرم افزار 
و تفکیک وظایف حوزه زیرســاخت، امنیت و شــبکه از حوزه نرم افزار در سال 

گذشته انجام شد.

 فرصتی برای تعامل با قطعه سازان جهانی
احدی نژاد با این توضیحات، مجدد به بحث SAP و چرایی استقرار این سیستم 
در سازمان باز می گردد و در ادامه می گوید: "با بزرگ تر شدن سازمان و توسعه 
تعاملات بیرونی و افزایش حجم اطلاعات، جای خالی ســازوکاری که بتواند با 
اســتفاده از آن مدیریت امور را به نحو احسن پیش برد، کاملا احساس می شد. 
تجربه اســتفاده از این پلتفرم در سایر کشورها خصوصاً در عرصه قطعه سازی، 
سازمان را بر آن داشت تا ما نیز از این دانش بهره مند شویم و در کنار مدیریت 
حرفه ای اهــداف و برنامه ها، به یک جریان جهانی متصل بشــویم؛ آن هم در 
شرایطی که با بزرگتر شدن سازمان، دیگر زیرساخت های قبلی کفایت لازم برای 
پیشبرد امور را نداشت، و چه ابزاری جذاب تر از SAP که در ابعاد جهانی مورد 

استفاده قرار گرفته و امتحان خود را در این زمینه پس داده است."
اما شاید برای همه ی افراد که نام این پلتفرم به گوششان می خورد، جالب باشد 

تا بدانند این پلتفرم قرار است چگونه به کمک ما بیاید؟
مفهوم ERP مخفــف Enterprise Resource Planning اســت که به 
عنوان برنامه ریزی منابع سازمانی تعریف می شود و به سیستم جامعی اشاره دارد 
که برای مدیریت تمامی فرآیند ها نظیر زنجیره تأمین، ســاخت و تولید، مالی و 

دیگر امور تجاری یک کسب وکار استفاده می شود.
در واقع باید گفت ERP-SAP یک راه حل جامع مبتنی بر فناوری اطلاعات 
است که به ما کمک می کند بهره وری و راندمان کارها در سازمان را افزایش دهیم 
و اموری که شــاید اکنون نیاز به صرف انرژی زیادی دارند، در کوتاه ترین زمان 
و به ســهولت به سرانجام برسد. همچنین، تنوع و سرعت این سیستم در تولید 
گزارش ها، بازوی کمکی برای مدیران در سرعت بخشیدن به تصمیم گیری های 

مهم و حیاتی خواهد بود و کیفیت تصمیمات را نیز بهبود خواهد بخشید.
پروژه ERP-SAP از بهمن ماه ســال ۱۴۰۳ به صورت رسمی کار خود را آغاز 
کرد و با پشت سر گذاشتن مراحلی مانند شناخت سازمان و آمادگی، حالا قرار 

است زیرساخت های لازم برای توسعه آن در سازمان آماده سازی شود.
در فاز اول، شرکت های متمرکز خودروسازی شامل اورند پیشرو، اتحادیه نوین، 
جنرال کب پارس، پرتو فرازان آویژه کیمیا، آرسام پلاست راز و هوراند پلاستیک 
و همچنین هلدینگ رایزکو )که در مجموع شــامل هفت شرکت می شود( در 

محدوده اجرای این پروژه قرار دارند.

 در گفتگویي که با مرضیه احدي نژاد معاون توســعه 
کســب  وکار و فناوري اطاعات شرکت سرمایه گذاری 
و توســعه راهبردی راز )رایزکو( داشتیم، او برایمان 
از پیشــرفته ترین پلتفرم های حوزه  از استقرار یکي 
کســب وکار در مجموعه گفت که قرار است جریان نو 
و خون تازه اي را در شــریان هاي ســازمان به حرکت 

درآورد.
اگر بــه چند دهه قبل برگردیم شــاید هرگز تصوري 
از شــکل مدیریت کســب وکارها با ابزارهاي کنوني 
نداشتیم. بســیاری از راهکارهای سنتی امروزه دیگر 
کارآمد نبوده و پاســخگوي نیاز شــرکت هایي که در 
اندازه بزرگ و با حجم و تنوع بسیار بالا اقدام به تولید 
و عرضه محصولات خود مي کنند، نیســتند؛ بي شک 
ســاماندهي و مدیریت یک بنگاه اقتصادي بدون دارا 
بودن ابزارهاي پیشرفته، سخت و پر چالش خواهد بود.
طي سال هاي اخیر و به خصوص پس از پاندمي کرونا، 
توسعه فناوري و موارد اســتفاده از آن جهش بسیار 
خوبي را تجربه کــرده، به طوري که فــارغ از حوزه 
تخصصي تقریبــاً هر کســب وکاري در روند فعالیت 
خود به یکي از غول هاي فناوري جهان وابســته است. 
ما در عصر حاضر با مفاهیم تــازه اي همچون واقعیت 
افزوده، باکچین، هوش مصنوعي، سیســتم، نرم افزار 
و ده ها نمونه دیگر آشــنا شــده ایم. مفاهیمي که هر 
کدام از آن ها به تنهایي انقابي عظیم در تولید دانش 
و پیشبرد کارها به وجود آورده اند و حالا با شکل گیري 
این تغییرات آنچه که لازمــه ي یک مدیریت بي کم و 

کاست است، در اختیار بنگاه هاي اقتصادي قرار دارد. 
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در فاز اول، ماژول های زنجیره ارزش سازمان شامل: سرمایه های انسانی، مدیریت 
تأمین مواد، مدیریت انبار، مدیریت فروش و توزیع، برنامه ریزی تولید، تعمیرات 
و نگهــداری، مدیریت محصول، مدیریت کیفیت، مدیریت مالی، مدیریت بهای 
تمام شده و مدیریت مستندات در این هفت شرکت پیاده سازی خواهد شد و در 
ادامه نیز، علاوه بر افزودن سایر ماژول های مورد نیاز سازمان، سایر شرکت های 

زیرمجموعه نیز به این پلتفرم مجهز می شوند.

SAP ساختار تیمی پروژه 
تیمی که برای اجرای پروژه تشــکیل شــده، کارگروهی اســت شامل مدیران 
محصول، معماران پیاده ســازی ماژول از شــرکت پیمانکار، کاربران اصلی که 
همکاران واحد توسعه کسب  و کار و فناوری اطلاعات هستند و وظیفه پشتیبانی 
و توسعه سیستم را بر عهده  دارند و کاربران کلیدی که به عنوان نمایندگان هر 

یک از حوزه های سازمان در نهایت قرار است از این ماژول ها استفاده نمایند.
ایــن تیم به صورت یکپارچه با یکدیگر در تعامل و ارتباط هســتند تا علاوه بر 
فراگیری دانش مورد نیاز برای استفاده از این سیستم، به طور عملی با چالش ها 
و اشکالات احتمالی مواجه و راه حل مناسب برای رفع آن را پیدا کنند. از طرفی 
کلیه تیم ها هر روز جلساتی را به صورت Scrum Meeting برگزار می کنند 
و کلیه اعضا را در جریان آخرین یافته ها و اقدامات شــکل گرفته قرار می دهند. 

عمده این جلسات صبح ها و به صورت خیلی کوتاه برگزار می شوند.
معاون توســعه کسب وکار و فناوری اطلاعات هلدینگ رایزکو می گوید، یکی از 
نکاتی که در این پروژه برای ما اهمیت بالایی دارد آشنایی و فراگیری کارکنان 
با مفاهیم و عبارات انگلیسی در این پروژه است؛ چرا که با شروع به کار ماژول ها 
لازم است این مفاهیم به درستی از سوی کلیه کاربران فرا گرفته شود. در حال 
حاضر بیش از صد نفر به طور مستقیم برای پیشبرد پروژه مشغول به کار هستند، 
هرچند که با وجود تلاش بی وقفه همکاران، حجم کار به قدری وسیع و گسترده 
است که هنوز هم حضور تعداد بیشتری از نفرات را برای هرچه بیشتر و سریعتر 

پیش برد امور می طلبد.

 سختی هایی که به شیرینی مبدل شد
احدی نژاد می گوید: وقتی از وســعت و بزرگــی کار صحبت می کنیم، زمانی را 
به خاطر می آورم که با شــروع گمانه زنی ها برای شروع پروژه در سازمان خیلی 
از افــراد معتقــد بودند برای این کار باید کفش آهنی به پا کنم. با شــروع آن 

و دریافت واکنش های بســیار مثبت و انگیزاننده از سوی همکاران هرچند 
که با کار بســیار سخت و گسترده ای روبرو هســتیم اما این واکنش ها 

ســختی ها را هم شیرینی مبدل می کند و طبیعتا پیشبرد کار برای 
ما راحت تر می شود. وقتی می بینم همکارانمان در سازمان آنقدر 

تشنه یادگیری هستند و برای درگیر شدن با پروژه به صورت 
خودجوش اعلام آمادگی می کنند بسیار برایم لذت بخش 
است. البته در این میان ما هم تلاش کردیم پروژه را در 
مسیری حرفه ای ادامه دهیم. تمام تلاش من و همکارانم 
در راستای چابک سازی سیستم است تا هرچه سریع تر 
و روان تر به ســمت اهداف کلان و بلند مدیریت ارشــد 

ســازمان حرکت کنیم و همان طــور که هدف گذاری 
کرده ایم در ســال ۱۴۰۵ یکی از ۵۰ هلدینگ برتر 

باشیم و این مهم را به بهترین شکل ممکن اجرا 
کنیم.

در واقع باید گفت 
ERP SAP یک راه 
حل جامع مبتنی 

بر فناوری اطلاعات 
است که تمامی 

منابع سازمان اعم 
از ماشین آلات مواد 

اولیه نیروی انسانی 
مباحث مالی و ... را 

در برمی گیرد. یک 
سیستم جامع، 

هوشمند و به هم 
پیوسته که با سرعت 

و دقت بالا همه 
اموزر سازمان را تحت 

مدیریت قرار می دهد.
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از قدیم گفته اند که اتحاد بهتر از تعداد است. اهمیت با هم بودن و در 
کنار یکدیگر ماندن، یک دغدغه دیرین است که تمامی ندارد. سعدی 
بزرگ، در حکایتی، به زبان یکی از مشایخ شام که از او درباره درویشان 
می پرسند، پاســخ می دهد: »پیش از این طایفه ای در جهان بودند به 
صورت پریشــان و به معنی جمع، اکنون جماعتی هستند به صورت 
جمع و به معنی پریشــان.« مثال این حکایت و شرایط واقع در آن را، 
می شــود بار ها و بار ها در تاریخ و در صنف ها و جوامع مختلف خواند و 

شنید و دید. این تجربه، دائما تکرار می شود و انگار تمامی هم ندارد.
در شــرایط اقتصادی کنونی که بعضا بســیاری از کســب و کارها را 
درگیر چالش های گوناگون کرده اســت، در این میان، مراکز نوآوری، 
شــرکت های دانش بنیان و استارت آپ ها نیز از این چالش ها بی نصیب 

نمانده اند.
کشورمان ایران در طول تاریخ، همواره از بحران ها و فراز و نشیب های 
بی شــماری ســربلند بیرون آمــده و از آتش مشــکلات، ققنوس وار 
سر بر آورده و توانسته است که آینده خود را روشن و رو به جلو بسازد. 
این آینده روشــن، به مدد امید، باز هم فرا راه سرزمین ما و به واسطه 

نیرو های خوش فکر، خلاق و استعداد های ذاتی اش خواهد بود.
می دانیــد و می دانیم که در بین هر چالشــی و در میان هر تهدیدی، 
فرصتی نهفته اســت. در واقع، همه نیاز ها در مسیر رفع آن، منجر به 

ایجاد یک شغل، کار و تجارت می شود.
در ســال های گذشته، اســتارت آپ های تولد یافته، در کنار شرکت های 
قدرتمند دانش بنیان و با کمک نیرو های خلاق و نخبه تربیت یافته اساتید 
و دانشمندان برآمده از دانشگاه های برتر کشور، رشد کردند و به یک باره، 
کاری کردند کارستان. بروز و ظهور اغلب این توانمندی ها و استعداد های 

به گل نشسته را ما در دل تحریم ها و مواجهه با مشکلات، شاهد بوده ایم.
تقریبا همه دســتاورد های روز، تجهیزات و امکانات فناوری دنیا، برای 
فرزندان جمهوری اسلامی ایران تحریم است و از رسیدن آنها به دست 
مردم ما، جلوگیری می شــود، اما در چنین شرایطی، با کمال غرور و 
افتخار، می بینیم که با کمک مراکز تحقیقاتی، دانشگاهی، شرکت های 
دانش بنیان و اســتارت آپ ها، لوازم مورد نیاز کشــور و مردم، ساخته 

می شود و در اختیار آنها قرار می گیرد.
اقتدار علمی و فناوری به واسطه منبع و ماده اولیه آن که همانا نیروی 
انســانی جوان و اساتید متخصص است، به وجود می آید. خوشبختانه 
میزان این نیرو ها به لحاظ کمی و کیفی نیز بسیار بالاست و ما در واقع، 

صاحب ثروتی عظیم و شگفت انگیز هستیم.
زمانی، ارســال تجهیزات آزمایشــگاهی که مورد نیاز دانشگاه های ما 
اســت، تحریم بود. اکنون هم، هست. ارتباطات علمی و دانشگاهی ما 
تحریم بود، باز هم، هست؛ با این وجود، هیچ گاه دانشمندان، اساتید و 
دانشجویان ما دست روی دست نگذاشتند و زانوی غم به بالین نگرفتند، 
بلکه دست بر روی زانوی همت بلند خود گذاشتند، برخاستند و گام به 

پیش نهادند؛ ساختن و توانستن را به عینیت رسانده اند.
اما، شرایط حاضر، به گونه  ای شده است که ما را به یاد همان حکایت 
جناب ســعدی می اندازد؛ چالشی که ما اکنون درگیرش هستیم، این 
است که خصیصه زایشگری زنجیره اکوسیستم نوآوری و فناوری کشور 

دچار نقصان شده است.

در واقع، ورودی به مراکز علمی و فناوری نســبت به گذشته کم رمق 
شده است. علت عمده اش هم این است که آن جمع پرشور، به واسطه 
وضع اقتصادی ویژه ای که در کشــور به وجود آمده، دچار پریشــانی 

شده اند.
ما ضمن آسیب شناسی این شرایط، باید این ورودیه ها را تقویت کنیم. 
برای این کار، نیاز اســت که جوانان باانگیزه را با تزریق امید و نمایش 
راه روشــن آینده، به رفع و تعدیل مشکلات امیدوارتر کنیم. از سوی 
دیگر، اتهام رفتن از ایران را باید از ســر بازیگران زیست بوم نوآوری و 
فناوری کشور، رفع کنیم. این اتفاق های خوب، رخ نمی دهد مگر اینکه 
مراکز علمی، پژوهشی، دانشگاهی، شرکت های دانش بنیان، پارک های 
علمی و فناوری و کارخانه های نوآوری ما روز به روز شاداب تر، مستحکم تر 
و امیدوارتر نسبت به قبل بوده و محلی باشند برای ایجاد اجماع و رفع 

پریشانی ها.
در اینجا، بد نیســت آماری را برای مخاطبــان ارائه کنم تا بدانیم که 
باید هر چه ســریع تر، دســت به اقدام بزنیم و فرصت ها را از دســت 
ندهیم. متاســفانه سالیانه حدود ۱۴۰ هزار نفر در ایران مبتلا به انواع 

سرطان های موجود می شوند.
برای هر خانواده و بیمار ســرطانی، سالیانه حدود یک میلیارد تومان 
هزینــه و گردش مالــی دارو و تجهیزات و رســیدگی به آنان صرف 
می شود. جمع این هزینه ها، می شود ۱۴۰ هزار میلیارد تومان. این رقم 
به هیچ عنوان در بودجه ســالیانه دیده نمی شود و هزینه گزافی است 
که متاسفانه عمدتا جزو تجهیزات و دارو های وارداتی است، اما اگر به 
این تهدید، مشــکل و چالش، با نگاه یــک موضوع فرصت آفرین نگاه 
کنیم، می توانیم برای جامعه دانشــمند و پژوهشگر دارو و شرکت های 
دانش بنیان داروســازی، یک بازار ۱۴۰ هــزار میلیارد تومانی در نظر 
بگیریم که بعد از رفع نیاز های کشــور، می توانند به بازار های فراسوی 

مرز ها هم توجه داشته باشند.
همین موضوع باعث شده اســت کــه یک گروه جــوان و توانمند در 
قالب کمیته تجاری سازی کنگره کنســرژنومیکس ایران، در کارخانه 
نوآوری آمپر نمایشــگاه و جشــنواره ای را ترتیب دهــد که بتواند به 
ایجاد اکوسیســتم پیشگیری و درمان سرطان از طریق شبکه سازی و 
بهره مندی از توانمندی های شرکت های دانش بنیان و با تکیه بر موضوع 
درمان شخصی سازی شده، و شکل دهی به تامین مالی استارت آپ های 

این حوزه را ایجاد کند.
از آنجا که اکنون، اکوسیستم فناوری و نوآوری در کشور شکل گرفته 
و یک دهه ی تجربه همکاری، هم افزایی، خواســتن و توانســتن را به 
جا آورده اســت، می توانیم انتظار داشته باشیم که از موضوع بیماری 
سرطان نیز، به درستی بهره ببریم. یعنی اکوسیستم فناوری و نوآوری 
کشــور، به گونه ای می تواند رفتار کند که هــم از درد و رنج بیماران 
بکاهد و هم کسب و کار های تازه شکل بگیرد و همچنین از خروج ارز 
جلوگیری کند. این اتفاق های خوب و امیدوارکننده، در صورتی جامه 
عمل خواهد پوشید که با آسیب شناسی کاهش ورودی به اکوسیستم 
فناوری و نوآوری و پریشــانی برخی بازیگران آن، نقص ها و ضعف ها را 
شناسایی، ترمیم و رفع کنیم تا بتوانیم دوباره یک اکوسیستم نوآوری 

و فناوری پرتوان، امیدوار و با انگیزه داشته باشیم.

ما ضمن 
آسیب شناسی این 
شرایط، باید این 
ورودیه ها را تقویت 
کنیم. برای این کار، 
نیاز است که جوانان 
باانگیزه را با تزریق 
امید و نمایش راه 
روشن آینده، به رفع 
و تعدیل مشکلات 
امیدوارتر کنیم. از 
سوی دیگر، اتهام 
رفتن از ایران را باید 
از سر بازیگران 
زیست بوم نوآوری 
و فناوری کشور، رفع 
کنیم

پرویز کرمی، مدیرعامل کارخانه نوآوری و صنایع خلاق آمپر 
و دبیر تجاری سازی کنگره کنسرژنومیکس

نقصان خصیصه زا�شگری 
در زنجیره اکوسیستم 
نوآوری و فناوری کشور

�ادداشت
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در حالی که در ســطح جهانی، ســرطان به عنوان 
یکــی از علل اصلی مرگ و میر در جوامع شــناخته 
می شــود و بنا بر همین آمار حــدود ۱۰ میلیون از 
مــرگ و میرها در ســال ۲۰۲۰ متوجه این بیماری 
است، کشــور ما نیز از این قاعده مثتثنی نبوده و با 
چالش های مشابهی در مواجهه با این بیماری روبرو 
است. پیش بینی می شود تعداد موارد جدید سرطان 
در ایران از ۱۱۲,۰۰۰ مورد ثبت شده در سال ۲۰۱۶ 
بــه ۱۶۰,۰۰۰ مورد جدید در ســال ۲۰۲۵ افزایش 
یابد. این افزایش ۴۲.۶ درصدی، که ۱۳.۹ درصد آن 
به تغییرات در ریسک و ۲8.۷ درصد به تغییرات در 
ساختار جمعیت نسبت داده شده است، نشان دهنده 

چالش های افزایشی شیوع سرطان در ایران است.
آمارهای مالی نشــان از تحمل هزینه ۱۴۰ هزار همتی در هزینه های 
درمانی کشور می دهد. آمار و ارقام تامل برانگیزی که لزوم پیش بینی 
برنامه های بلند مدت برای مدیریت این بحران هرچه بیشــتر از قبل 

برایمان نمایان می کند.
با همین تفکر کارخانه نوآوری آمپر که یکی از عمده فعالیت های خود 
را در چارچوب مســئولیت اجتماعی و توجه به حوزه درمان و سلامت 
تدوین و برنامه ریزی کرده اســت، توانســته با حمایت های هلدینگ 
رایزکو ضمن شــکل دهی به اکوسیستم پیشگیری و درمان سرطان با 
کمک شتاب دهنده های تخصصی و شرکت های بزرگ دارویی اقدامات 
شــایان توجهی را در راســتای کاهش هزینه ها چه در ساختار دولتی 
و چــه افراد درگیر با این بیماری به انجام رســاند. به خدمت گرفتن 
توانمندی های شــرکت های بیمه ای از طریق کمک هــا و آورده های 
مردمی و تزریق آن به شــرکت های دانش بنیان دخیل در تولید دارو و 
خدمات پیشگیری از سرطان در کشور یکی از مهم ترین دستاوردهایی 

که در کارخانه نوآوری و صنایع خلاق آمپر دنبال می شود.

 دومین کنگره بین المللی کنسرژنومیکس 
دومین کنگره بین المللی ژنومیک ســرطان که قرار اســت از دوم تا 
چهارم آبان ماه ۱۴۰۳ در ســالن اجلاس سران در تهران برگزار شود، 
نمایانگر تلاشــی نوآورانه در حوزه علم و پزشــکی است. این کنگره با 
هدف ارتقاء دانش و فناوری در زمینه شناســایی نشانگرهای زیستی 
ســرطان، تشخیص مولکولی، پزشکی شخصی ســازی شده و درمان 

هدفمند، به عنوان یک پلتفرم بین رشته ای عمل می کند.
کارخانه نــوآوری آمپر نیز به عنوان یکــی از فعالان این حوزه ضمن 
حضور در این رویداد جهانی که در ســه محور علمی، تجاری سازی و 
مسئولیت اجتماعی که با محوریت تشخیص مولکولی، درمان هدفمند، 
پزشکی شــخص محور و با هدف توســعه مرزهای دانش، رونمایی از 
فناوری هــای جدید حوزه ســرطان و تجاری ســازی یافته های نوین 
محققین برگزار می شــود قرار از آخرین دستاوردها و یافته های خود 

برای کنترل، پیشگیری و درمان سرطان رونمایی کند.

 کمیته تجاری سازی کنگره کنسرژنومیکس
امــا این کنگره چیســت چه کار می کند و آمپر چه نقشــی را در آن 
ایفا می کند؟ برای پاســخ به این سوالات ابتدا باید کمی درباره چرایی 
برگــزاری این رویداد و اهــداف و برنامه های آن بدانیــم. با توجه به 
تجربه کســب شــده در کنگره نخســت و اهمیت برگــزاری دومین 
کنگــره بین المللی کنســرژنومیکس و نیز تجاری ســازی فناوری ها، 
این فضا فرصتی مناســب اســت تا برنامه های لازم جهت آگاه سازی 
بیشــتر جامعه از چالش های پیش رو در جلوگیری از شیوع سرطان، 
مشکلات مربوط به درمان و نیز شبکه سازی از شرکت های دانش بنیان 

این حوزه در اکوسیســتم مبارزه سرطان اجرایی شود. شبکه سازی و 
شــکل دهی به استارت آپ های حوزه پیشــگیری و درمان سرطان در 
اکوسیستم سلامت کشــور، یکی از الزاماتی است که می تواند اهداف 
این رویداد علمی و فناورانــه بین المللی را محقق و به جامعه معرفی 
کند. ســرمایه گذاری و تجاری سازی ایده هایی که در این عرصه وجود 
دارد نیز می تواند به شــکل گیری کسب وکارهای نو و البته اثرگذار در 

راستای سلامت جامعه منجر شود.
از این رو کمیته تجاری سازی به سرپرستی دکتر پرویز کرمی مدیرعامل 
کارخانه نوآوری آمپر و دبیر تجاری ســازی کنگره کنســرژنومیکس 
با هدف گردهمایی و ایجاد فضای تعاملی زیرســاخت توســعه فضای 
کســب و کار در حوزه های پیشــگیری و درمان ســرطان، شناسایی 
اســتارتاپ ها و شــرکت های دانش  بنیان، شبکه سازی و شکل دهی به 
اکوسیستم حوزه پیشــگیری و درمان سرطان، شناسایی و حمایت از 
صاحبان ایده در حوزه سرطان، کمک به  تجاری سازی ایده های حوزه 
ســرطان و کمک به رفع خلا های موجود در حوزه های حمایت بیمه و 

مالی بیماران سرطانی فعالیت می کند.
همچنین قرار اســت در این کنگره ضمن برگزاری یک نمایشــگاه با 
حضور شــرکت های مرتبط با موضوع پیشــگیری و درمان سرطان و 
اولین جشنواره استارت آپی تحت عنوان »جشنواره ایده تا استارت آپ« 
نیز برگزار شود که طی آن تلاش می شود در راستای ایجاد شبکه موثر 
فناوری و نوآوری در این حوزه از وجود و توانایی انجمن های تخصصی 
مرتبــط با موضوع، در کنار شــرکت های دانش بنیان و اســتارت آپی 

بهره مند شد.
برگــزاری رویداد مهمــی همچون کنگره کنســرژنومیکس، به ایجاد 
شــبکه ای کارآمد از پژوهشــگران و فناوران و ســرمایه گذاران منجر 
می شــود که از این طریق، می توانیم علاوه بر افزایش امید در درمان 
بیماری سرطان، به اصلاح سبک زندگی و ارتقای سلامت جامعه نیز، 

امیدوار باشیم.

آمپر �ییشتاز در شکل دهی 
و ا�جاد اکوسیستم �ییشگیری، 

درمان و مبارزه با سرطان

کارخانه نوآوری 
آمپر یکی از عمده 

فعالیت های خود را در 
چارچوب مسئولیت 
اجتماعی و توجه به 

حوزه درمان و سلامت 
تدوین و برنامه ریزی 

کرده است

  بهار 1403  شماره 10  11



 سایت چهار همواره جز برترین ها
خیلی زود به سراغ معرفی محیط کارش می رود و در توضیح و معرفی 
این سایت می گوید: سایت تزریق همواره به عنوان یکی از سایت های 
برتر سازمان شناخته شده است، به طوری که در سال گذشته به همت 
همه ی کارکنان ۳ ماه از سال را به عنوان سایت برتر و برگزیده معرفی 
شــدیم. البته باید گفت این موضوع تنها به سال گذشته برنمی گردد 
بلکه تجربه ای است که در دو سال گذشته نیز شاهد آن بوده و سه ماه 

پیاپی به عنوان سایت برتر برگزیده معرفی شده بودیم.

 داستان سایت تزریق از کجا شروع شد
او در ادامه توضیحاتی درباره فرآیند تزریق در ســایت چهار می دهد و 
می گوید: فرآیند تزریق جز اولیــن پروژه هایی بود که ما در هلدینگ 
رایزکو به اجرا در آوردیم. در ابتدا تنها یک دســتگاه تزریق ایرانی در 
مجموعه وجود داشــت که آن هم به تولید قطعات قاب ستون و قاب 
پــلاک خودرو پراید اختصاص داشــت. بعدها و بــا حضور در منطقه 
صنعتی صفادشت پروژه ساخت پمپ را شروع کردیم که با شروع آن 

تصمیم بر آن شد تعداد دستگاه ها نیز افزایش پیدا کند.
در آن مقطع فرآیند تزریق با تعداد ۱۰ دستگاه در سایت یک به عنوان 

 سعید گلســتانی، مدیر ســایت تزریق از فضای حاکم بر یکی از 
قدیمی ترین ســایت های هلدینگ رایزکو می گویــد، جایی که در 
همجواری نیروهــای قدیمی و اعضای جدید خانواده رایزکو رقابت و 

رفاقت دست در دست هم به خلق تفاوت می اندیشند.
بــا وجود آن که در مــدت اخیر کم کم اکثر ســایت های تولیدی و 
شــرکت های زیرمجموعه هلدینگ رایزکو به مجتمع صنعتی رایزکو 
که بیشتر با نام 1۷ هکتاری شناخته می شــود، منتقل شده اند، اما 
هنوز هم ســایت های مهم و کلیدیی وجود دارد که در بخش شهرک 
صنعنی صفادشت مســتقرند و روزانه تولید قطعات گوناگونی را به 

انجام می رسانند.
سایت 4 یا سایت تزریق یکی از همین واحدها است که در این شماره 
نشریه راز صنعت به سراغ آن آمدیم تا از نزدیک با نحوه کار و حال و 
هوای آن در این روزهای بهاری آشنا شویم. در ادامه گفتگو با سعید 
گلســتانی مدیر سایت تزریق و تعدادی از همکاران او در این سایت 

را می خوانیم. 

معصومه ملکی، اپراتور تولید
معصومــه ملکی یکــی از همکاران مســتقر در خط تولید 
اســت که در بخش چــک نهایی محصول مشــغول به کار 
اســت و حالا بیــش از ۱۵ ســال از زمان حضــورش در رایزکو 
سپری می شود. ماجرای آشــنایی و استخدامش در رایزکو 
داســتان جالبــی دارد. او می گویــد ســال ۱۳۸۸ از طریــق 
گهی استخدام سایت یک مطلع شدم که برای خط تولید  آ
نیاز به نیروی کار دارند درست به خاطر دارم که ۱۷ نفر دیگر به همراه من برای 
اســتخدام مراجعــه کرده بودند کــه هیچ کدام بــرای ورود بــه مجموعه تایید 
نشــدند و تنها من گزینه  نهایی انتخابی بــودم. به گفته خودش هم کار هم 
محیط کارش یعنی ســایت تزریق را خیلی دوست دارد. در بخش های مختلف 
ســایت حضور داشته و با وجود گذشت ۱۵ سال از زمان حضورش هنوز هم با 

انگیزه و اراده روز اول در محل کارش حاضر می شود.

جبار پاتیمار، سرپرست بخش مونتاژ
جبــار پاتیمار سرپرســت ســایت تزریــق در بخــش مونتاژ 
اســت. مثل خیلــی دیگــر از همکارانــش او هــم از ابتدا 
یعنی در ســال ۸۷ به عنوان اپراتور کارش را شروع کرده و 
می گوید آن موقع فرآیند استخدام ما خیلی پیچیده نبود 
من تنها با یک کارت ملی آمدم و از میان ۴۰- ۵۰ نفری که 
برای اســتخدام مراجعه کرده بودند من و چهار نفر دیگر 
انتخــاب شــدیم. متولد ۳۰ فروردین ســال ۱۳۶۲ اســت و می گویــد از همان 
ابتدای ورودم چیزی که برایم بسیار باارزش بود احترام به کارکنان بود فارغ از 
هر جایگاه شغلی که دارند. به همین خاطر است که تمام تلاش و توان خود 
را بــرای موفقیت رایزکو به کار می گیرد چــرا که به گفته خودش رایزکو امکان 

رشد و موفقیت برای او و حتی خانواده اش را فراهم کرده است.

امید مرادزاده خراسانی، اپراتور تولید 
همــکاران  از  دیگــر  یکــی  خراســانی  مــرادزاده  امیــد 
مســتقر در ســایت تزریق اســت کــه از ســال ۱۳۸۷ در 
این مجموعه حضور دارد. با گذشــت بیش از ۱۶ سال از 
حضــورش در رایزکو اما هنوز برق اشــتیاق و انگیزه در 
چشــم هایش پیداســت و با لذت از کارش و هلدینگ 
رایزکو صحبت می کند. می گوید دوست دارم رایزکو به 
بهتریــن جایگاهی که لایقش اســت برســد و آرزو دارد همانطور که خود 
شانس حضور در مجموعه ای خوشنام و دلسوز را داشته فرزندانش هم 
در آینده موفق شــوند و بتوانند لــذت حضور در یک محیط کاری حرفه ای 

را تجربه کنند.

در ادامــه گفتگو با مدیریت ســایت تزریــق گپ و گفت 

صمیمانه ای داشــتیم با جمعی از کارکنان این سایت تا 

برایمان از فعالیت های خود در این ســال ها و هر آنچه 

که در سایت تزریق سپری می شود بگویند.

رقابت در سا�ه رفاقت
گفت و گوی مفصل با مدیریت 
و کارکنان سایت تزریق
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قدیمی ترین سایت هلدینگ انجام می شد، پس از آن و در سال ۱۳8۹ 
که تعداد دســتگاه ها به ۳۰ عدد رســید مجموع فعالیت ها و عملکرد 
سایت حاکی از آن بود که دیگر می بایست به عنوان یک سایت مستقل 
فعالیت خود را ادامه دهد. به همین خاطر گزارش های توجیهی آماده 
و ســرانجام در بهمن ماه سال ۱۳۹۱ سایت ۴ شرکت اورند پیشرو به 
دســتور دکتر حمیدرضا صمدی با ۳۴ دســتگاه تزریق به عنوان یک 
سایت اختصاصی و تخصصی در تولید قطعات تزریقی به طور رسمی 

فرآیند تولید قطعات تزریق را به صورت حرفه ای آغاز کرد.

 روند رشد و فعالیت سایت تزریق در 10 سال گذشته
حالا با گذشــت بیش از ۱۰ سال از شروع فعالیت رسمی این مجموعه، 
سایت ۴ با دارا بودن ۶۴ دستگاه تزریق در انواع مختلف عمودی و افقی 
حجم گسترده ای از تولیدات را عهده دار است. به طوری که حالا سایت 

تزریق قابلیت تولید ۶ میلیون قطعه در ماه را دارد.
در خصوص قطعات تولید شــده در ســایت تزریــق باید گفت به طور 
کلی ما در ســایت تزریق کلیه قطعات ایران خودرو، قطعات مورد نیاز 
در مجموعه هــای مختلف مانند سیســتم سوخت رســانی، موتورهای 
الکترونیکی، قطعات موتوری و قطعات مخازن شیشه شــوی و هر آنچه 

که به پلاســتیک مرتبط اســت در این سایت تولید می شود. ما چیزی 
حدود 8۰۰ دست قالب داریم که هر کدام از این قالب ها یک قطعه تولید 

می کند یعنی 8۰۰ قطعه در این سایت تولید می شود.
یکی دیگر از اقداماتی که مدتی می شود در این سایت اجرایی شده مربوط 
به واحد قالب ســازی سایت است که علاوه بر تعمیرات قالب چند سالی 
است که اقدام به ساخت قالب نموده، پروژه ای که خوشبختانه تا به امروز 
موفقت آمیز بوده و یکی از هدف گذاری های ســال جاری ساخت حدودا 
۲۵ قالب است که انتظار می رود با موفقیت به پایان برسد. به گفته سعید 
گلســتانی بخش زیادی از نیروهای مستقر در سایت تزریق جز نیروهای 
قدیمی هستند و همیشه به داشتن فضای پر شور و نشاط زبانزد فضایی که 
در همبستگی میان نیروهای قدیمی و جدید محیط صمیمی و دوستانه ای 
را رقم زده، او معتقد اســت فضای خوبی که همواره در تمام سایت های 
تولیدی و بخش های اداری حاکم اســت مرهون شخصیت کاریزماتیک و 
البته صمیمانه ای که دکتر صمدی در تمام سازمان تسری بخشیده است.

او می گوید به عقیده من رمز موفقیت در هر کاری در سایه رشد فردی 
افراد محقق می شود و امیدوارم یکایک همکارانم در کنار توسعه فردی 

خود متعهدانه برای پیشرفت و تعالی رایزکو تلاش کنند.

محمدعلی محبی، اپراتور تولید 
محمدعلی محبی متولد ســال ۱۳۶۴ اســت و از ابتدای 
ورودش در سال ۹۱ تا به حالا در سایت تزریق مشغول 

به کار بوده است.
می گوید به عنوان اپراتور تولید کارش را شروع کرده و 
حالا سرپرست تعمیرات سایت است. رایزکو را مثل یک 
خانواده بزرگ، گرم و صمیمی می داند و معتقد اســت 
در اینجا بزرگ شــده و تجربیات زیادی را به دســت آورده به طوری که حالا 
وجه تمایز کار کردن در رایزکو نسبت به جاهای دیگر را وجود جو صمیمی 

و دوستانه میان کارکنان می داند.
بــه عقیده او تلاش کردن لازمه زندگی اســت و ایــن را همواره به فرزندان 
خود هم گوشــزد می کند. محمدعلــی محبی آرزو دارد آن هــا نیز بتوانند 
به درســتی مســیر زندگی و اهدافشان را بشناســند و در مسیر آن حرکت 

کنند.

سیامک طبیب زاده ، مهندس تولید 
ســیامک طبیب زاده متولد سال ۱۳۵۰ است. او کار خود را از 
مهر ماه سال ۹۸ با عنوان کارشناس مسئول خدمات پس از 
فروش شــروع کرده اما حالا در واحد مهندسی تولید سایت 

تزریق مشغول به کار است.
او کــه تحصیــلات خود را در رشــته مهندســی مکانیک به 
پایان رســانده حالا ۲۷ سال سابقه کار دارد و تنها ۳ سال 
تا زمــان بازنشســتگی اش باقی مانده اســت و آرزو دارد ایــن دوران را هم با 
خاطــرات خوب و نام و یــاد نیک از خودش ســپری کند. از همــکاران جوان تر 
و تــازه کارش می خواهد در کارشــان صبور باشــند و با تلاش و کوشــش برای 

خواسته های خود مبارزه کنند.

عباس رحمتی، کارشناس ماشین و ساخت قطعات 
اولین روز کاری اش را خوب به یاد دارد. می گوید ۱۹ فروردین 
ماه سال ۱۳۹۴ کار خود را به عنوان اپراتور فرز سی ان سی در 
واحد قالب سازی سایت تزریق شروع کرده است و چیزی که 
از آن روزها خوب به یاد دارد، نظم و انضباط حاکم بر سازمان 
بــوده که از همان بدو ورود توجهش را جلب کرده به طوری 
که اوایل حضورش تا مدت ها محو این همه نظم در ساختار 
سازمان بوده است. یکی از تجربیات لذت بخش عباس رحمتی این است که نوع 
کارش دقیقا با رشــته تحصیلــی اش ارتباط دارد. او که دارای مدرک کارشناســی 
در رشــته ساخت و تولید با گرایش قالب سازی اســت حالا خوشحال است که در 
مجموعه ای بزرگ با تجهیزات گسترده فرصت کار و کسب تجربه را دارد و امیدوار 

است با تلاش و کوشش مسیر پیشرفت و موفقیت را طی کند.

زهرا ایمانی، زهرا ایمانی اپراتور تولید
زهــرا ایمانــی یکی دیگر از همــکاران با انــرژی و خوش 
رویــی اســت کــه در ســایت تزریق حضــور دارد و ســال 
۱۳۹۸ از طریق کاریابی با رایزکو آشنا شده و به جمع این 
خانواده پیوسته اســت. با وجود آن که در ابتدای ورود 
به عنوان سرپرســت قسمت مونتاژ سایت یک کارش را 
شــروع کرده اما به درخواست خودش و علاقه ای که به 
ســایت تزریق داشته اســت بعد از درخواســت جابه جایی به سایت تزریق 

منتقل شده و حالا به عنوان اپراتور در این سایت مشغول به کار است.
او ســال های حضــورش در رایزکــو را بــا تجربیات زیــادی همــراه می داند. 
تجربیاتــی که در زمان حضورش با شــروع پاندمی کرونا گره خورد و شــاید 
شرایط کار را کمی برای او سخت کرده بود اما با این وجود به خاطر علاقه ای 

که به کارش داشت توانست آن دوران را سپری کند.
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13۸ سال پیش از این و در یکی از شهرهای بزرگ جهان 
سرآغاز شکل گیری جریانی بود که بعده ها به عنوان روز 
کارگر در سراسر جهان گرامی داشته شد. سابقه این اتفاق 
مربوط به سال 1۸۸6 و اعتراض کارگرانی بود که هر روزه 
آن ها را به 10 ســاعت کار مداوم و طاقت فرســا واداشته 
بود و در چنین شــرایطی آنان نه تنها از به پایان رساندن 
روز کاری خود عاجز بودند بلکه عما زمانی برای تجدید 
اســتراحت و آمادگی برای کار در روز بعد را نداشتند. در 
پی اعتراضاتی که از سوی کارگران شکل گرفت قرار بود 
کارفرمایان از اول می همان سال ساعت کاری کارگران به 
۸ ساعت در روز کاهش دهند اما با رسیدن روز موعود این 
قول عملیاتی نشد و همین اتفاق سرآغاز شکل گیری یکی 
از مهم ترین جنبش هــای کارگری بود که در پی تجمعات 
اعتراضی منجر به کشــته شــدن تعدادی از کارگران و 

همچنین دستگیری تعداد دیگری از آنان شد.
اتفاقی که در نهایت منجر به نام گذاری روز کارگر شــد و 
هر ساله در بیشتر کشورهای جهان روز اول می مقارن با 
1۲ اردیبهشت به عنوان قدردانی از مقام کارگران گرامی 
داشته می شــود. در فرهنگ و آموزه های کشورمان نیز 
توصیه های اکیــدی برای تکریم و قدردانی از مقام کارگر 
مطرح شــده اســت. هلدینگ رایزکو نیز از این قاعده 
مثتثنی نیست و هرساله روز کارگر را با اجرای برنامه های 

جذاب به شکلی باشکوه گرامی می دارد.
حمیدرضا صمدی به عنوان موســس و بنیانگذار هلدینگ 
رایزکو که همواره در تمام ادوار کاری خود در گرامیداشت 
و ارزش والای کارگران ســخن گفته اســت در خاطره ای 
این طور تعریــف می کند: »جوان تر که بودم یک بار بعد از 
شکستی که در کار با آن مواجه شدم فکری از سرم گذشت.

تالار بزرگ وزارت کشور در جشنی به مناسبت روز کارگران میزبان 
جمع ۳۵۰۰ نفری کارکنان هلدینگ رایزکو بود

به قامت بلند 

کارگرانکارگران
که خالق تفاوت اند
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چیزی که شاهد 
آن بودیم فراتر از 

احترامی است که به 
طور معمول میان 

کارفرما و کارکنانش 
دیده می شود، 

پیداست در این میان 
قلب و روح کارکنان 

برای او می تپد، در 
سالن صدایی جز 

صدای تشویق 
حاضرین شنیده 
نمی شد و یکایک 

کارکنان بی هیچ 
اعلامی و به صورت 

خودجوش به احترام 
او از جا برخاستند
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 آن زمان شاید حدود 100 نفر نیروی انسانی داشتم. همان 
موقع از خدا خواستم روزی برسد که بتوانم 500 نفر را در 
مجموعه خودم دور هم جمع کنم و در کنار هم کســب و 
کار توســعه یافته ام را پیش ببرم. حالا که سال ها از آن 
روز می گذرد اولین چیزی که به ذهنم خطور می کند این 
است که چقدر کفه خواستنم در ساحت خداوند کوچک 
بود خواســته من چه بود و او حالا انتخاب کرد که من در 
کنار بیش از 5 هزار نفر از شما عزیزان خانواده ای بزرگ به 
عظمت رایزکو را گرد هم جمع کنم، مجموعه ای که هر روز 
در حال توسعه است و قرار است بیش از پیش بزرگ شود 

و نفرات بیشتری را در دل خود جای دهد.«
جشــن روز کارگر یکی از همان جشن هایی است که هر 
ساله با نزدیک شدن به آن شاهد تکاپوی زیادی در دفتر 
مرکزی هلدینگ رایزکو هســتیم. امسال اما متفاوت تر 
از همیشــه این روز جمع بیش از سه هزار نفری کارکنان 

رایزکو را دور هم جمع کرد.
تالار بزرگ وزارت کشور جایی است که روز 1۲ اردیبهشت 
ســال 1403 میزبان خانواده بزرگ رایزکو بود تا یکی از 
مهم ترین رویدادهای خود را در آن برگزار کند و لحظات 

خوشی را برای کارکنانش رقم بزند.
شــاید یکی از مهم ترین چالش ها برای برگزاری مراســم 
جابه جایی و استقرار کارکنان خصوصا از محل کارخانجات در 
شهر صفادشت و رساندن به محل برگزاری مراسم بود. آن هم 

در یکی از شلوغ ترین و پرترددترین نقاط شهر تهران.
اما همه چیز از قبل به خوبی پیش بینی شده است. بیش 
از ۷0 دستگاه اتوبوس وظیفه اســتقرار کارکنان از نقاط 
مختلف شهر به محل برگزاری مراسم را به عهده داشتند.

ســاعت ورود و محل پارکینگ از قبل مشــخص بود و 
با نزدیک شــدن به ســاعت 4 بعد از ظهر اتوبوس های 
حامل کارکنان یکی پس از دیگری از راه می رســیدند و 

صندلی های خالی را پر می کردند.
پان محل برگزاری در واقع شامل سه یال غربی، مرکزی و 
شرقی بود و در قسمت بالکن هم فضاهایی برای جانمایی 

حاضرین در نظر گرفته شده بود.
شاید زمانی که ســالن خالی از جمعیت را نگاه می کردیم 
آن قدر هم بزرگی آن به چشم نمی آمد. اما وقتی همه ی 
صندلی ها پر شدند و هر گوشه ای از سالن را با حضور خود 
جان بخشــیدند دیگر متوجه عظمت سالن و جمع کثیر 

کارکنان رایزکو در یک نگاه می شدیم.
در آن میان تیم صوت و تصویر ســعی داشتند حداقل تا 
زمان جانمایی کارکنان شــور و نشاطی را در سالن ایجاد 
کننــد و گاه گاهی صدایی از دســتگاه های پخش، توجه 
حاضرین را به خود جلب می کرد و به پخش آیتم های شاد 

و جذاب می پرداخت.
هرکس در گوشه ای مشغول گفتگو بود که دکتر حمیدرضا 
صمدی موسس و بنیان گذار رایزکو وارد سالن شد همه ی 
حاضرین در ســالن یکپارچه به احترامش ایستادند و به 

تشویق او ادامه دادند.
چیزی که شاهد آن بودیم فراتر از احترامی است که به طور 
معمول میان کارفرما و کارکنانش دیده می شود، پیداست 
در این میان قلب و روح کارکنان برای او می تپد، در سالن 
صدایی جز صدای تشــویق حاضرین شنیده نمی شد و 
یکایک کارکنان بی هیچ اعامی و به صورت خودجوش به 

احترام او از جا برخاستند.
شاید کمتر کارفرمایی را بتوان یافت که کارکنانش ارادتی 
این چنین قلبی به او داشــته باشــند. ارادتی که همه 
می دانند بیراه نیست؛ دلســوزی های بی دریغ، توجه به 
معیشت کارکنان، تامین شرایط و امکانات رفاهی در حد 
مطلوب تنها گوشه ای از دغدغه های او برای ایجاد حس و 

حال خوب میان کارکنان است.
او از هرچه بگذرد از رفــاه کارکنانش نمی گذرد، برایش 
مهم است امور رفاهی در حد مطلوب و به نحوی شایسته 
برای همه ی کارکنان در هر ســطح و مقامی تامین شود، 
به همین خاطر است کارکنانش نیز او را پدر معنوی خود 
می دانند و از هیچ تاشی برای موفقیت نام رایزکو دریغ 

ندارند.
جانمایی کارکنان در محل هایی که از قبل برای هر شرکت 
پیش بینی شده بود انجام شد که بالاخره با پخش سرود 
ملی مراسم به صورت رســمی آغاز شد، جمعیت حاضر 
در سالن به طور یکپارچه و به احترام سرود ملی از جای 
خود برخاستند دیدن جمعیت کارکنان حسی از لذت و 
وجد را برای هر بیننده ای به همراه دارد. بعد از ســرود 
ملی زمان پخش قرآن کریم فرا رســید. به احترام قرآن 
سکوت سالن را فرا گرفت و بعد از آن تیزر مراسم پخش 
شــد. همه در انتظار حضور مجری بودند. برای بیشــتر 
همکاران آن بخش غیرقابــل پیش بینی بود. در همین 
کشاکش تیزری با تیتراژ سریال پایتخت و تصاویر هومن 
حاجی  عبداللهی یا همان رحمت خودمان بر ویدئو وال 

نقش بست و موجی از تشویق سالن را فرا گرفت.
کم کم بخش های مختلف مراســم یکی پس از دیگری به 
اجرا در آمد. برگزاری مسابقه، پخش کلیپ های جذاب، 
تقدیر از کارکنان برتر، اجرای کنسرت و خیلی از موارد 
دیگر گوشه ای از برنامه هایی بودکه برای هرچه باشکوه تر 
برگزار شدن روز تکریم مقام کارگران در نظر گرفته شده 
بود. وقتی چشم در سالن می چرخاندیم با چهره خندان 
همکارانی مواجه می شدیم که حالا چند ساعتی را فارغ 

از دغدغه های کاری در حال تماشای برنامه ها بودند.
هرچند که اجرای برنامه هایی از این دســت تنها تاش 
کوچکی برای جبران گوشه ای از همت بلند زنان و مردان 
ســخت کوش در خانواده بزرگ رایزکو بود اما فرصتی را 
فراهم کرد تا به آن ها بگوییم قدردان تاششان هستیم و 
می دانیم، از دستان متبرک شماست که نام رایزکو همواره 
سربلند و پرافتخار در عرصه صنعت کشور عزیزمان ایران 

می درخشد.

او از هرچه بگذرد 
از رفاه کارکنانش 
نمی گذرد، برایش 
مهم است امور رفاهی 
در حد مطلوب و به 
نحوی شایسته برای 
همه ی کارکنان در هر 
سطح و مقامی تامین 
شود، به همین خاطر 
است کارکنانش 
نیز او را پدر معنوی 
خود می دانند و هیچ 
تلاشی برای موفقیت 
نام رایزکو دریغ ندارند
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 بی نظمی از کجا شروع می شود؟
واقعــا چه اتفاقی می افتد که یکبــاره به خودمان می آییــم و با انبوهی از 
بی نظمی مواجه می شویم؟ معمولا زمانی این بهم ریختگی ها ایجاد می شود 
که با خودمان فکر می کنیم، الان زمان کافی برای ســر و کله زدن با آن ها 
را نداریم، یا درگیر اهمال کاری شــده و مرتب زمان رسیدگی به آن ها را به 
تعویق می اندازیم، بعضی وقت ها هم خودمان را با جملاتی مثل این وسیله 
آن قدر مفید است که حتما روزی به کارم می آید. این وسیله را هنوز استفاده 
نکرده ام. وقتی به آن نگاه می کنم مرا یاد کسی می اندازد که دوستش دارم، 
هرکسی را که می شناسم یکی از آن ها دارم پس من هم باید داشته باشم و 
این لیست می تواند حالا حالاها ادامه پیدا کند. اما واقعیت چیست؟ پس چه 
زمانی موقع استفاده از انبوه خرت و پرت هایی که در گوشه و کنار انباری ها 
جا خوش کرده اند فرا می رسد؟ در اکثر مواقع پاسخ، هیچ وقت است. اگر به 
جای دپو کردن لوازمی که دیگر به آن ها احتیاج نداریم فرصت استفاده آن 
را به دیگرانی بدهیم که بیشتر به آن احتیاج دارند هم در چرخه حفاظت از 
محیط زیست قدم موثری برداشته ایم هم محیط و ذهنمان را از آشفتگی و 

بهم ریختگی نجات داده ایم. 
البته می دانیم که جداسازی وسایل و تفکیک آنها به دسته هایی که مورد نیاز 
ما هستند و یا مورد نیاز ما نیستند و در نهایت مرتب کردن موارد ضروری شاید 
در نگاه اول کمی خسته کننده باشد چرا که ما را وادار می کند تصمیم بگیریم و 
تصمیم گیری سخت است. این کار علاوه بر انرژی جسمی به انرژی ذهنی هم 
نیاز دارد. ولی چنانچه اصول تفکیک، مرتب سازی و نظام آراستگی را بدانیم به 
سادگی می توانیم محیطی مرتب و منظم و بدون آشفتگی داشته باشیم و از 

زندگی لذت ببریم. این نظام آراستگی را اصطلاحا اصول 5S می نامند.
 5S مــا در این گزارش قصد داریم با تاریخچه، اصول، فواید و نحوه ممیزی

بیشتر آشنا شویم.

5S تاریخچه شکل گیری 
نظام 5S برای اولین بار بعد از جنگ جهانی دوم در ژاپن شکل گرفت ولی 
ایده اولیه این سیســتم، ژاپنی نیست. مدیران و صنعت گران ژاپن پس از 
تصمیم گیری برای بازسازی صنایع خود در دوران بعد از جنگ، به دنبال 
ایده هــا و راهکارهایی برای بهبود تولیــدات و افزایش فروش محصولات 
تولیدی بودند. از این رو در هنگام بازدید از برخی صنایع آمریکا )همچون 
کارخانه های مهمات ســازی، کبریت ســازی، داروســازی، مواد غذایی، 
تجهیزات پزشــکی و...( با پدیده House Keeping )یا خانه داری صنعتی( 

آشنا شدند.
از مهمتریــن اهداف خانــه داری صنعتــی در این صنایــع، می توان به 
مواردی همچون رعایت نظافت، بهداشــت، نظــم و ترتیب، رعایت کامل 
ایمنــی، جلوگیری از حوادث به ویژه انفجار و آتش ســوزی، جلوگیری از 
انباشــت ضایعات و مواد در راهروهــا و معابر داخل کارخانه ها، جلوگیری 
از ریخت وپاش ابزار و نشــت روغن و مواد شیمیایی در کارخانه اشاره کرد 
که عدم رعایت آنها موجب بروز خطرات و ضایعات غیرقابل جبران جانی، 
مالی و اجتماعی گردیده و یا محصول آنها مستقیما با بهداشت و سلامتی 

مصرف کننده سروکار پیدا می کرد.
علاوه بر آن ژاپنی ها از اصول فنگ شــویی )Feng shui( چینی ها نیز ایده 
گرفتند؛ چینی ها بر اســاس فنگ شــویی معتقدند انســداد انرژی در هر 
محیط، ناشی از سه عامل اســت: ۱- آلودگی فیزیکی ۲- انرژی ساکنان 

قبلی و ۳- انباشتگی و درهم ریختگی.
ژاپنی ها با مشــاهده تاثیر و نقش قابل توجه معیارهای خانه داری صنعتی 
در ایجاد محیط کاری آراســته، حفظ ایمنی و بهداشت و... بر آن شدند تا 
معیارهای مذکور را در شــرکت های ژاپنی به کار گیرند. لذا تلفیق اصول 
خانه داری صنعتی و فنگ شــویی و تطبیق آن ها با شرایط حاکم بر صنایع 
ژاپن و بومی نمودن آن، منجر به شکل گیری پنج اصل در آراستگی محیط 
 ۵S شــروع می شــد آن را S کار شــد و از آنجا که این ۵ اصل با حرف

نامگذاری کردند.

 اجرای نظام آراستگی در صنایع ایران
ســابقه معرفی و ترویج نظام 5S، یا آراســتگی در ایران از خرداد ســال 
۱۳۷۲و با انتشار مقاله ای در شماره های ۳۲ و۳۴ ماهنامه تدبیر آغاز شد. 
نویسنده مقاله مجتبی کاشانی بوده که بر همین اساس به عنوان بنیانگذار 
نظام 5S در ایران معرفی شــد. مجتبی کاشــانی در این زمینه می گوید: 
»آشــنایی من با نظام 5S برمی گردد به سال ۱۳۶۵ و دوره مدیریتی ای 
که در ژاپن برگزار می شد. از همان زمان دریافتم که یکی از گمشده های 
اصلی ما در صنعت همین اصول و نظام اســت. با مسافرت ها، تحقیقات و 
بازدیدهای مکرر از کارخانه های ژاپنی در آن کشور )در طول هفت سال( 
به درک عمیق آن پرداختم و در سال ۱۳۷۲ به صورت مقاله ای کاربردی 

آن را معرفی کردم. 

 در ایــن گزارش قصــد داریم از چرایی اهمیــت رعایت اصول نظام 
آراستگی 5S بگوییم و اینکه با رعایت این نکات با چه دستاوردهایی چه 

در زندگی شخصی و چه در زندگی حرفه ای روبرو می شویم.
خیلی از ما تجربه حضور در محیط های شلوغ و بهم ریخته را داشته ایم، 
اما هر قدر هم زندگی شــخصی و حرفه ایمان شاد و باب میل باشد اگر 
محیط حضورمان آراســتگی و نظم لازم را نداشته باشد لذت آرامش از 
ما دریغ و به جای آن احساس بی قراری و پریشانی سهممان می شود. به 
همین خاطر است که با کمی سر و ساماندهی به محیط پیرامونمان انرژی 

و دلخوشی بیش از انتظاری را به دست می آوریم که شگفت انگیز است.
واقعیت این اســت که با خاص شدن از وسایل و ابزار بااستفاده ای که 
هیچ وقت قرار نیســت به کارمان بیایند عاوه بر آزادســازی فضاهای 
اشغال شــده، ذهنمان را هم از این انباشت بی حاصل رهایی می بخشیم 

و برای چیزهایی که ارزش قائلیم فضا ایجاد می کنیم. 

در این گزارش می خوانیم از چرایی اهمیت اصول نظام آراستگی و دستاوردهای آن
آرامشی که از آراستگی می آ�د

ژاپنی ها با مشاهده 
تاثیر و نقش قابل 
توجه معیارهای 
خانه داری صنعتی 
در ایجاد محیط 
کاری آراسته، حفظ 
ایمنی و بهداشت 
و... بر آن شدند تا 
معیارهای مذکور را در 
شرکت های ژاپنی به 
کار گیرند
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آغاز اجرای 5S در شرکت های کارتن مشهد و ایرانیت تهران )سال های ۱۳۷۴و 
۱۳۷۵( بود و در نهایت توفیق نســبی آن منجر به شروع اجرای 5S در شرکت 
ایران خودرو شد.« مجتبی کاشانی این نظام را در صنعت خودروسازی رواج داد 
و طرح بزرگ »از گاراژ تا کلینیک« را به انجام رســاند و به همین لحاظ از او با 
عنوان پدر 5S در ایران یاد می کنند. او در کتاب نقش دل در مدیریت )۱۳8۲( 
به منظور بومی ســازی مفاهیم 5S و ارتباط دادن آن با مفاهیم فرهنگی، بحث 
هفت ســین صنعتی را مطرح کرد. مجتبی کاشانی با توجه به کار ژاپنی ها که 
مفهوم House Keeping را از فرهنگ آمریکایی گرفته و در قالب فرهنگ ژاپنی 
ارائه دادند، مفهوم 5S را از شــرکت های ژاپنی اخذ کرد و آن را با مفهوم هفت 

سین نوروز ایرانی درهم آمیخت و با عنوان »هفت سین صنعتی« مطرح کرد:
۱-  ســوا کردن غیر ضروری از ضروری ۲- سرو سامان دادن ۳- سپیدی 
و پاکیزگی ۴- سعی در حفظ وضع مطلوب ۵- سازمان یافتگی و انضباط 
۶- ســخت کوشی و با تمام نیرو کار کردن ۷- سماجت در انجام یک کار 

خوب تا مرز عادت 
در هلدینگ رایزکو نیز از زمان تاســیس شــرکت اورند پیشرو الزامات 
و اصــول اولیه اجرای 5S مورد توجه قرار گرفت. ولی از ســال ۱۳88 با 
طرح ریزی و اجرای هر چه بهتر 5S ســازمان تعهد بیشــتری نسبت به 
اجرای آن در تمامی شــرکت های زیرمجموعه هلدینگ رایزکو داشت و 
آموزش های گسترده ای در سطح سازمان انجام شد. در حال حاضر روش 
اجرایی نظام آراســتگی 5S به کد مدرک PR108 در سیستم E&E قابل 

دسترس است. 

چنانچه اصول 
تفکیک، مرتب سازی 

و نظام آراستگی را 
بدانیم به سادگی 

می توانیم محیطی 
مرتب و منظم و بدون 

آشفتگی داشته 
باشیم و از زندگی 

لذت ببریم. این نظام 
آراستگی را اصطلاحا 

اصول 5S می نامند

فواید اجرای اصول 5S در زندگی شخصی و کاری

صرفه جویی در زمان، پول، فضا، انرژی و 
حوصله که در نهایت منجر به آرامش حاصل از 

آراستگی محیط و آرامش ذهنی خواهد شد.

رهایی از ترس قضاوت افراد. مهمان پذیرتر خواهیم شد، چرا 
که می توانیم بدون ساعت ها تمیز و مرتب کردن، پذیرای 
مهمان باشیم و از دیدارهای سرزده وحشت زده نمی شویم.

کاهش 
ضایعات در 
محیط کار

افزایش ایمنی محیط 
کار و کاهش صدمات 

فیزیکی و ذهنی

کاهش احساس گناه. از احساس گناه در رابطه با 
وسیله هایی که هیچ گاه استفاده نکرده ایم، رها می شویم.

حذف اشیاء و اقام غیرضروری 
و دست و پاگیر در محیط کار

انجام سریع تر امور و کاهش 
دوباره کاری های زائد در کار

سهولت در دسترسی به اشیاء، 
اسناد، مدارک و فایل های کامپیوتری

5S در دفتــر  تفــاوت اجــرای اصــول 
مرکزی، محیط اداری و کارخانجات

اصول 5S در تمامی محیط هــای کاری هلدینگ رایزکو مطابق با روش 
اجرایی نظام آراســتگی 5S اجرایی می شــود. این اصول برای تمامی 
محیط های کاری اعم از سالن های تولیدی، اداری، انبار، دفتر مرکزی و... 

یکسان بوده و تنها تفاوت در استانداردهای خاص هر محیط است.
برای مثال در دفتر مرکزی جهت استانداردسازی کشوهای اداری از رنگ 
استفاده شده است در حالی که در دفاتر اداری کارخانجات از برچسب های 

معرفی کشوها به صورت نوشتاری استفاده می شود.
با توجه به اصل پنجم 5S، در جهت فرهنگ سازی، تداوم انجام اقدامات 
در اصول قبلی 5S و ایجاد انضباط، واحد تضمین کیفیت به صورت فصلی 
ممیزی 5S را به انجام می رســاند. ممیزی در دو بخش صورت می گیرد، 
نخســت ممیزی واحدهای مختلف کاری اعم از محیط های اداری، سالن 
تولید، انبارها، رســتوران، سرویس های بهداشــتی، محوطه، حراست، 

پارکینگ، آزمایشگاه و... دوم ممیزی 5S فردی.
در هر دو ممیزی بر اســاس چک لیست های از قبل طراحی شده نسبت 
به ممیزی واحدهای مختلف اداری و تولیدی و ممیزی 5S فردی توسط 
ممیزان دارای صاحیت )که عاوه بر واحــد تضمین کیفیت افرادی از 
واحدهای دیگر سازمان نیز در آن دخیل هستند( اقدام می شود. این در 
حالی است که در تقویم سازمانی ۲ روز به عنوان 5S نامگذاری شده و در 
نهایت نمرات اخذ شده در ممیزی 5S محیط کاری و ممیزی 5S فردی در 
انتخاب ســایت برتر، نفر برتر، پاداش های فصلی و سالیانه نقش بسزایی 

خواهد داشت.

5S
S1

Sort

اقلام و اطلاعات  با 
این پرسش جداسازی 

می شوند:
  هرچند وقت یکبار 

از این وسیله استفاده 
می کنم؟

  همچنین وسایل از 
لحاظ سلامت و صحت 

کارکرد و نیز قابل تعمیر 
بودن، شناسایی و 

جداسازی می شوند.

نتیجه

فرهنگ سازی 
)تداوم و انضباط(

هر آنچه در اطراف 
شماست ضروری 

بوده و در عین حال 
سالم است.

S2
Set in Order

باید اشیا و اسناد به 
گونه ای رده بندی و 

مرتب شوند که هرکس 
بدون انجام جستجوهای 
بیهوده و زمان بر، قادر به 

یافتن آن ها باشد. 

نتیجه

نظم و ترتیب

اشیا و اسناد به 
نحوی مرتب هستند 

که در وقت نیاز، 
دسترسی به آنها 

سریع و آسان است.

S3
 Sweeping or

Shine

باید محیط کار و زندگی از 
هرگونه کثیفی، آلودگی، 
گرد و غبار و اقلام دور ریز 

پاکسازی گردد. 

نتیجه

نظافت و پاکیزه سازی

محیط کار و زندگی به 
نحوی تمیز می شود 
که  همه جا از تمیزی 

برق می زند. این محیط 
سرشار از انرژی مثبت 

بوده و نیز منابع 
آلودگی و بیماری در 
آن حذف شده است.

S4
Standardization

با وضع مقررات و 
پیروی جدی از آنها، 

تدوین علائم و 
دستورالعمل های 

یکسان و هماهنگ 
می بایست نسبت 

به استانداردسازی 
فعالیت ها در جهت حفظ 

5S نخست اقدام نمود.
نتیجه

استاندارد سازی

 فعالیت ها به صورت 
یکسان و هماهنگ 

در تمام حوزه ها انجام 
شده و از دخالت 

سلیقه های مختلف 
در انجام امور پرهیز 

می گردد.

S5
Sustain

آموزش عادات صحیح،  
انجام ممیزی های 

منظم، کنترل چک 
لیست های نظافت، 
اصلاح مداوم موارد 

نامنطبق، بزرگداشت 
روز 5S و... در این مرحله 

انجام می شود.

نتیجه

فرهنگ سازی )تداوم و 
انضباط(

ایجاد عادات صحیح 
در کارکنان که 

تضمین کننده حسن 
انجام فعالیت ها 
به بهترین شیوه 

می باشد.
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کارخانه نوآوری و صنایع خلاق آمپر با هدف معرفی شــتاب دهنده ها 
و اســتارت های مســتقر در کارخانه و همچنین فعالیت های نوآورانه 
و فناورانه ای که صورت گرفته اســت، در نمایشــگاه  اینوتکس ۲۰۲۴ 
حضور پیدا کرد تا در شبکه و اکوسیستم نوآوری و فناوری به نمایش 

توانمدی های خود بپردازد.
اینوتکس یک نمایشگاه بین المللی نوآوری و فناوری است که هر ساله 
در زمان برگزاری با اســتقبال وسیعی از طرف مخاطبین اکوسیستم 
استارتاپی کشور مواجه می شــود. از اهداف این نمایشگاه می توان به 
ارتباط ســرمایه گذاران داخلی و بین المللی با شرکت ها و استارتاپ ها، 
مشارکت و همکاری میان شرکت های فناور و استارتاپ های داخلی و 
بین المللی و همچنین گفتگو و شبکه ســازی میان فعالان زیست بوم 

نوآوری و فناوری اشاره کرد.

 ارائه دستاوردهای آمپر در نمایشگاه اینوتکس 
در این نمایشگاه شتاب دهنده آمپر درایو با معرفی آخرین دستاوردهای 
خــود در صنعت هوشمندســازی خودرو و حمل و نقــل و تمرکز بر 
فناوری های نوین نظیر خودروهای برقی و محصولات متصل و نمایش 
دســتاوردهای فناورانه خود در حوزه هوشمند ســازی، ایمن سازی و 

برقی سازی خودرو حاضر شد.
شــتاب  دهنده آمپر لایف نیز که حوزه های فعالیت این شــتاب دهنده 
شامل سلامت، تندرستی، بهبود سبک زندگی، امنیت غذایی و توسعه 
پایــدار را در بر می گیرد ضمن تشــریح و فعالیت های خود به معرفی 
اســتارتاپ های این حوزه در خصوص خوراک دام کامل »ســیبایم«، 
کیت تشــخیص دامی افلاتوکســین و کیت تشخیص سرطان پستان 

بانوان پرداخت.
همچنین شــتاب دهنده آمپر چنج، متمرکز بــر حوزه های دیجیتال، 
اپلیکیشــن ها، تولیــد محتوا، هنرهــای دیجیتال، متــاورس، هوش 
مصنوعی، بیمه، فینتک و ســایر نوآوری های مشابه بوده و در راستای 

شتاب دهی و به نتیجه رساندن این کسب وکارها فعالیت می کند.

 بازدید رئیس مجلس شورای اسلامی از غرفه آمپر 
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز با حضور در نمایشگاه بین المللی نوآوری 
و فناوری )اینوتکس( ضمن بازدید از این نمایشــگاه و غرفه های مختلف 
از غرفه  کارخانه نوآوری و صنایع خلاق آمپر بازدید و با شتاب دهند ه ها و 
اســتارت آپ های مستقر در این کارخانه نوآوری آشنا شد و از نزدیک در 

جریان فعالیت ها و دستاوردهای این مجموعه قرار گرفت.
از رویکردهــای اصلی کارخانه نوآوری آمپــر می توان به فراهم کردن 
شــرایطی مناسب در جهت رونق بخشیدن به اکوسیستم استارت آپی 
کشور و ایجاد بستری مناسب برای تبادل اطلاعات و دستاوردهای به 

دست آمده نام برد. 

 آشنایی با ایده های نو 
همچنیــن از دیگر اهداف کارخانه نوآوری آمپــر برای حضور در این 
نمایشــگاه می توان به حضور در جمع شــبکه همکاران و مشــاهده 
پیشرفت های کسب وکارها، آشنایی با ایده های جدید و راهکارهای نو 

برای حل مشکلات موجود، تبادل نظر و توسعه شبکه اشاره کرد.
هر چند که آمپر هنوز مســیر طولانی ای را پیش رو دارد اما در همین 
مــدت کوتاه و برآیند اقدامات، دســتاوردها و توانایی هایی که از خود 
نشان داده حاکی از آن اســت حوزه فعالیت های نوآور و خلاق شاهد 
اتفاقات ارزشــمند و چشــمگیری خواهد بود که همه ی آن ها از دل 

کارخانه خلاق و نوآوری آمپر شکوفا می شود.

حضور �ر رنگ کارخانه نوآوری آمپر 
در اکوسیستم استارتا�یی کشور 

»ا�نوتکس2024«
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از رویکردهای اصلی 
کارخانه نوآوری آمپر 

می توان به فراهم 
کردن شرایطی 

مناسب در جهت 
رونق بخشیدن 
به اکوسیستم 

استارت آپی کشور و 
ایجاد بستری مناسب 

برای تبادل اطلاعات 
و دستاوردهای به 
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روابــط عمومي به عنوان یک ابزار براي ارتبــاط موثر با جامعه به یکي از 
ضرورت هاي اجتماعي و سیاســي تبدیل شده اســت. با ورود مدرنیته و 
تکنولوژي به جامعه، نیاز به روابط عموميِ موثر روز به روز بیشتر احساس 
شــد و این باعث گسترش و حضور هرچه بیشتر این دانش در بخش هاي 
مختلف کشور شد. امروزه شرکت ها، ســازمان ها، حتي افراد نیز از روابط 
عمومي به عنوان یک ابزار حیاتــي براي ارتباط با جامعه و تبلیغات خود 
بهره مي برند. به همین خاطر است که هر روز میزان اهمیت و لزوم توجه 
به این ابزار قدرتمند در میان صاحبان کسب وکار بیشتر معنا پیدا مي کند.
روابط عمومي توانســته نقــش موثري در تبلیغات و انتقــال اطلاعات و 
پیام ها ایفا کند و به معرفي دســتاوردها و شناساندن فرهنگ سازماني هر 

مجموعه اي به مخاطبان خود بپردازد. هرچند که نوع کار در روابط عمومي 
با تنوع زیادي همراه است اما با هیچ سنجشی نمي توان جنس سختي این 

کار و چالش هاي که در آن به وجود مي آید را به تصویر کشید.
با این حال، اگر از کساني که در این حوزه فعال هستند دلیل ماندگاریشان 
در حوزه ارتباطات را بپرسیم پاسخي جز عشق به کار و لذت کسب تجربه 
از دل چالش هــا دریافت نمي کنیم. در نهایت، باید گفت روابط عمومي نه 
تنها یک حوزه مهم و ضروري براي توســعه اجتماعي و اقتصادي کشــور 
اســت، بلکه یک هنر و علمي اســت که در صورت بهره گیري مناسب و 
موثر، مي تواند به تحقق اهداف مورد نظر شــرکت ها، سازمان ها و افراد در 

جامعه کمک کند.

همراه با روابط عمومیروابط عمومی
به بهانه 27 اردیبهشت و روز ارتباطات، روابط عمومی هلدینگ رایزکو را 

از دریچه نگاه کارکنان این واحد بخوانید

احسان زینلی
رئیس تدوین و تصویر

روابط عمومی؛ 
واحدی با چالش های 

دقیقه نود
عمومــی  روابــط  در  کار 
نسبت  به  رایزکو  هلدینگ 
روابــط عمومــی ســایر 
شــرکت ها متفــاوت و به 
شاید  است.  سخت تر  نوعی 
در نوشــتن و توضیح دادن 
این توضیحــات به نظر کار 
ساده ای باشــد اما مجموع 
این ها نیاز به دانش، مهارت، 
خاقیت  و  ذوق  تخصــص، 
توجه  ضمن  بتوانیم  تا  دارد 
به اســتانداردهای لازم در 
تفکر  و  خواســت  کارمان، 
مورد تاییــد همکارانمان را 
در بخش های مختلف تامین 
کنیــم و اگــر مهارت های 
بدون  نباشد  برشمرده شده 
شــک خروجــی مطلوبی 

نخواهیم داشت.
همه ی  عمومی  روابط  در  ما 
به  را  توان خودمان  و  تاش 
کار بســتیم تا خروجی کار 
آن طور  و  احســن  نحو  به 
اعضای  یکایک  شایسته  که 
است  رایزکو  بزرگ  خانواده 
بــه نمایــش بگذاریم. در 
مفتخرم  و  خوشحال  پایان 
در واحدی مشــغول به کار 
هستم که رکن اصلی آن را 
اعضا  بالای  تعامل  و  همدلی 
به یکدیگر تشکیل می دهد 
و اگر این همدلی نبود هیچ 
کدام از کارها حتی کارهایی 
که در زمان محدود و فرصت 
کم بــه ما محول می شــد 
نمی توانســت بــا بهترین 

کیفیت به سرانجام برسد.

رضا محبی
رئیس طراحی و گرافیک

تیم خلاق برای خلق تفاوت
البته  و  باانــرژی  رضا محبی همــکار 
است.  عمومی  روابط  عضو  قدیمی ترین 
او تجربه حضورش در رایزکو را این طور 

بازگو می کند.
من زمان حضــورم در رایزکو را با تولد 
دخترم به یاد می آورم، دی ماه سال 96 
زمانی که تنها دو ماه بیشتر از رایزکویی 
شدنم نگذشته بود، دخترم »لیانا« متولد 
شد که همین موضوع نقطه عطف زندگی 
من، هم به عنــوان پدر در خانواده و هم 
به عنوان عضو کوچکی در یک خانواده 
بزرگتر یعنی »رایزکو« به حساب می آید.

وقتی بــه عنوان ســومین عضو واحد 
تبلیغاتِ آن زمان )پس از شــکل گیری 
به صورت مســتقل از واحد فروش( با 
وظایف و تیم آشنا شدم، شاید تصوری 
از آینده ای با این حجم از شکوه و عظمت 

برای رایزکو نداشتم.
اگر عاشق دنیای تبلیغات باشید، حتما 
به جزئیات برندینگ در محیط سازمان 
دقت کرده اید، اگر بیلبوردها و یا بنرهای 
تبلیغاتی سازمان را دیده اید و توجهتان 
را جلب کرده، بایــد بگویم همه این ها 
حاصل تاش های یــک تیم خاق برای 
خلق تفاوت است. تیمی که بدون اغراق 
خیلــی از اوقات شــبانه روز و یا حتی 
روزهای تعطیل درگیر چند و چون کار 
اســت تا در بزنگاه های مهم آنچه که به 
عنوان ویترین سازمان شناخته می شود 
به نحو شایسته و برازنده نام رایزکو دیده 
شود. ما در روابط عمومی کارهای بسیار 
متنوعی را انجام می دهیم، هرچند سخت 
اما وقتی عشق به کار باشد سخت ترین ها 
شیرین می شود. از لحظه شکل گیری ایده 
تا برنامه ریزی و خلق اثر نهایی نمی توان 
گفت کارمان تمام شــده است. ما مثل 
برای هرچه  تا آخرین لحظه  یک سرباز 
باشکوه تر و عالی تر برگزار شدن برنامه ها 
تاش می کنیم. بلــه اینجا واحد روابط 

عمومی است جمعی از بهترین ها.

مژگان کریمی
کارشناس روابط عمومی

روابط عمومی به توان 
استرس و هیجان

بتوان  را شــاید  کریمــی  مــژگان 
عمومی  روابط  تیم  عضو  پررنگ ترین 
دانســت که به معنای واقعی رهبری 
و هدایت را بلد اســت به همین خاطر 
است که همواره در برگزاری مراسم ها 
و رویدادهای ســازمانی در صف اول 
پیشــبرد برنامه ها در تاش است. او 
در تعریفش از روابط عمومی می گوید: 
من از ســال 9۸ افتخــار همکاری با 
واحد روابط عمومی هلدینگ رایزکو را 
داشتم.  شاید تصور خیلی از همکاران 
این باشد که واحد روابط عمومی واحد 
البته که درست  جذاب و شادی باشد 
فکر می کنند اما آنها فقط ظاهر کار را 
می بینند و پشت صحنه های پرهیاهو، 
پراســترس و پراضطــراب این واحد 
همیشه از دید آنها پنهان است. در این 
واحد من و تویی وجود ندارد بلکه به 
معنای واقعی کلمه »ما« هستیم. یکی 
از عمده تریــن کارهای روابط عمومی 
مربــوط به پروســه نفس گیر تهیه و 
است.  نوروزی  هدایای  آماده ســازی 
به طوری که هرســاله با نزدیک شدن 
بــه ماه های دی و بهمــن می دانم که 
روزهای ســخت آغاز شده و به جرات 
می توانم بگویــم در این ایام من یک 
نفر نیستم بلکه ســه نفرم که در آن 
اقام،  مــورد  در  تصمیم گیری  واحد 
اســتعام، ســفارش گذاری و خرید، 
پیگیری کمیسیون معامات، دوندگی 
از مدیران مالی و  بابت وصول چک ها 
در آخر تحویــل به موقع هدایا همه و 
همه گوشــه ای از این روزهای پرکار و 
پر مشغله ام در واحد روابط عمومی را 
شامل می شــود که شاید همکارانمان 
باشند. در آخر  نداشته  از آن  تصوری 
دوست دارم بگویم این اراده، همدلی، 
انگیزه و عشق به کار است که به عنوان 
پای ثابــت در تصمیم گیری ها و انجام 
وظایفمان دیده می شــود. با تمام این 

چالش ها خوشحالم که در این 
واحد کار می کنم. امیدوارم 
پرچم واحد روابط عمومی 
هلدینگ  تبلیغــات  و 
رایزکو همیشه بالا باشد.

بابک راک خواه
رئیس روابط عمومی

مجموعه ای از بهترین ها
بابک راک خــواه عضو دیگر تیم 
روابط عمومی و تبلیغات هلدینگ 
رایزکو و در واقع نفر دوم این واحد 
در پیشــبرد اهداف و برنامه های 
واحد است. او حالا پس از گذشت 
حدود یک ســال از حضورش در 
رایزکو برایمــان از تجربیاتش در 

این مدت می گوید. 
وقتــی صحبــت از کار روابــط 
عمومی به میان می آید آن هم در 
ســازمانی با این ابعاد بدون شک 
تصور کسانی که با پیچیدگی ها و 
گستردگی هایش آشنایی دارند بر 
آن است که تیم بزرگی این حجم 
از تولیدات را برنامه ریزی می کنند.
درســت شــبیه اتفاقی که برای 
عمومی  روابط  به  ورود  از  بعد  من 
به  هلدینگ رایزکو رقــم خورد. 
هرحال پیشینه ذهنی و تجربه ای 
که در روابط عمومی مجموعه های 
بزرگــی مثل ســازمان تبلیغات 
شرکت  و  اوقاف  سازمان  اسامی، 
ســایپا دیزل را به همراه داشتم 
خلق و تولید محتواهایی آن هم در 
این حد از کیفیت، چیزی شبیه به 
معجره است و باور دارم همکارانم 
در رایزکو مجموعه ای از بهترین ها 

و حرفه ای ترین ها هستند.
این تجربــه همــکاری در کنار 
پیچیدگی هــا و حجم بالای کاری 
آن برای من به مثابه یک همکاری 
حرفه ای و درخشان است و تجربه 

خوبی را برایم رقم زده است.
امیدوار هستم همکارانم در واحد 
روابط عمومی همیــن طور که تا 
معنا  جریانات  تمامــی  به  کنون 
بخشــیدند، بیش از پیش در کار 
خود بدرخشند و بهترین خودشان 

باشند. 

میاد شیران
مدیر ارتباطات
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آمنه سادات شیرزاد
کارشناس طراحی و گرافیک

کار در روابط عمومی رایزکو 
تمامی ندارد

آمنه شــیرزاد یکی دیگر از نفراتی 
اســت که در واحد روابط عمومی به 
عنوان طراح و گرافیست حضور دارد. 
او حضورش در رایزکــو را تجربه ای 
کاما متفاوت می داند. به گفته خودش 
پیش از حضــور در رایزکو کارم تنها 
معطوف به طراحی و گرافیک بود اما 
باید  حالا در روابط عمومــی رایزکو 
مجموعــه ای از توانایی ها را در کنار 
هم داشته باشیم چرا که ذات کار در 
روابط عمومی یعنــی آماده بودن در 
هر شــرایطی و کارهای متنوعی که 
شــاید انتظارش را نداشتیم. با خنده 
می گوید در روابط عمومی رایزکو باید 
بتوانیم با یک دســت چند هندوانه 
را با هــم برداریم.  من و همکارانم در 
بخش طراحی هم به عنوان گرافیست 
طراحی می کنیم هم ایونت و نمایشگاه 
برگزار می کنیم، ســفره یلدا و هفت 
ســین می چینیم و خاصه هر کاری 
که از عهــده اش برآییم برای هرچه 
رایزکو  ویترین  شدن  دیده  جذاب تر 
انجام می دهیم. شــاید برای خیلی ها 
غیر قابل درک باشــد اما در رایزکو 
تجربه کار کــردن حتی تا زمان نیمه 
شب را هم داشته ام. واقعیت این است 
که کار در روابط عمومی رایزکو تمامی 
ندارد اما هنوز و تا همیشــه صدای 
خنده ما به گوشتان می رسد و با انرژی 
تمام برای رضایت همکارانمان در تمام 

بخش ها تاش می کنیم.

پرستو درویش
کارشناس طراحی و گرافیک

 صمیمیت و جدیت 
در کنار هم

پرستو درویش عضو دیگر تیم روابط 
عمومی و تبلیغات رایزکو است شاید 
به خاطر صــدای خاص و بامزه ای که 
دارد برای خیلی از همکاران خصوصا 
در دفتر مرکزی هلدینگ شــناخته 
شده باشــد. او درباره حضورش در 
واحد روابــط عمومی می گوید: برای 
من کار کردن در رایزکو تجربه کاما 
متفاوتی بــود آن هم به دلیل تنوع 

کاری بالایی که دارد. 
محیط کار مــا عاوه بر متنوع بودن 
دارد  هم  دیگری  جذاب  ویژگی های 
که جدا از ارزشــمند بودن آن برای 
من هم بسیار مهم و قابل توجه است 
مثل وجود روحیه مسئولیت پذیری یا 
از جان و دل مایه گذاشتن همکارانم 
برای هرچه بهتر به سرانجام رسیدن 
کارهای محوله همه و همه بیانگر حال 
و هوایی است که فکر می کنم در کمتر 
محیط کاری بتوان شبیه به آن را دید. 
تجربه شــیرین و یکــی از بهترین 
اتفاق ها برای من حضور در تیم روابط 
عمومی و تبلیغات رایزکو است چون 
ما در اینجا صمیمیت و جدیت را در 
کنار هم داریم و بــه معنای واقعی 
شــاهد کار تیمی همراه با اشتیاق و 
انگیزه هستیم. من و همکارانم همه ی 
تاش و توان خودمان را به کار بستیم 
خانواده  بــرای  خودمان  بهترین  تا 

بزرگ رایزکو به اجرا درآوریم.

هما رحمتی
کارشناس روابط عمومی

عضو تازه وارد روابط 
عمومی رایزکو

هما رحمتی عضو تازه وارد و جدید 
تیــم روابط عمومی اســت که به 
تازگی به جمع این تیم ملحق شده 
است او تجربه 5 ماهه حضورش در 
رایزکو را این طــور بازگو می کند. 
مثل سایر همکارانم من هم در وهله 
اول خوشحال و مفتخرم که در کنار 
جمعی از حرفه ای ترین ها مشغول به 
کار هستم و فرصت بیشتر یاد گرفتن 
و کسب تجربه را دارم. شاید یکی 
فرد  هر  دارایی های  ارزشمندترین 
را بتوان تجارب زندگی اش دانست و 
البته این موضوع برای من هم کاما 
موید واقعیت است. تجربه ای که از 
سال های فعالیتم در روابط عمومی 
داشته ام حالا برایم مثل گنجینه ی 
ارزشمندی است که هر روز و سالش 
لبریز از آموخته های گوناگون است 
و حضور در رایزکو فرصتی است که 
هر لحظه اش برایم با تجربه ی تازه ای 
همراه است. به عقیده من فعالیت در 
کنار مدیران و همکارانی که در کار 
همان  هستند  متخصص  خودشان 
منجر  که  است  ارزشمندی  فرصت 
به رشد افراد می شود و من در روابط 
عمومی این شانس را داشته ایم که 
در کنار مدیــری توانمند و درجه 
یک، روسایی با درایت و توانمند و 
قلب تپنده واحد یعنی کارشناسانش 

مشغول به کار هستم.  

سید محمدحسین بختیاری
کارشناس تدوین و تصویر

از حضور در صدا و سیما و 
استرس های زمان پخش تا 
کشتی مواج روابط عمومی 

رایزکو
محمدحســین بختیاری یا به قولی 
وجود  با  عمومی  روابط  واحد  دردانه 
ســن کم اما با دانش بالا و تجربیات 
ارزشــمندش خیلی از اوقات گره از 
او  اســت.  کرده  باز  همکارانش  کار 
درباه تجربه کاری اش می گوید. یکی 
از ویژگی هــای کار کردن در رایزکو 
خاق بودن اســت. در بیشتر مواقع 
برای انجام کارهایمان زمان محدودی 
باید در همین زمان محدود  داریم و 
کاری با کیفیت را تهیه و تولید کنیم. 
اقداماتی که همــه ی آن ها در کنار 
هم در نهایت منجر به خلق یک اثر 
باکیفیت می شــود. قبل از حضورم 
در خانواده بزرگ رایزکو چند سالی 
تجربه حضور در سازمان صدا و سیما 
محدودیت های  آنجا  در  داشته ام؛  را 
زمانــی بخــش جدایی ناپذیــر و 
از  تصورم  بود.  کارمان  پراســترس 
کار در رایزکو این بود که خب دیگر 
خبری از پخش زنده و نداشتن تمرکز 
و زمان نیست اما متوجه شدم اینجا 
حساسیت هایش در خصوص کیفیت 
محتوا اگر بیشــتر از صدا و ســیما 
نباشد، کم تر هم نیست.  با این وجود 
کار کردن در روابط عمومی رایزکو با 
است  فرصتی  متنوع  کارهای  وجود 
کنار  پیشرفت  برای 
پرانرژی  همکارانی 
و حرفه ای تا بهترین 
نمایش  به  را  خود 

بگذاریم.

میر فرید حمیدی
کارشناس تدوین و تصویر

روابط عمومی محلی برای 
تبادل اندیشه ها

یکی از نفراتی که در بیشــتر برنامه ها 
و رویدادهای ســازمانی به عنوان پای 
ثابت حضور دارد همکار دیگرمان فرید 
حمیدی است. به عقیده او روابط عمومی 
حاصل دو شــکل از نگاه و اندیشــه ی 
متقابل ولی مکمل هم است. این تبادل 
اندیشــه ها گاه با دود و آتش و کبوتر 
نامه رســان و گاه با کمک گرفتن از ابزار 
قدرتمندتر و معاصر دیگری مانند مدیوم 
عکاسی و حتی گاه با تقدیم یک شاخه 
گل به همدیگر جرقه می خورند. ماهیت 
رسانه اما در مقام انتقال یک پیام کماکان 
باقی مانده است. ما در روابط 
رایزکو  هلدینگ  عمومی 
به تلفیــق همه ی این 
موارد با هم می پردازیم؛ 
به  شــاید  که  تاشی 
عنــوان ملموس ترین 

سخت ترین  و 
روابــط  کار 
و  عمومی 
در نــگاه 
ن  ا یگر د
دیده شود.

عسل باقریان
کتابدار

روزهایی با تجارب ناب و ارتباطات حرفه ای
روابط عمومی تعریف کننده ی دنیای درون یک ســازمان، پلی 
بی نهایت برای برقراری ارتباطات گسترده و کلیدی بین تولید 
کننده و مصرف کننده اســت. روابط عمومــی مجموعه ای از 
فعالیت هایی است که ظرافت و سادگی را در کنار پیچیدگی ها به 
تصویر می کشد و گاها ویترینی حیرت انگیز برای بیننده به ارمغان 
می آورد که نتیجه اش افزایش راندمان یک سازمان یا هلدینگ 
است. همچنین نقش روابط عمومی  در ایجاد و حفظ شهرت یک 
شرکت یا سازمان بسیار مهم است، تبلیغات و مارکتینگ درست 
و به جا توسط یک گروه حرفه ای و کارآمد می تواند به سادگی 
یک مجموعه را به اوج ببــرد و در اوج نگه دارد. روابط عمومی 
گروهی است که مستلزم همکاری و همدلی تمام اعضای گروه 
برای هموار کردن تمام پستی و بلندی ها و رسیدن به نتیجه ای 
ایده آل است و درنهایت روابط سودمند متقابل را بین سازمان ها 
روابط عمومی  می کنــد  ایجاد  مردم  عموم   و 
 فرآیند اســتراتژیکی اســت که در ارائه  
تصویر مثبت از کســب وکار نقش دارد و 
هدفش جلب رضایت و اعتماد سازی است. 

در نهایت تجربه من و همکاری با گروه 
هلدینگ  حرفه ای  عمومی  روابط 
رایزکو  با روزهای زیبایی همراه 
تجارب ناب،  با  روزهایی  بود 
ارتباطــات حرفــه ای و 
در  ارزشمند  آموزه هایی 

قالب هنر و فرهنگ. 

یاسمن بهرامی
کارشناس عکاسی

آینه ای برای انعکاس رفاقت ها
یاسمن بهرامی کوچکترین )از نظر سن(عضو تیم 
روابط عمومی رایزکو است به عنوان نماینده روابط 
عمومی در مجتمع 1۷ هکتاری رایزکو مستقر است 
که در کنار وظیفه اصلی خود یعنی عکاسی در واقع 
پل ارتباطی واحد با واحدهای صنعتی صفادشــت 
است. او درباره روابط عمومی می گوید. ما در اینجا 
با یک خانواده بزرگ روبرو هستیم، خانواده ای که 
جنس ارتباطات اعضــای آن با یکدیگر از جنس 
رفاقت اســت و روابط عمومی آینه ای است برای 
انعکاس این رفاقت ها. به عقیده من داشــتن یک 
روابط عمومی پویا در سازمان امکان روبه رو شدنِ 
آن مجموعه با مخاطبانش را فراهم می کند، درست 
مثل اتفاقی که در تیــم روابط عمومی رایزکو رقم 
تمام تاش خود  که  می خورد. جمعی 
را به کار بســته تا بهترین تصویر و 
باکیفیت ترین نماهــا را از حاصل 
تاش های یکایک کارکنان منعکس 
کند. برای من به عنوان کارشناس 
شــیرین ترین  عمومی  روابط 
است  لحظاتی  کارم،  قسمت 
که با سایر همکارانم در تمام 
معاشرت  سازمانی  سطوح 
دارم و بــرای ایجاد حس 
و حال خوب در ســازمان 
تاش  همکارانمان  میان  و 

می کنیم.



شاید کمتر سازمانی را بتوان پیدا کرد که در کنار توجه به اهداف تجاری خود به 
امور رفاهی فراتر از آنچه که مرسوم است توجه کند و اگر این اقدامات در شکل 
وسیع تری تعریف و اجرایی شود حتما نشان از یک تفکر مسئولانه و آینده نگر در 

ذهن مدیران ارشد آن دارد.
هلدینگ رایزکو نیز همواره در تمام شئون کاری خود بارها و بارها ثابت کرده این 
تنها ســودآوری نیست که برای آن تلاش، برنامه ریزی و سرمایه گذاری می کند 
بلکه در چشــم انداز و ماموریت هایی که بــرای معنویت برند خود تدوین کرده 

همواره توجه به مسئولیت های اجتماعی حرف اول را زده است.
درمانگاه اورند ســلامت حاصل یکی از همین تفکراتی اســت که در خرداد ماه 
ســال ۱۳۹۶ به ثمر نشســت. پروژه ای که در آن نه تنها اهداف تجاری معنایی 
نداشت بلکه با سرمایه گذاری و اختصاص امکانات درمانی و پزشکی تلاش دارد 
نقش مســئولانه خــود در جامعه ای که در آن حضــور دارد را به قدر کفایت و 

شایسته ایفا کند.
به همین خاطر و همزمان با هفتمین ســالگرد احداث آن گفتگویی داشتیم با 
دکتــر کامبیز غیور مدیریت درمانگاه و تعــدادی از همکاران و کادر درمان این 

مرکز تا با گوشه ای از اقدامات و فعالیت های آن آشنا شویم.

 آغاز راه اندازی درمانگاه اورند سلامت
پروژه راه اندازی درمانگاه اورند سلامت در سال ۱۳۹۶ پس از خریداری ساختمان 
و تاسیســات درمانگاه از شــهرداری و تغییر موسس کارش را به طور رسمی از 
خرداد ماه همان ســال  آغاز کرد. در آن زمان تنها یک طبقه از کل ساختمان 
فعــال بود که آن هم مربوط به بخش اورژانس و مامایی بود. بعد از طی مراحل 
قانونی و انتقال موســس به نام هلدینگ رایزکو، به سرعت برنامه ریزی های لازم 
برای توسعه فضاهای فیزیکی و خدمات ارائه شده در درمانگاه انجام شد به طوری 
که با گذشت تقریبا چهار سال از زمان شروع به کار درمانگاه تمام فضای موجود 
در محل ساختمان برای اهداف درمانی و بهداشتی در منطقه به کار گرفته شده 
اســت و امروز می توانیم با افتخار اعلام کنیم که حتی یک متر فضای فیزیکی 

غیردرمانی بلااستفاده در درمانگاه اورند سلامت وجود ندارد.
در این مدت توانســتیم بخش های مختلفی شــامل اورژانس، بستری سرپایی، 
داروخانه شبانه روزی، اتاق CPR، کلینیک های تخصصی شامل متخصص چشم، 
ارتوپدی، داخلی، قلب ، زنان و زایمان، دندانپزشکی، بخش مامایی، عینک سازی و 
بینایی سنجی را در مرکز راه اندازی کرده و در بخش تصویربرداری نیز تجهیزات 

مربوط به تصویربرداری تشــخیصی و درمانی، رادیولوژی دییجتال، ماموگرافی، 
سونوگرافی، پانورامیک دندانی، لیزر و پوست و همچنین بخش تخصصی طب 

کار و آزمایشگاه را در مرکز درمانی اورند سلامت راه اندازی کنیم.
از آنجایی که درمانگاه اورند سلامت به عنوان تنها درمانگاه شبانه روزی در منطقه 
صفادشت شناخته می شود تلاش یکایک کادر درمان و کارکنانش بر آن است تا 

به شکلی جامع و کامل پاسخگوی نیاز ساکنان منطقه باشند.

 اســتقبال ســاکنین منطقــه از خدمــات ارائه شــده در درمانــگاه اورند 
سلامت

دکتر غیور در ادامه این گفتگو با اشــاره به میزان اســتقبال ساکنین منطقه از 
خدمات ارائه شده در درمانگاه اورند سلامت می گوید: به دنبال تصمیمات 

بلند نظرانه و آینده نگرانه دکتر صمدی در ارائه خدمات جامع و 
کامل درمانی بهداشتی به مراجعین توانستیم الگویی 

را ایجاد کنیم که با در نظر گرفتن جنبه های 

به بهانه هفتمین سالگرد تاسیس درمانگاه اورند سلامت گفت وگویی داشتیم 
با مدیر درمانگاه اورند سلامت که در ادامه می خوانیم

درمانگاه اورند سلامت؛ �روژه ای 
در راستای ارتقا سلامت ساکنین منطقه
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اجتماعی، اقتصادی و درمانی، خدماتی کارآمد و مفید به صورت شبانه روزی به 
بیماران ارائه شــود. تلاشی که امروز، درمانگاه اورند سلامت را به یکی از مراکز 
درمانی جامع متناسب با استانداردهای وزرات بهداشت تبدیل کرده و به تنهایی 

نقش مهمی در ارتقا سلامت ساکنین منطقه داشته است.
درمانگاه اورند سلامت از زمان شروع به کار خود تا کنون تجربیات مختلفی را در 
ارائه خدمات درمانی پشت سر گذاشته که یکی از دشوارترین های آن مربوط به 
دوران پاندمی کرونا بوده است. اما با برنامه ریزی هایی که صورت گرفت نه تنها 
به بهترین شکل از آن عبور کردیم بلکه در آن ایام به عنوان مرجعی برای اجرای 
اهداف درمانی و پیشگیری از شیوع ویروس کرونا معرفی شده و از سوی سازمان 

نظام پزشکی مورد تقدیر قرار گرفتیم.
کامبیز غیور می گوید یکی از مهم ترین نکاتی که در مدل خدمات رسانی درمانگاه 
اورند ســلامت به آن پرداخته شده توجه به کرامت انسانی افراد است. به همین 
خاطر سازوکاری را ایجاد کردیم تا با استفاده از تجهیزات مناسب از زمان پروسه 
وقت دهی به بیماران و تا زمان ویزیت در نهایت احترام و آرامش خاطر سپری شود.

 ارائه تجهیزات به روز و کادر مجرب
درباره تجهیزات درمانگاه هم باید بگویم که ما یک کارگروه تجهیزات پزشــکی 
در درمانگاه ایجاد کردیم که بر اســاس آن طی یک برنامه مشخص تجهیزات 
مورد نیاز تامین و آماده ســازی شود از آنجایی که مدیریت آزمایشگاه و بخش 
تصویربرداری از سال گذشته به درمانگاه واگذار شده است سعی بر آن بوده که 
تجهیزات جدید و پیشــرفته همچینن کادر مجرب در اولویت باشد. تجهیزاتی 
که در ۳ بخش هماتولوژی، بیوشیمی و هورمون آماده ارائه خدمات به ساکنین 
منطقه و کلیه مراجعین است و می تواند با آزمایشگاه معتبری همچون آزمایشگاه 
رازی در اســتان البرز رقابت کند. به طور کلی تلاشمان بر این است تا به لحاظ 
تجهیــزات، خدماتی که در این مرکز درمانی ارائه می شــود تفاوتی با مراکزی 

درمانی مجهزتر نداشته باشد و پاسخگوی نیاز مراجعین باشد.
او یکــی از اصلی ترین دغدغه ها و چالش های این مرکز درمانی را تامین نیروی 
تخصصی می داند و از آنجایی که منطقه صفادشــت به لحاظ جغرافیایی فاصله 
زیادی با شــهر تهران دارد، قانع کــردن نیروهای متخصصی که حاضر به طی 
کردن این فاصله و حضور در درمانگاه باشند کار دشواری بود اما خوشبختانه با 
تلاش هایی که صورت گرفت خدمات درمانی بی هیچ کم و کاستی و به صورت 

شبانه روزی به شهروندان ساکن در منطقه ارائه می شود.
یکی دیگر از اقدماتی که در این مرکز درمانی با جدیت دنبال می شود، 
فراهم ســاختن امکان درمان برای افرادی اســت که از بضاعت 
کافی برخوردار نیســتند و در صــورت مراجعه بیمار در هر 
بخش حتی دندانپزشــکی این خدمات بدون هیچ کم و 
کاستی برای این افراد موجود خواهد بود. البته برای 
این کار پروســه ای را در نظر گرفته ایم که طی 

آن افراد با بضاعت مالی کم از ســوی مراکز مورد تایید مانند کمیته امداد امام 
خمینــی، خیریه نیکوکاران راز، دفتر امام جمعه، ارگان های نظامی، فرمانداری، 
بهزیســتی و... معرفی شــوند می توانند از خدمات درمانی بهره مند شوند. البته 
شرایط اورژانسی و خاصی هم وجود دارد که وقتی بیمار بدون امکان احراز هویت 
به درمانگاه مراجعه می کند این اختیار به کادر درمان داده شــده تا در صورت 

مواجه با این افراد بدون کاستی و مستقیما خدمات لازم ارائه شود.

 خدماتی جامع و کامل برای کارکنان
او درباره امکانات و امتیازاتی که ممکن است برای پرسنل سازمانی در نظر گرفته 
شود توضیح داد، به طور کلی ما در درمانگاه اورند سلامت تفاوتی در شکل ارائه 
خدمات میان افراد نداریم اما طی قراردادی که با معاونت فرهنگ و سرمایه های 
انسانی منعقد شده و بودجه ای که از سوی دکتر صمدی تخصیص داده شده در 
بخش دندانپزشکی هر ساله مبلغی به صورت رایگان برای هر یک از کارکنان در 
نظر گرفته شده و می توانند با مراجعه به درمانگاه از این امکان استفاده کنند و در 
صورت مازاد این مبلغ و به خواست پرسنل مبلغ باقی مانده طی چندین بخش از 
حقوق فرد کسر شود. یکی دیگر از اقداماتی که برای رفاه پرسنل در نظر گرفتیم 
امکان پذیرش بیماران با استفاده از بیمه های تکمیلی است که در حال حاضر این 
امکان در بخش پذیرش، تصویربرداری و آزمایشگاه به صورت آنلاین وجود دارد.
با توجه به اینکه هر یک از پرسنل هلدینگ سالانه موظف هستند آزمایش طب 
کار و معاینه کامل ادواری را انجام دهند این معاینات نیز به صورت سالانه انجام 
می شود همچنین در خصوص معاینات مدیران و روسای هلدینگ نیز طرحی را 

ایجاد کرده ایم که هر ساله در ماه های خرداد و تیر اجرایی می شود.

 احداث مرکزی برای انجام جراحی های محدود
دکتر غیور از احتمال ایجاد یک مرکز برای انجام جراحی های محدود در بخش 
صفادشت خبر داد و در این باره توضیح داد، در ادامه توسعه اهداف سلامت محور 
هلدینگ رایزکو یکی دیگر از اقداماتی پیش بینی شده پروژه احداث مرکزی برای 
انجام جراحی های محدود است که برای اجرای آن قرار است پس از خرید زمینی 

در اطراف درمانگاه به زودی فرآیند ساخت و تجهیز این مرکز عملیاتی شود.
البتــه برنامه های بلندمدت دیگری هم در حوزه خدمــات درمانی برای بخش 
صفادشــت داریم که یکی دیگر از آن ها پروژه ای است که طی آن در نظر داریم 
این منطقه را به عنوان قطبی در درمان نازایی کشــور معرفی کنیم و با ایجاد 

زیرساخت های لازم به ارائه خدمات درمانی و مشاوره ای بپردازیم. 
اجــرای طرح غربالگری رایگان فشــار خــون و دیابــت در درمانگاه و مجتمع 
مســکونی، پایش بیماری های عفونی با همکاری شــبکه بهداشت و همچنین 
طرح سه شنبه های صورتی جهت غربالگری سرطان پستان و انجام ماموگرافی و 
سونوگرافی که تماما به صورت رایگان انجام می شود از دیگر برنامه هایی است که 

درمانگاه اورند سلامت در راستای مسئولیت های اجتماعی خود دنبال می کند.

مدل توسعه متوازن 
درمانگاه اورند سلامت

محورهای 
توسعه

ص و درمان
توسعه خدمات تشخی

ت رفاهی
گ و امکان

بهبود هتلین

بهبود فضاهای فیزیکی

ارتقای آموزش نیروی انسانی

بهبود کیفیت خدمات
رضایتمندی مشتری

توسعه و بهبود زیرساخت ها
بهبود و توسعه تجهیزات

الگوی جدید مدیریت و ارتقای کیفیت

ی اطلاعات
فن آور

از آنجایی که درمانگاه 
اورند سلامت به 

عنوان تنها درمانگاه 
شبانه روزی در منطقه 

صفادشت شناخته 
می شود تلاش 

یکایک کادر درمان و 
کارکنانش بر آن است 

تا به شکلی جامع 
و کامل پاسخگوی 

نیاز ساکنان منطقه 
باشند
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در این شــماره از نشــریه راز و در ادامه معرفی چهره های رایزکویی 
خانواده بزرگمان گفتگویی داشــتیم با محسن نهادی کارشناس 

مسئول واحد سخت افزار که در ادامه می خوانیم

در کشــورمان ایران، زنان زیادی هستند که با همت و تلاش بلند در 
کنار کار خانه شــاغل بودن را هم انتخاب کردند و با وجود داشــتن 
نقش های متعدد مثل مادر و همســر بودن بــا انگیزه ای دوچندان به 
دنبال پیشرفت و موفقیت هستند. زنانی که با توانمندی های خود در 
جامعه، به دنبال نقشــی موثر در جامعه خود هستند و همچنان برای 

زندگی با کیفیت تر تلاش می کنند.
در آن ســرایی که زن نیست، انس و شفقت نیست این ها جملاتی که 

شروع گفتگویمان با عطیه مهرورز با آن آغاز می شود.
تجربه حضور ۱۴ ساله او در رایزکو حرف های زیادی برای گفتن دارد 
چرا که در تمام دوران فعالیتش که با عنوان سرپرســت تولید شروع 
شده و تا به امروز که به عنوان کارشناس مسئول در سایت موتورهای 

الکترویکی مشغول است با تجارب زیادی همراه است.
در سن ۲۷ سالگی ازدواج کرده و حالا دارای فرزند پسر ۲۶ ساله ای که 
همه ی تلاش و سخت کوشی هایش برای آینده روشن و دیدن موفقیت 

اوست.
مثل خیلی از زنان شاغل که ایجاد تعادل میان مسئولیت های خانه و 
محیط کار برایشــان چالش برانگیز است، برای او هم مدیریت این فضا 
مخصوصا در روزهای ابتدایی شــروع به کارش با ســختی های زیادی 
همراه بوده اما می گوید با همراهی خانواده و خصوصا همسرش توانسته 

این فضا را به بهترین شکل مدیریت کند.

فعالیت های این حوزه می پردازند.
داســتان کاری کارشناســان آی تی این گونه آغاز می شود با یک روز 
عادی در محل کار، اما مشخص نیست این روز عادی چقدر و کجا دوام 
پیدا کند چون از همان ساعات اولیه روز کاری درخواست های مختلف 
از هر گوشه ای ارسال می شوند و از همین جا است که روز عادی آن ها 

تبدیل به یکی از صدها روز پر کار و مشغله شان تبدیل می شود. 
محســن نهادی از همکاران خوشــنام و توانمند آ ی تی اســت که در 
مجتمع ۱۷ هکتاری مستقر است و از همان لحظات اولیه ای که برای 
گفتگو به اتاقش رفتیم شــاهد تماس های پــی در پی برای پیگیری 

درخواست ها لحظه ای او را رها نکردند.
او که از سال ۱۳۹۵ به عنوان کارشناس فناوری اطلاعات کارش را در 
هلدینگ رایزکو آغاز کرده تجربیات زیادی را در این مدت پشــت سر 
گذاشته است چرا که با توسعه و گسترش سازمان حجم فعالیت آنان 
نیز به دلیل ایجاد زیرساخت های لازم با افزایش چشمگیری روبرو بوده 
است و حالا با گذشت هشــت سال از آن زمان مسیر کاری خود را با 

عنوان کارشناس مسئول واحد سخت افزار ادامه می دهد.

چراغی که با 
حضور دانش روشن می شود

عطیه مهرورز یکی از زنان شــاغل و از همــکاران خوبمان در هلدینگ رایزکو 
اســت که از ســال ۸۹ در این مجموعه حضور دارد و به بهانه معرفی چهره 

رایزکویی نشریه راز صنعت با او گفتگو کردیم

بانو�یی که به دنبال خلق تفاوت 
در کارش است

 همــواره دغدغــه ام ایــن اســت کــه شــاغل بودنــم آســیبی بــه 
خانواده ام نزند

می گوید در آن زمان تمام دغدغه ام این بود که شــاغل بودنم آسیبی 
به محیط خانواده ام وارد نکند. آن روزها زمانی که بعد از ساعت ها کار 
طولانی در خط تولید وارد خانه می شدم خوب به یاد دارم که پسرم 
با شوق به سمتم می دوید و دلتنگی ساعت ها نبود من را می خواست 
به یک باره برطرف کند. هرچند سخت اما به هرحال آن روزها سپری 
شد. کم کم خودم را وفق دادم و سعی کردم با همراهی همسرم ضمن 

رسیدگی به امور خانه به تفریح و سایر کارهایم نیز رسیدگی کنم.
برای او و خانواده اش ســفر بخش جدایی ناپذیر زندگیشــان است و 
هر طور که باشــد این روال را همیشه ادامه می دهد و از آنجایی که 
خودش نیز اهل خط سرســبز شمال کشور اســت سعی می کند با 
مدیریت زمان و بدون آنکه به کارش لطمه ای وارد شــود چند روزی 

را در حال و هوای سرزمین مادری سپری کند.
او در ایــن میان از ادامه تحصیلات هم غافل نشــده و در این مدت 

توانسته در رشته حسابداری مقطع کارشناسی را به پایان برساند.
هرچنــد که تصور نمی کرده زمان حضورش در رایزکو ۱۴ ســال به 
درازا بکشــد اما این تجربه انقدر برای او جذابیت داشته که توانسته 
نزدیک بــه دو دهه از عمر خود را در رایزکو بگذراند. می گوید وقتی 
وارد رایزکو شدم هنوز به اندازه حالا وسعت پیدا نکرده بود در حدی 

در یک دنیای فناوری و اطلاعات، جایی که نگاه هوشمندانه 
و تخیل بی پایانی همگام با گذر زمان در حال خلق تحول 
است، گوشی های هوشمند، لپتاپ ها و دیگر دستگاه های 
فناوری به هر زاویه ای از دنیای اطراف دسترســی دارند. 
در چنین دنیایی، نقش کارشناسان آی تی بسیار حیاتی 
و بارز اســت. آن ها نیروهای پویایی هســتند که از هر 
کجایی که باشند به راهنمایی، پشتیبانی و بهینه سازی 

می گوید در آن زمان 
تمام دغدغه ام این 
بود که شاغل بودنم 
آسیبی به محیط 
خانواده ام وارد نکند. 
آن روزها زمانی که بعد 
از ساعت ها کار طولانی 
در خط تولید وارد 
خانه می شدم خوب 
به یاد دارم که پسرم 
با شوق به سمتم 
می دوید و دلتنگی 
ساعت ها نبود من را 
می خواست به یکباره 
برطرف کند

محسن نهادی
تولد:  ۱۳۶۸

سمت: کارشناس مسئول 
سخت افزار

ورود به رایزکو: 
اردیبهشت ۱۳۹۵
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می گوید در ابتدای ورودش به مدت ســه ماه در دفتر مرکزی جردن 
مشغول به کار بوده و بعد از گذراندن دوره های آموزشی در سایت ۲ 
کارش را ادامه داده اســت و پس از آن حالا نزدیک به ۳ سال است 

که در سایت نوار آب بندی حضور دارد.

 روزهای سخت و پرفشاری را برای آنچه که امروز داریم گذرانده ایم
محســن نهادی به عنوان یکی از نیروهای نســبتاً قدیمی که شاهد 
توسعه ســازمان هم بوده خاطرات مربوط به دوران کاری اش را این 
طور بازگو می کند. طرح ساخت دفتر مرکزی پروژه ای بود که حدودا 
۴ ســال قبل کلید خورد. در آن بازه زمانی تعداد کارشناسان آی تی 
محدودتــر از زمان فعلی بود با این حال تلاش کردیم تا نیرویی را به 
عنوان تمام وقت برای این پروژه در نظر بگیریم اما در پی دستور دکتر 
صمدی مبنی بر اتمام پروژه دفتر مرکزی تا پایان سال ۱۴۰۰ دیگر 
تنهــا حضور یک نیرو برای پروژه ای به این وســعت کفایت نمی کرد 
به همین خاطر و بعد از دســتور دکتر صمدی من و همکارانم برای 
آماده سازی هرچه سریع تر زیرساخت مورد نیاز در محل دفتر مرکزی 
جدید حاضر شدیم. با این وجود حجم درخواست ها و کارهای مربوط 
به صفادشت را نیز می بایست پیش می بردیم پس تصمیم بر آن شد 
تا صبح ها در دفتر مرکزی و عصرها برای ادامه کار به صفادشت بروم. 
آن روزها، روزهای ســخت و پرفشاری به لحاظ حجم بالای کار بود 
به طوری که بســیاری از اوقات تا ســاعت ۲ و ۳ نیمه شب در دفتر 
یــا کارخانه بودیم تــا کارهایی که نیاز اســت را پیگیری کنیم. کار 
شبانه روزی و طاقت فرســایی را پشت سر گذاشتیم تا آنچه که لازم 
بود به سرانجام برسد و از طرفی بتوانیم بدون ایجاد کوچکترین خلل 
و وقفه ای سیســتم همکاران را از دفتر جردن به ســاختمان مرکزی 
جدید منتقل کنیم. پروژه ای که توانستیم در مدت زمان ۲ روز و در 

آبان ماه سال ۱۴۰۱با موفقیت به پایان برسانیم.
در آن مدت نه تنها کارشناسان بلکه بسیاری از مدیران مانند مهندس 

کــه تصور من از آن در اندازه فعالیت یک تعاونی بود اما حالا خدا را 
شاکرم که از نزدیک شاهد رشد و توسعه مجموعه بوده ام و امیدوارم 
ایــن موفقیت ها روز به روز بیش از قبل در مجموعه جریان داشــته 

باشد. 

 تلاش می کنم تا هر روزم نسبت به روز قبل متفاوت باشد
یکی از بارزترین ویژگی هایی که عطیه مهرورز را به آن می شناســند 
انرژي خوبش در محیط کار اســت و معتقد اســت هر طور که باشد 
باید وظایف و اموری که به او محول می شــود را به بهترین شــکل 

انجام دهد.
به گفته خودش هیچ وقت نتوانسته بگوید بی نقص است اما تمام 

تلاش خود را می کند تا هر روزش نســبت به روز قبل متفاوت 
باشد و بتواند علاوه بر رشد شخصیت خود در محیط کار هم 
درســت و ســازنده عمل کند. اما کماکان یکی از دغدغه ها و 
انتظاراتی که از خودش داشــته و دارد خلایی اســت که در 
زمینه آموزش احســاس می کند و دوست دارد خیلی بیشتر 

به آن توجه کند.
او می گوید که تلاش کردم تغییراتی در این خصوص ایجاد 

کنم مثــلا قبلا مطالعــه نقش کمرنگــی در زندگی 
روزمــره ام داشــت اما حالا برایم مهم اســت حتما 

ســاعتی از اوقات فراغتم را به کتــاب خواندن و 
مطالعه اختصاص دهم.

توصیــه و تجربــه ای که همیشــه بــه دیگر 
همکارانش مخصوصا نیروهای جوان تر و تازه 
نفس منتقل می کند، داشــتن صداقت است 
چرا که اعتقاد دارد هر کاری که در مســیر 
درســت و حقیقت پیش برود حتی اگر با 
اشکال روبرو شــود اما تجربه درست و بر 

اساس واقعیت را برایمان به همراه دارد.
بزرگترین درسی که در دوران کاری اش 
به دســت آورده این است که شکست در 
هر کاری می تواند وجود داشــته باشد اما 

کاکاوند نیز تا پاسی از شب برای پیشبرد کار کنارمان بودند.
او معتقد است همیشــه هر کاری مجموعه ای از تجربه و دانش را در 
کنار هــم دارد. همانطور که دکتر صمدی همــواره نگاهی بلند و رو 
به پیشــرفت در انجام هر کاری دارند و همیشــه از همه ی همکاران 
خواسته اند در کارشان خلاق و نوآور باشند، من هم تلاشم بر این است 
تا از این تفکر پیشرو غافل نباشم چرا که اثربخشی و تاثیر مثبت آن را 

بارها و بارها در کارم شاهد بودم.

 در رایزکو مفهوم واقعی خواستن توانستن است را درک کردم
یکی دیگر از پروژه هایی که محســن نهــادی و همکارانش مجری آن 
بودند طرحی بود که در پی آن کلیه زیرساخت ها را به گونه ای طراحی 
کردند که در نهایت بعد از نصب و راه اندازی سیســتم ها هیچ کابلی و 

سیمی در نمای ظاهری دیده نشود.
او تغییــرات خود را در زمــان قبل از حضــورش در رایزکو و پس از 
آن را در درک مفهوم خواســتن توانستن اســت می داند. تفکری که 
آن را مرهون اندیشــه دکتر صمدی می داند و اینکه از او آموختند در 
کارهایشان پیگیر باشند و تا حصول نتیجه موفقیت آمیز عقب نشینی 

نکنند.
محســن نهادی می گوید حالا که به عقب نگاه می کنم شاید در زمان 
کودکــی تصوری از اینکه وارد این حوزه شــوم نداشــتم ما حالا که 
ســال های زیادی از فعالیتم در این زمینه گذشته می دانم که کارم را 
دوســت دارم به طوری که برایم مهم است هرچه بیشتر در این زمینه 

بیاموزم و فرا بگیرم.
پایان این داســتان برایمان یادآور این است که فعالان حوزه ی آی تی 
با اســتفاده از تخصص و حرفه ای که دارنــد، به رفاه و بهبود عملکرد 
ســازمان و افراد آن کمــک می کنند. آن ها چــراغ راهنمایی فناوری 
دیجیتال هســتند و به عنــوان محوری در دنیای فنــاوری اطلاعات 

شناخته می شوند.

مهم این است که بعد از هر بار زمین خوردن باز هم بلند شویم ناامید 
نباشیم و بدانیم که هیچ دستاوردی آسان به دست نمی آید.

او در آخر به بخشــی از صحبت های دکتر صمدی اشاره می کند که 
همیشــه به همکارانش توصیه می کند برای کارشان به دنبال خلق 
تفاوت باشند و تلاش کنند نقشی متفاوت را ایفا کنند. او نیز امیدوار 
اســت بتواند به این دیدگاه جامه عمل بپوشاند و در کارش به خلق 

تفاوت بپردازد.
مرور تجربیات عطیه مهرورز تنها نمونه از تلاش و پشــتکار زنان در 
جمــع خانواده بزرگ رایزکو نیســت، بلکه یکایــک آنان با روحیه و 
همت خود توانســتند به نقش آفرینی در جامعه بپردازند و بار دیگر 
ثابت کنند با وجود مشــقت ها و چالش های زیاد، می توان برای 
موفقیت قدم برداشــت و آن را به دســت آورد چرا که هیچ 

تلاشی بدون رنج به دست نمی آید.

او تغییرات خود 
را در زمان قبل از 

حضورش در رایزکو 
و پس از آن را در درک 

مفهوم خواستن 
توانستن است 

می داند. تفکری که 
آن را مرهون اندیشه 

دکتر صمدی می داند 
و اینکه از او آموختند 

در کارهایشان پیگیر 
باشند و تا حصول 

نتیجه موفقیت آمیز 
عقب نشینی نکنند

عطیه مهرورز
تولد: ۱۳۴۸

ســمت: کارشناس مســئول سایت 
جنرال کب پارس

ورود به رایزکو: شهریور ۱۳۸۹
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هلدینگ رایزکو با حضور دو شرکت آرسام پاست راز و پارت 
پاستیک خراسان در ششمین دوره نمایشگاه ایران اکسپو 
1403 حاضر شد تا آخرین دستاوردها و محصولات خود را در 
بخش کامپاندهای پلیمری و قطعات خودرو به معرض نمایش 

بگذارد.
نمایشــگاه ایران اکسپو 1403 بزرگ ترین و مهم ترین رویداد 
تجاری در راستای نمایش توانمندی های صادراتی با بازارهای 
بین المللی اســت که ۸ تا 1۲ اردیبهشت ماه میزبان فعالان 
صنعتی بــرای نمایش آخرین توانمندی هــای صادراتی در 

بازارهای بین المللی بود.
رایزکو نیز به عنوان ســومین قطعه ساز برتر کشور و فعال در 
صنایع مختلف اعم از کامپاند و مواد پلیمری، صنایع غذایی، 
صنایع معدن و... امسال با حضور شرکت های آرسام پاست و 
پارت پاستیک خراسان در این نمایشگاه حاضر شد تا ضمن 
معرفی خدمات خود به توســعه برنامه هــای صادرات محور 

بپردازد.
در همین راستا و در حاشــیه برگزاری این رویداد بزرگ در 
گفتگویی که با ســید مصطفی منتظرالمهدی معاون صادرات 
هلدینگ رایزکو داشتیم، وی ضمن ابراز امیدواری در خصوص 

تحقق اهداف پیش روی این معاونت، از توســعه فعالیت های 
تجاری رایزکو با ســایر کشورها خصوصا کشورهای همسایه 

خبر داد.

 توسعه فعالیت های تجاری 
ســید مصطفی منتظرالمهدی با بیان اینکه معاونت صادرات 
رایزکو از سه بخش مختلف با عناوین، پتروشیمی، صنعت و 
معدن و توسعه بازار تشکیل شده است، فعالیت های صادراتی 
رایزکــو را پیش از این تنها معطوف به حوزه پتروشــیمی و 
محصولات آرسام دانست که خوشبختانه با تغییر رویکردها 
و شکل سازمانی این بخش با عنوان معاونت صادرات توانسته 
ارتباطات تجاری خوبی با سایر کشورهای هدف در زمینه قیر 

و اوره و حتی گازوئیل ایجاد کند.
او با اشــاره به فرصت های تجاری با اهمیت از ایجاد تعامل 
با مشتریان خارجی گفت تا با مشــارکت دفاتر این شرکت 
در کشــورهای مختلف ضمن شناسایی موقعیت های تجاری 
بتوانند عاوه بر تحقق اهداف تعیین شده نسبت به ارزآوری 

برای کشور اتفاقات خوبی را رقم زنند.

 تعامل با فعالان اقتصادی دنیا
محمودرضا داعی مدیر صادرات صنعت و معدن معاونت جدید 
رایزکو نیز در حاشــیه برگزاری این نمایشگاه ضمن مثبت 
خواندن رویداد اکسپو تهران و دستاوردهایی که برای رایزکو 
به همراه خواهد داشت، میزان تاثیر و استراتژیک بودن این 
نمایشــگاه را از این جهت حائز اهمیت دانست که عاوه بر 
بازرگانان بزرگ در سطح کشورها، بعضا در سطح وزرا و حتی 
روسای جمهور نیز در کشــورهای برگزار کننده مورد توجه 
قرار گرفته است به همین خاطر این حضور فرصت ارزنده ای 
است تا ضمن معرفی خدمات سازمان از امکان تعامل سازنده 

با فعالان اقتصادی در سطح بین المللی بهره مند شویم.

ششمین دوره نمایشگاه ایران اکسپو ۱۴۰۳ 
با حضور رایزکو

فرصتی برای تجارت در 
سطح جهانی
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اهمیت ایجاد تعامل 
با مشتریان خارجی 

و مشارکت دفاتر 
شرکت رایزکو در 

کشورهای مختلف 
ضمن شناسایی 

موقعیت های تجاری 
در راستای تحقق 

اهداف تعیین شده 
اتفاقات خوبی را رقم 

می زند
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 شــرکت آذرین مادپارت راز یکی از شــرکت های 
با  زیرمجموعه هلدینگ رایزکو است که از سال 1401 
هدف تامین قطعات ایمــن و با کیفیت که مورد تایید 
خودروسازان باشــد وارد این بازار شده و حالا اهداف 
بلند و بزرگ دیگری هم دارد که از یک انقاب بزرگ 

در این صنعت خبر می  دهد.
در دنیایی که امروز شــاهد آن هستیم موضوع عرضه 
کالا و خدمات اصلی ترین ماجرایی است که در تجارت 
انقدر  کســب وکار  صاحبان  اینکه  می شــود.  مطرح 
تجربه و بینش به نیاز بازار داشته باشند تا بدانند چه 
محصولی بیشترین شانس برنده شدن را داشته باشد 
دانشی است که موفقیت و شکست را معنا می بخشد. 
اما همیشه بعد از خلق محصول مرحله سخت دیگری 

هم وجود دارد و آن چیزی نیست جز فروش.
دنیای رقابتی، بازار رقابتی تنوع بی شــمار محصول و 
... همه و همه نکاتی اســت که صاحب یک کالا با آن 
درگیر اســت. واقعیت این است که در چنین شرایطی 
کیفیت محصول و ارزش افزوده ای که دارد در یک کفه 
و اینکه ما بتوانیم ارزش محصولمان را به درســتی و 
دقیق در ذهن مخاطب حک کنیم کفه دیگری است که 
در کنار هــم می تواند به یک فروش موفق و در نهایت 
برد صاحب کالا منجر شــود. اما برای رسیدن به این 
موفقیت باید چه کار کرد؟ برای پاســخ به این سوال 
و خیلی سوالات دیگر به ســراغ محمدفرید احمدی 
مدیرعامل شــرکت آذرین ماد پــارت راز آمدیم. او 
برایمان از شــروع به کار مادپارت راز گفت که از سال 
1401 به طور جدی وارد دنیای فروش شــده، از اهداف 
بلند این تیم و این که قرار است مادپارت راز در کنار 

رقبای بزرگ خود حرفی برای گفتن داشته باشد. 
او تحصیات خود را در دوره دکترا با مدرک کارآفرینی 
بین الملل به پایان رســانده اســت و بیش از ۲6 سال 
سابقه فعالیت در حوزه صنعت را در کارنامه کاری خود 
دارد. اهل ورزش و نقاشــی و موسیقی است و اوقات 
فراغت خود را به ورزش تنیس و بدنسازی می پردازد. 
در ادامه گفتگوی ما را با مدیر موفق شرکت مادپارت 

راز بخوانید. 

ا�نجا کیفیت حرف اول را می زند
گفتگو با محمد فرید احمدی مدیر با تجربه شرکت آذرین مادپارت راز
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ســبد محصولاتمان داریم کمک فنر اســت که به بــازار اروپا صادر 
می شود این یعنی محصول استانداردهای لازم را دارد با همین تفکر 
ما با استراتژی بهترین کیفیت و قیمت مسیرمان را ادامه می دهیم.

 چه برنامه ای برای توســعه فعالیت هایتان و 
 B2C ایجاد نمایندگی  و توسعه فروش به صورت

دارید؟
جهت توســعه نمایندگــی باید بگویــم که ما 
در ۲ بخــش فعالیت داریم. بخــش اول حوزه 
نمایندگی های فروش و خدمات پس از فروش 
محصولات ایران خودرو و ســایپا است. ما ۱۰۰ 
نماینده بزرگ و فعال داریم که تقریبا از ســال 
۱۴۰۱ پالایش شــده اند. برنامه مان این است تا 
پایان ســال ۳۰ نمایندگی دیگــر به تعداد قبلی 
افزوده شــود. بخش دوم در خصوص محصولات 
چینی اســت که در حال مذاکره با یک خودروساز 
دیگر هستیم و امیدوار هســتیم به زودی نمایندگی 
این محصــولات را هم اخذ کنیم. در مورد B2C نیز باید 
بگویم از ســال گذشــته مذاکرات خوبی را با چند شــرکت 
داشــته ایم. اما چون نماینده فعال در کشــور داریــم حتما باید 
مرزهای نمایندگی های ما حفظ شــود و آسیبی به روند فعالیتشان 
نرســد، با این دیدگاه قصد ورود به حوزه B2C را داریم. سیستم های 
زیرســاختمان مانند پرتــال، صفحات مجازی در شــبکه اجتماعی 
اینستاگرام فعال شده است. همچنین نرم افزار CRM نیز در مجموعه 
راه اندازی شده و قصد داریم اپلیکیشن مادپارت راز را هم در راستای 

این اهداف ارائه کنیم.
تجربیات گســترده و متنوع او در صنایع مختلف مانند ریخته گری، 
قطعات موتوری و... نقش موثری در پیشــبرد اهــداف مادپارت راز 
داشــته و حالا تلاش می کند با تکیه بر دانشی که دارد ضمن توسعه 
سبد محصول گروه مادپارت راز جای این مجموعه را در بازار فروش 

قطعات خودرو تثبیت کند.

 حوزه فعالیت شما دارای رقبای شناخته شده و بزرگی 
است که ســال ها در این عرصه فعالیت دارند، شما برای 

رقابت با آن ها چه برنامه ای دارید؟
بله مــا رقبای داریم که حداقل۲۰ الی ۲۵ ســال در این بازار 

حضــور دارند. توانمنــدی ما در ارائــه محصولات 
اســتراتژیک می تواند نقطه قوت ما در بازار باشد. 
رایزکو محصولات کلیــدی و انحصاری ای دارد 
که به واســطه آن قیمت گذاری محصول هم در 
اختیارش خودش اســت و اگر کســی بخواهد 
ایــن محصولات را قیمت گــذاری کند باید به 
قیمت ما مراجعه کنــد. یکی دیگر از اهدافی 
که برنامه ریزی کردیم این اســت که بتوانیم 
۳ الــی ۵ درصد از حجم بــازار افتر مارکت را 
از آن خود کنیم قطعــا تحقق این هدف تنها 
با محصولات رایزکو ممکن نیســت و باید سبد 

توسعه  را  استراتژیکمان  محصولات 
دهیم. 

 در خصوص عرضه قطعاتــی که از تولیدات 
رایزکو نیســت، با توجــه به اینکه ســایر رقبا این 

محصولات را از تولیدکننــده اصلی تهیه می کنند آیا در 
چنین شرایطی رقابت و قیمت گذاری برای این محصولات 

سخت نیست؟
خوشبختانه ما مســیر سرســینگ )منبع یابی( را خیلی خوب طی 
کردیم. ســرس هایی که در حال حاضر در بــازار وجود دارند عمدتا 
از محصولات چینی هســتند که کیفیت خوبی ندارند. برای ما مهم 
بود ســورس هایی را انتخاب کنیم که در شــان برند رایزکو باشــد. 
برای همین در گزینش ســورس ها بسیار سخت گیری کردیم و تمام 
انتخاب ها بر اســاس کیفیت و قیمت های قابل رقابت شــکل گرفته 
است. با وجود هزینه زیاد و زمان طولانی برای سورسینگ اما مجموع 
آن موفقیت آمیز بوده اســت به طور مثال یکی از محصولاتی که در 

برای ما مهم بود 
سورس هایی را 

انتخاب کنیم که 
در شان برند رایزکو 

باشد. برای همین در 
گزینش سورس ها 
بسیار سخت گیری 

کردیم و تمام 
انتخاب ها بر اساس 
کیفیت و قیمت های 

قابل رقابت شکل 
گرفته است
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 )HSE( از آغاز تولید صنعتی تا به امروز، ایمنی، بهداشت و محیط زیست
همــواره یکی از مهم ترین و اساســی ترین مواردی بــوده که در صنایع و 
کارخانه ها باید مورد توجه قرار گیرد. به طور کلی، HSE دارای سه عنصر 
اصلی است که شامل ایمنی )Safety(، بهداشت )Health(  و حفظ محیط 
زیست )Environment( است. . این اصول به تحقیقات علمی و داده های 
آماری و تجربه های گذشته برمی گردد که نشان دهنده اهمیت و ضرورت 

استقرار آن ها در کارخانه ها و صنایع مختلف است.

 مروری بر تاریخچه HSE در ایران و جهان
در یک مجموعه صنعتی این حق کارگران و کارکنان اســت در شرایطی 
ایمن فعالیت داشــته باشند و در انتهای روز در سلامت و امنیت کامل به 
منــزل خود بازگردند. به همین ســبب فعالیت HSE در ایران همزمان با 
تدوین قانون کار آغاز و در ســال ۱۳۳۷ منشور فعالیت های حوزه اچ.اس.

ای با اصطلاحات و اعمال چند تغییر نسبت به طرح های نخستین در قالب 
قانون )اساســنامه( تنظیم شــد و به تایید مجلس رسید. اهمیت مباحث 
HSE بر کسی پوشــیده نیست حتی در تقویم جهانی نیز روز ۲8 آوریل 
که مصادف با 8 اردیبهشت است، توسط سازمان بین المللی کار با عنوان 
روز جهانی بهداشت حرفه ای و ایمنی محیط کار به رسمیت شناخته شد.

 استقرار سیستم مدیریت HSE در هلدینگ رایزکو
در هلدینگ رایزکو به دلیل داشــتن ماهیت تولیدی و صنعتی 
که دارد، مباحث اچ اس ای از اهمیت زیادی برخوردار اســت اما 
برای اینکه دقیقا بدانیــم در واحد اچ اس ای چه می گذرد و چه 
فعالیت هایی در زمینه ایمنی و بهداشــت و محیط زیســت انجام 
می شود به ســراغ میثم بیاتی رییس واحد HSE آمدیم تا برایمان 
از الزامات این واحد در تامین امنیت و ســلامت کارکنان و 

محیط بگوید.
شــروع به کار میثم بیاتی برمی گردد به سال ۱۳88 و 
زمانی که هنوز ساختاری به نام هلدینگ رایزکو شکل 
نگرفته بود و او کارش را در شرکت اورند پیشرو شروع 
کرد. او تحصیلات خود را در مقطع لیســانس و در 
رشته بهداشــت حرفه ای از دانشگاه علوم پزشکی 
تهران اخد کرده و کارشناسی ارشد را نیز در رشته 

مدیریت HSE به پایان رسانده است.
او شــروع فعالیت خود را این طور شرح می دهد، 
در آن زمــان بــه معنای فعلی مفهــوم HSE در 
سازمان تســری پیدا نکرده بود. کم کم و با مرور زمان 

اول ا�منی؛ بعد کار
میثم بیاتی: این واحد در تامین محیط ایمن 

برای همکاران با هیچ کس تعارف ندارد

در سال ۹۱ با پیگیری 
واحد HSE و جمع 
دیگری از همکاران 
موفق به اخذ 
استانداردهای ایمنی، 
بهداشت شغلی 
و محیط زیست 
شده و در پی آن 
گواهی های ۱۸۰۰۰۱ و 
۱۴۰۰۰۱ مربوط به این 
استانداردها را اخذ 
کردیم

زیرساخت های ایجاد شد و با گذشت سه سال می توانستیم بگوییم که این 
ساختار در شرکت ایجاد شده است.

 اخد استانداردهای ایمنی و بهداشت شغلی
در سال ۹۱ با پیگیری واحد HSE و جمع دیگری از همکاران موفق به اخذ 
گواهی سیســتم مدیریت محیط زیست ISO 140001: 2004 و همچنین 

گواهی سیستم ایمنی و بهداشت شغلی OHSAS 180001: 2007 شدیم
با توسعه سازمان و افزایش تعداد سایت های تولیدی خوشبختانه همراهی 
لازم از ســوی مدیریت ارشد ســازمان وجود داشــت و ما توانستیم این 
اســتانداردها را در تمام سایت ها پیاده سازی کنیم. در سال های ۱۴۰۰ تا 
۱۴۰۱ که موضوع ادامه فعالیت سازمان در قالب هلدینگ مطرح 
شــد تیم HSE نیز تلاش کرد در کنار آن به پیاده سازی الزامات 
خود بپردازد. طبعا در این مســیر با فرازونشیب ها و سختی های 
زیادی روبرو بودیم اما خوشــبختانه بــا مجموع اقدامات صورت 
گرفته توانستیم ضریب شدت تکرار حادثه یا همان FSI را از عدد 

۰,۰۲۶ در سال ۱۴۰۱ به عدد ۰,۰۲۱ در سال ۱۴۰۲ برسانیم.
او در ادامــه و در خصوص یکی از فرآیندهای اصلی این واحد که 

در واقع مدیریت ارزیابی و شناسایی مخاطرات است می گوید: 
یکی از وظایف اصلی این واحد شناسایی خطرات محیط، تجهیزات 
و ماشــین آلاتی است که در ســازمان وجود دارد، نمایندگان ما 
برای این موضوع در نظارت های سالانه ای که دارند ضمن بررسی 
موارد پرخطر موارد اصلاحی و لازم را مطرح می کنند تا نسبت به رفع آن 
اقدام شود. البته در این خصوص از نیروهای خط تولید هم حتما استفاده 
می شــود چرا که کاربر اصلی این تجهیزات آن ها هستند و بیشتر با موارد 
پرخطر آشنایی دارند. با اعلام موارد شناسایی شده مخاطره آمیز از سوی 
بازرس هــا حتما واحد HSE برای رفع آن هــا برنامه دارد و در مدت زمان 
کوتاه اقدامات لازم برای کاهش ریسک خطر در محیط را صورت می دهد.

 مدیریتی بی تعارف در واحد HSE هلدینگ رایزکو
به عقیده میثم بیاتی وجه تمایز هلدینگ رایزکو نسبت با سایر سازمان ها 
در توجه به حفظ ســرمایه های انسانی است و تلاشــی که برای داشتن 
محیطی ســالم و ایمن به کار گرفته می شود. پیامی که در این پروسه به 
پرســنل سازمان منتقل می شود حاکی از آن است که سلامت و بهداشت 
فرد برای ســازمان اهمیت دارد و در نتیجه کیفیت و بهره وری فرد نیز در 
انجــام وظایف محوله افزایش خواهد داشــت. یکی از نقاط قوت ما وجود 
روحیه کار تیمی و به روز بودن در انجام روش ها و رویه های سازمانی است. 

مزیتی که آثار مثبت آن را در تمام سطوح سازمان می توان دید. 
می گوید ما در کنار همدلی و ارتباط صمیمانه با همکارانمان درباره اجرای 
الزامــات HSE با هیچ کدام از افراد تعارف نداریم چرا که فراهم ســاختن 
محیط کاری ایمن، توجه به سلامت و بهداشت همکاران مواردی است که 

به هیچ عنوان از آن عقب نشینی نخواهیم کرد.
به گفته میثم بیاتی اقدام دیگری که در ســال ۱۴۰۲ اتفاق افتاد بازنگری 
در رویه های اجرایی واحد بود که در آن مواردی مثل ایمنی سرویس های 

ایاب و ذهاب دیده شد و چک لیست دوره ای آن تهیه و آماده سازی شد.
او همچنین از اخد اســتاندارد ایزو ۴۵۰۰۰۱ برای سایت پارت پلاستیک 
خراســان و ســایت های صفادشــت خبر داد که جز اقدامات مهم و حائز 
اهمیت برای واحد HSE برشمرده می شــد. او می گوید در کنار توجه به 
نکات ایمنی تلاشــمان بر آن بوده از موضوع ســلامت و بهداشت افراد و 
محیط زیســت نیز غافل نشــویم به همین خاطر به صورت دوره ای اقدام 
بــه برگزاری دوره هــای مختلف مانند بهداشــت روان، مدیریت هیجان، 
پیشــگیری از اعتیاد و ... کرده ایم و البته ایــن دوره ها بعضا برای خانواده 
پرسنل نیز دیده شده تا هرچه بیشتر و جامع تر بتوانیم برای بهداشت روان 
و ســلامت جسمی همکاران و خانواده ها اتفاقات خوبی را رقم بزنیم. یکی 
دیگر از اقدامات واحد HSE که در کنار وظایف ســازمانی خود پیش برده 
تعامل با شبکه بهداشت منطقه ملارد بوده است که طی آن طرح غربالگری 
 HSE دیابت و فشــار خون را با همکاری این شــبکه اجرایی کردند و تیم
به دلیل مشــارکت فعالانه ای که داشت از سوی شبکه بهداشت و درمان 

منطقه ملارد مورد تقدیر قرار گرفت.

32    شماره 10  بهار 1403  نشریه داخلی هلدینگ رایزکو  



یکی از مهم ترین و حســاس ترین پروژه هایی که هلدینگ رایزکو در سال 
۱۴۰۲ آغاز و در فروردین ۱۴۰۳ با موفقیت به پایان رســاند پروژه انتقال 
ســایت جنرال کب پارس به مجتمع صنعتی ۱۷ هکتاری بود که به دلیل 
حساسیت های زیاد در روند تولید محصولات آن از اهمیت بالایی برخوردار 
بود. امیر میرزانیا کارشــناس مسئول نت سایت جنرال کب پارس است او 
درباره روند اجرای پروژه می گوید: این طرح در واقع از ســال ۱۴۰۱ کلید 

زده شده بود.
هرچند که در کلام و شــاید به سادگی از یک انتقال صحبت می شود اما 
واقعیت این است که جدا از انتقال تجهیزات و ماشین آلات ما یک سایت 

جدید را ساختیم.
در طی فرآیند ســاخت ســوله به ســرعت مراحل تجهیز سایت و 
زیرســاخت و تاسیســات آن مثل آب، برق، مقاومت سوله، سیستم 
گرمایش و سرمایش و کارهای بسیار دیگری انجام شد تا در قدم اول 

محل جانمایی جدید سایت جنرال کب آماده سازی شود.

 آغاز پروژه انتقال سایت جنرال کب پارس
پروژه انتقال سایت از آبان ماه سال ۱۴۰۲ شروع شد 

و در تعطیلات نوروزی سال ۱۴۰۳ به پایان رسید. 
اصلی تریــن و مهم ترین دلیلی که این پروژه را با 
حساسیت بالایی پیش برد مربوط به محصول 
تولیدی در این ســایت بود که جز محصولات 
تک ســورس بود و طبعا حجم سفارشــات 
و مشــتری هایی که داشــتیم عملا فرصت 
کوچکترین توقفی را در روند تولید نداشتیم.
حتــی فرصت دپــو محصول بــرای انتقال 
سایت هم وجود نداشت پس برای انجام کار 
چاره ای نداشتیم جز اینکه صفر تا صد کار 
را در نهایت دقت و سرعت بدون کوچکترین 

اشتباهی پیش ببریم.

 پروژه ای سخت با حساسیت بالا
حساسیت این کار به قدری بالا بود که اولین اشتباه ما 
می توانست آخرین اشتباه باشد. برای کسانی که شاید 
با محیط سایت جنرال کب آشنایی ندارند باید بگویم 
که این ســایت جز خطوط تکنیکالی است طول خط 
تولید آن به ۳۵ متر می رســد و از قطعات و از ادوات 
خیلی ریزی تشکیل شــده که همه آن ها اتوماسیون 

است.
با وجود این شرایط تصمیم بر آن شد تا بدون توقف 
خط تولید یعنی درســت در زمانی که فرآیند تولید 
در حال انجام اســت. صبح ها جداسازی تجهیزات را 
انجام دهیم و بعدازظهر همان روز در محل ســایت 

جدید نصب کنیم.
همچنین به دلیل حساســیت برخی از قســمت ها 
حتی امکان جداســازی آن ها وجود نداشت و بعضا 

آن ها را با استفاده از چند دستگاه لیفتراک به محل 
جدید جابه جا می کردیم.

 تلاش خستگی ناپذیر
همان طور کــه گفتیم محصولی که در ســایت 
جنرال کب تولید می شــود به دلیل تک سورس 
بــودن محصول مهم و اســتراتژیکی بــود و به 
دلیل کیفیت و رقابتی بودن کوچکترین اشــتباه 

ما، فرصتی بود برای رقبــا به همین خاطر همه ی 
نفرات به صورت شــبانه روزی و تا دیرترین ساعات 
شــب پای کار بودند تا این پروژه بدون کوچکترن 
خللی عملیاتی شود و امروزه خداوند را شاکریم که 

موفقیتی در سا�ه دقت و سرعت
امیر میرزانیا: انتقال سایت جنرال کب پروژه ای چالش برانگیز بود 

که امکان هیچ خطایی در آن وجود نداشت

در نهایت با موفقیت انجام شد و حالا با شروع به کار سایت در محل جدید 
شاهد افزایش راندمان و تیراژ تولید محصولات هستیم.

البتــه باید گفت موفقیت آمیز بودن پروژه مرهون زحمات جمع زیادی از 
همکارانمان در واحد لجستیک، انبار و بسیاری دیگر از افراد بود که با 

تلاش جمعی شاهد بهترین عملکرد بودیم.
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کتاب »کار عمیق« اثر کال نیوپورت یکی از کتب پرطرفدار در 
حوزه موفقیت شــخصی و بهره وری است که به بررسی روش ها 
و اصولی پرداخته که با استفاده از آن ها، می توان به یک زندگی 
معنی دارتر و موثرتر دست یافت. در این کتاب، نیوپورت به تأکید 
بر ارتقاء تمرکز و همچنین ایجاد تمرکز عمیق و پایدار بر کارها 
می پردازد. این کتاب نشــان می دهــد چگونه ظهور تکنولوژی، 
توانایی تمرکز عمیق بر وظایف تان را از شما گرفته است و چطور 

می توانید بر این معضل غلبه کنید.
چرا بــدون کار عمیــق )Deep Work( و متمرکز، نمی توان به 
نتایج آنچنانی رســید؟ کال نیوپــورت )Cal Newport( در این 
کتاب که از زمان انتشــار در لیســت پرفروش های نیویورک 
تایمز، وال استریت ژورنال و آمازون قرار گرفته است، می گوید 
که »تمرکز« در دنیای پرآشوب امروز، حلقه ی مفقودۀ موفقیت 

است.
در این اثر اســتراتژی های گوناگونی مطرح می شود که به شما 
کمک می کند خروجی کارتان را بهبود بخشید و از زمان آزاد در 
اختیارتــان نهایت بهره را ببرید. صرف نظر از اینکه برنامه نویس 
کامپیوتر باشید یا نویسنده، بازاریاب، مشاور و یا کارآفرین، برای 
موفقیت، باید بهترین چیزهایی که می توانید را تولید کنید، امر 

مهمی که نیاز به عمیق بودن دارد.
اغلــب افرادی کــه چندیــن کار را به صورت همزمــان انجام 
می دهند، تحســین می کنید. دوســت دارید خودتــان هم با 
انجام همزمان و یا ســریع چندین کار، بازدهی تان را بیشــتر و 
در وقت تان صرفه جویی کنید. اما مشــکل بزرگی در این نگرش 
وجود دارد؛ هیچ نتیجه ی مهم و قابل افتخاری با این شــیوه به 
دست نمی آید! در اقتصاد فعلی روز به روز به تمرکز و کار عمیق 
بیشتر نیاز پیدا می کنید و همزمان داشتن تمرکز و کار عمیق، 
سخت تر می شود. اینگونه اســت که داشتن مهارت کار عمیق، 
شــما را به یکی از معدود افراد بسیار ارزشمند در کسب وکار و 

زندگی شخصی تان تبدیل می کند.

 چرا کتاب کار عمیق ارزشمند است
دو دلیل برای ارزشــمندی کار عمیق وجــود دارد. مورد اول، 
مربوط به یادگیری اســت. شــما در دوران اقتصــاد اطلاعاتی 
زندگی می کنید که وابسته به سیستم های پیچیده ای است که 
به ســرعت در حال تغییرند. به عنوان مثال بعضی از زبان های 
برنامه نویســی که یاد گرفته اید، ده سال قبل وجود نداشتند و 

احتمالاً تا ده سال دیگر هم منسوخ خواهند شد.
به طور مشــابه، کســی که در زمینه ی بازاریابی در دهه ۱۹۹۰ 
فعالیت می کرده است، احتمالاً در مورد اینکه امروزه بازاریابان، 
نیاز به داشــتن مهارت در زمینه ی تجزیــه و تحلیل دیجیتال 
دارند، هیچ ایده ای نداشته است. بنابراین برای ارزشمند ماندن 
در اقتصادتان، باید بر هنر یادگیری مطالب پیچیده با سرعت بالا 
تسلط داشته باشــید. این امر مهم، نیاز به کار عمیق دارد. اگر 
این توانایی را پرورش ندهید، به احتمال زیاد از پیشــرفت های 

تکنولوژیکی عقب خواهید ماند.
دلیل دوم برای ارزشــمند بودن کار عمیق، این است که انقلاب 
شبکه های دیجیتال، اثرات مثبت و منفی دارد. اگر بتوانید چیز 
ســودمندی ایجاد کنید، دسترسی به مخاطب آن )برای مثال، 
کارفرمایان یا مشتریان( اساســاً بدون محدودیت است؛ عاملی 
که پاداش مادی و معنوی شما را به میزان قابل توجهی افزایش 
می دهد. از ســوی دیگر، اگر چیزی که تولید می کنید متوسط 
باشد، پس به مشکل برخواهید خورد، زیرا پیدا کردن جایگزین 

بهتر در اینترنت برای مخاطبان شما بسیار آسان است.
به طــور خلاصه، کتــاب »کار عمیق« اثــر کال نیوپورت یک 
راهنمــای عملــی و موثر برای بهبود تمرکــز، مدیریت زمان و 
افزایش بهره وری در زندگی شــخصی و حرفه ای است که تاثیر 

بزرگی بر افراد و سازمان ها در سطح جهانی داشته است.

در هم جواری با کتاب ها
غزاله بابادی مادر شاغلی که در کنار وظایف خانه و محیط کار 

از کتاب ها غافل نشده است.
او همسر همکار خوبمان حمید جهانگیری در سایت تزریق 
اســت که حالا در مجتمع مســکونی راز ساکن هستند. از 
آنجایی که ســال ها در حوزه نقاشی فعالیت داشته توانسته 
در دوازدهمین دوره جشنواره کتاب و کتابخوانی رضوی به 
عنوان نفر برتر معرفی شود و حالا سعی می کند کودکانش نیز 
با دنیای کتاب و مطالعه بیگانه نباشند به همین خاطر سعی 
می کند با استفاده از کتاب های صوتی و پادکست های مفید 
فضایی را در خانه ایجاد کند که حتی در زمان بازی کودکانش 

با مفهوم یک کتاب درگیر باشند.
به عقیده او خواندن و مطالعه مستقیم کتاب تجربه ارزشمندی 
است که شاید بســیاری از ما به واسطه مشغله های مختلف 
فرصت پرداختن به آن را نداشته باشیم؛ اما کتاب های صوتی 
ایــن امکان را در اختیار ما می گذارند تا حین انجام ســایر 

کارهایمان بتوانیم از این محتوا استفاده کنیم.

قوانینی برای تمرکز در دنیا�یی آشفته
معرفی کتاب کار عمیق
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این روزها وقتی در مراسم های رســمی و سازمانی هلدینگ رایزکو 
حضور پیدا کنیم حتما یکی از بخش های جذاب مراســم ها اجرای 
ســرودی اســت که اعضای آن را جمعی از دانش آموزان و فرزندان 
خانواده بزرگ رایزکو تشکیل داده اند. گروه سرودی که در پی حاصل 

ماه ها تلاش و تمرین شکل گرفته است.  
غلامرضــا باجلان مربــی خوش فکر و باذوقی اســت که با صبوری 
و پشــتکاری که داشــته توانســته اثر زیبایی را با همت کودکان و 
نوجوانان رایزکویی خلق کند. او درباره فرآیند شــکل گیری کارشان 
می گوید. تجربــه همکاری من با این دانش آموزان به ســال ها قبل 
برمی گردد به همین خاطر یه آشــنایی اولیه بین من و اعضای گروه 
وجود داشت. اما بنا بر پیشنهادی که در مجموعه مطرح و تایید شده 
بود این بار قصد داشتیم سرودی را به طور اختصاصی برای هلدینگ 
رایزکو و با محوریت کارآفرینی و از همه مهم تر تشــکر از موســس 

و بنیانگذار هلدینگ دکتر حمیدرضا صمدی ساخته و اجرا کنیم.
در قدم اول و با این نگاه سفارش ساخت شعر به شاعر برجسته به نام 
کشورمان عبدالجبار کاکایی داده شد و بعد از آن برای آهنگ سازی 
و تنظیم کار سعی کردیم از افراد با تجربه و حرفه ای بهره مند شویم 
که خوشــبختانه در نهایت منجر به تولید اثر زیبا و ارزشمندی برای 

خانواده بزرگ رایزکو شد.
او که فارغ التحصیل رشــته موسیقی اســت و دوره های آواز را نزد 
اساتید به نامی مثل علیرضا قربانی سپری کرده تجربه کار با کودکان 
را یکی از جذاب ترین کارها می داند. البته ســوابق کاری او حاکی از 
آن اســت که به طور تخصصی و حرفه ای در این زمینه فعالیت دارد 
و تجربه این ســال ها نشــان می دهد تمامی گروه سرودهایی که با 

رهبری او اجرا داشته اند معمولا جز گروه های اول تا سوم بوده اند. 
می گوید بچه ها به خاطر دنیــای لطیف و پاکی که دارند کار کردن 
کنار آن ها نه تنها ســخت نیســت بلکه تجربه بسیار خوبی است. او 
همچنین از برنامه های آتی در زمینــه فعالیت های هنری مجموعه 
گفت که قصد دارد در کنار گروه ســرود و آواز گروهی متشــکل از 
دانش آموزان را تشــکیل دهد که در زمینه موسیقی آموزش ببینند 
و در نهایت در اجراهای ســازمانی بتوانیم از گروه ســرود ســازمان 

خودمان استفاده کنیم
خوشــبختانه این اتفاق از ســوی کــودکان و خانواده هــای آنان با 
استقبال خوبی روبرو شده و ثبت نام تعدادی از دانش آموزان انجام 
شــده و امیدوارم هســتیم با برنامه ریزی و تلاش پایدار بتوانیم در 

جشنواره های کشوری حضور پیدا کنیم.
او امیدوار است با ایجاد زیرساخت های لازم مثل محلی برای تمرین 
و همچنین امکانات سخت افزاری و نرم افزاری بتوانند با تکیه بر توان 
و پتانسیل خوب اعضای گروه ســرود در رویدادهای بیشتر و حتی 
برون ســازمانی هم حضور پیدا کرده و برای مجموعه افتخارآفرینی 

کنند.
به عقیده او توجه بــه آموزش های هنری و درگیر کردن کودکان با 
عالم هنر این فرصــت را در اختیار آنان قرار می دهد تا با ذهنی باز 
بــرای نقش آفرینی در این عرصه تصمیم بگیرند و شــاید بتوانند به 
یکی از نوابغ هنری تبدیل شــوند که اصلا دور از انتظار نیست چرا 
که آنان نیز مثل سایر اعضای خانواده بزرگ رایزکو بر این باورند که 
خواســتن توانستن است و از دل تلاش و کوشش و اراده جوانه های 

موفقیت و افتخار سبز خواهد شد.

همصدایی کودکان رایزکویی در گروه سرود راز 
مجتمع مسکونی

تلالو نام را�زکو در شعری که به �اس 
قدردانی سروده شد

  بهار 1403  شماره 10  35



 تا به حال به یــک روز کاری خود توجه 
کرده ایــد؟ اینکــه از لحظه ای کــه وارد 
ساختمان می شوید و نظم و انضباطی که در 
محیط حاکم است همه آن ها چیزهایی است 

که آرامش ذهنی را برای ما به همراه دارد.
تصور کنید حضور در محیط هایی که دارای 
نیستند و  آراستگی  استانداردهای  کم ترین 
نه تنها کمکــی به آرامش ما نمی کنند بلکه 
نظم فکری ما را نیز به هم می ریزند. این ها 
مرهون تاش خســتگی ناپذیر و دلسوزانه 
افرادی است که هر روز صبح قبل از حضور 
ما بــا روی خوش و لبخندی عمیق در محل 
کارشــان حضور دارند. وحید اکبری و علی 
کاظم نیا دو همکار خــوش روی ما در واحد 
خدمات هســتند که در این شماره با آن ها 

گفتگو کردیم. 

علی کاظم نیا همکار دیگری اســت که از ســال ۱۳8۹ در رایزکو حضور دارد. او از طریق 
یکی از پرسنل قدیمی مجموعه با رایزکوآشنا شده و حالا یکی از کارکنان شرکت آرسام 

پلاستیک است.
با صبوری و آرامشــی که در چهره اش هویداست پاسخ ســوالاتم را با مهربانی می دهد. 
می گوید من کارم را خیلی دوســت دارم پیش از این در خط تولید مشــغول به کار بودم 
اما در پی اتفاقی دستم دچار آسیب شد، بعد از آن حمایت های سازمان و خصوصا دکتر 
صمدی اجازه نداد فرصتی برای بروز مشکلات جدی فراهم شود و گفتند می توانم در هر 
بخشی که برایم مناسب تر است کارم را ادامه دهم. به هرحال زندگی برای هر کدام از ما 
فراز و نشیب های زیادی دارد امیدوارم همه ی ما در گذر از این اتفاق ها با افراد نیک سیرت 
و درســتی مواجه شــویم همانطور که به نظر من خانواده بزرگ رایزکو با داشتن پدری 

دلسوز و محترم از پس سختی ها راحت تر عبور می کند. 

 موفقیت با مبارزه به دست می آید
او در جایــی از صحبت هایــش از ســخنی از دکتر صمدی وام می گیرد که همیشــه به 
کارکنانش می گوید برای موفقیت باید مبارزه کرد، من هم باورم بر این است تا زمانی که 
سختی را احساس نکنیم و برای کاری تلاش نکنیم نمی توانیم به موفقیت دست پیدا 
کنیم، امیدوارم همین طور که تا به حال رایزکو روزهای ســخت و شیرین زیادی را 
پشت سر گذاشته همیشه در مسیر موفقیت باشد و در کنار موفقیت هایش اعضای 

خانواده بزرگش هم رشد کنند و موفق باشند.
به گفته خودش تمام تلاشش را می کند در کارش آن چه که به او محول شده را به 
نحو احسن انجام دهد تا مبادا کم و کسر آن حقی باشد بر گردن خود و خانواده اش 
و ادامه می دهد فرزندانم را با کار کردن در همین جا بزرگ کردم و به ثمر رساندم 
حالا پسرم رشته کامپیوتر را در مقطع کارشناسی ارشد به پایان رسانده دخترم نیز 
در رشته منابع انسانی ادامه تحصیل می دهد و معلم زبان است دیگر خیالم آسوده 
است که هر کدام از آن ها مسیر درستی را طی کردند و شاهد موفقیتشان هستم.

 هیچ مانعی حریف تلاش و اراده نیست
علی کاظم نیا مثل خیلی از مردان زحمت کش و شریفی که نان حلال برای خانواده 
خود فراهم کردند با وجود آســیبی که دید از پای ننشســته و تلاش کرده به 
قدر وسع و توان خود برای رفاه خانواده اش تلاش کند. جمع بزرگ خانواده 
رایزکو کارکنانی از این دست کم ندارد و پای صحبت هر کدام که بنشینی 
رایزکو را خانواده دوم خود می دانند که در سایه پدر معنوی اش لبخند 

رضایت بر لب های کارکنان و خانواده آنان نشانده است.

گپ و گفت صمیمانه 
با همکارانمان در واحد خدمات

برای به دست آوردن موفقیت 
با�د مبارزه کرد
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وحید اکبری ۳۵ ساله سن دارد، متاهل است و دارای یک دختر ۳ ساله. او می گوید 
۱۳ ســال پیش یعنی در ســال ۱۳۹۰ وارد رایزکو شدم و حدودا یک هفته ابتدایی 
شــروع کارم را در خط تولید مشغول به کار بودم. بعد از مدتی به دلیل نیاز سازمان 
به نیرو در بخش خدمات به بخش رستوران منتقل شدم و بعد از مدتی هم به عنوان 

تشریفات پذیرایی در دفتر دکتر صمدی کارم را ادامه دادم.

 تجربه ای متفاوت و پر مسئولیت
او ایــن تجربه را یکی از پراســترس ترین تجربه های خــود می داند آن هم به خاطر 
نگرانی از بابت اینکه آیا می تواند درست و بدون اشتباه از پس کار برآید؟ اما مدیران 

بالادستی او که قبلا حساسیت و دقت او را در کار دیده بودند به خوبی تشخیص 
داده بودند که می تواند آنچه که به او محول می شــود را به نحود احسن انجام 

دهد.
به گفته خودش فعالیت و حضور در دفتر نفر اول ســازمان مسئولیت بزرگی 
بــرای من بود چرا که در کنار وظایف محوله باید چشــم و گوش و دهانم 
امانت دار جایی می بود که در فعالیت داشتم به همین خاطر همه ی تلاشم 

را می کنم مسئولیت و نقشم را درست ایفا کنم.
برخورد پدرانه و حاکی از احترام دکتر صمدی باعث شــد به مرور زمان 

استرســم در کار از بین برود و باعث دلگرمی و امیدواری من شــد تا 
همه ی توجه و تمرکزم را بدون استرس و نگرانی به کارم معطوف کنم.
وحید اکبری می گوید نوع کار من و همکارانم به گونه ای است که باید 
قبل از حضور دیگر کارکنان در محل کارمان حضور داشــته باشیم و 
بعد از همه خارج شویم. همین موضوع باعث شده ساعات کمتری را 
بتوانیم در کنار خانواده مان باشــیم اما رفاه، امنیت شغلی و احترامی 
که در محیــط کارمان داریم همه ی این ســختی ها را برای خود و 

خانواده مان راحت تر کرده است.
او یکی از حساس ترین نکاتی که در کار از آن ها انتظار دارند را رعایت 
تمیزی، نظافت و تشــریفات پذیرایی می داند چرا که به تعبیر دکتر 
صمدی در خانواده بزرگ رایزکو رعایت احترام و تکریم مهمان از هر 

چیزی مهم تر است.

 آرزویی به بلندای قله های افتخار برای رایزکو
آرزویش سربلندی و حضور رایزکو در قله های افتخار است و می گوید دکتر صمدی 

را مثل پدر خودم می دانم یکی از خواسته هایم که هیچ وقت نتوانستم مطرح کنم این 
است که به دکتر صمدی بگویم که چقدر دوستش دارم اما همیشه خجالت می کشم، 
می خواهم اینجا و از طریق مجله شما به او بگویم که چقدر همه ی ما قدردان حضور 

پدرانه اش هستیم و آرزویی جز حال خوب برای او و خانواده اش نداریم.
در تمام مدت گفتگو با وحید اکبری لبخند از صورتش محو نشد و می شد فهمید 

همه ی حرف هایش حاکی از حس خوبی است که از کار و محیط کارش دارد و 
تمام تلاش خود را برای تحقق آنچه که گفت به کار بسته است.

با�د چشم و گوشم 
امــانــت دار کـــارم بــاشد
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جوانه شو
معرفی افتخارآفرینان خانواده بزرگ رایزکو

 جوانه شــو در این شماره هم به سراغ تعدادی از افتخارآفرینان خانواده 
بزرگ رایزکو رفته است تا گوشــه ای از تاش ها و موفقیت های آنان را از 
طریق نشریه راز صنعت انعکاس دهد. ما در این خانواده خوشحال و مفتخر 
به داشتن فرزندانی هستیم که در کنار کسب علم از حضور در عرصه های 
دیگر اعم از ورزشــی، هنر، علمی و... نیز غافل نشده اند و تاش می کنند 

شعار بهترین خودت باش را به درستی جامه عمل بپوشانند.

آریــن حیــدرزاده فرزنــد همــکار خوبمان 
محمدعلی حیدرزاده در ســایت کاتالیســت 
است که حالا ۱۰ سال سن دارد و از 8 سالگی 
ورزش کاراته را شــروع کرده است. با وجود 
سن کم اما این ورزش را با علاقه دنبال کرده 
به طوری که حالا با گذشت دو سال از شروع 
حرفه ای فعالیتش توانسته کمربند سبز رشته 

کاراته را به دست آورد.
وقتی دربــاره ورزش کاراته صحبت می کند 
چشــم هایش برق می زند و می گوید دوست 
دارم این رشته را تا انتها یعنی به دست آوردن 
کمربند مشکی ادامه بدهم. آرزویی که برای او 

اصلا دور از ذهن و تصور نیست چون با وجود 
ســن کم در همین مدت توانسته مقام سوم 
کشوری و مقام دوم اســتانی را در مسابقات 

برگزار شده کسب کند.
آریــن می گوید آرزویــم این اســت در هر 
مســابقه ای که حضور پیدا کــردم موفق به 
کسب مدال طلا شوم. البته این به معنای این 
نیســت که از مدرسه و تکالیف اصلی ام غافل 
شوم بلکه تلاشم را می کنم اول از همه شاگرد 
خوبی در مدرســه باشم و برای آروزی دیگرم 
که شــغل آتش نشانی اســت بتوانم درست 

برنامه ریزی کنم.

امیرحسین و مهدی عسگری دو فرزند همکار 
دیگرمان هادی عسگری در واحد قالب سازی 
ســایت تزریق هســتند که هر دو به ورزش 
و رشته ورزشی کیک بوکسینگ علاقه دارند 
و با پشــتکاری که داشتند توانستند در این 
رشته به موفقیت هایی هم دست پیدا کنند.

امیرحسین ۱۲ سال سن دارد و از ۵ سالگی 
به طور جدی این رشــته ورزشــی را دنبال 
می کنــد و حالا همــراه با بــرادر کوچکش 
که یک سالی می شــود او هم در این رشته 
فعالیــت دارد در کنار هم ایــن ورزش را با 

اشتیاق دنبال می کنند.
البته باید گفت این اســتمرار خالی از نتایج 
موفقیت آمیز هم نبوده است. امیرحسین که 
مدت زمان بیشتری را به این ورزش پرداخته 
تا کنون توانســته مقام سوم کشوری، مقام 

ســوم استانی و مقام اول شهرستان ملارد را 
در مسابقات مختلف از آن خود کند.

او می گوید آرزو دارم در این رشته وارد تیم 
ملی شوم و مقام های بهتری را به دست آورم. 
این ورزش به قدری برای او جذابیت دارد که 
می گوید: دوســت دارم شغل آینده ام نیز در 
زمینه مربی گری رشــته کیک بوکســینگ 

باشد.
محمدمهــدی بــرادر کوچک امیرحســین 
نیز با علاقه ایــن ورزش را دنبال می کند و 
تلاشــش بر این است تا در باشگاه به همراه 
بــرادر و مربی اش به تمرین بپردازد تا او هم 
به موفقیت هایی دست پیدا کند هرچند که 
کیک بوکســینگ برای او جذابیتش آن قدر 
نیست که به عنوان شغل نیز به آن نگاه کند 

و دوست دارد در آینده داروساز شود. 

احسان فرزند ۱۳ ساله همکار دیگرمان یعنی 
مهــدی قره داغلی از واحد کنتــرل کیفیت 
ســایت قطعات سوخت رسانی است که یکی 
دیگــر از افتخارات خانواده رایزکو به شــمار 
می رود و در کنار موفقیت هایش در تحصیل 
در رشــته ورزشــی فوتبال، زبان انگلیسی، 
نجوم و ستاره شناســی هم حضــور موفقی 

داشته است.
بــه عقیده احســان علم و دانــش و فناوری 

نهایتی ندارد. به همین خاطر او هم دوســت 
دارد تا جایی که می تواند در این مســیر قدم 
بردارد و در ســطح عالی پیش برود. آرزویش 
این است که در وهله اول انسان کاملی باشد 
و بعد در عرصه تکنولوژی بتواند در ســطح 
بین المللی بدرخشد به طوری که در مسابقات 
نجوم موفق به کسب مقام دوم استانی شد و 
همچنین در رشته زبان انگلیسی نیز توانسته 

به مقام های خوبی دست پیدا کند.

احسان قره داغلی، نجوم و ستاره شناس
درخشش در دنیای بی نهایت علم

آرین حیدرزاده، کاراته
در مسیر قهرمانی

امیرحسین و مهدی مهدی عسگری، کیک بوکسینگ
درخشش برادران ورزشکار در رشته کیک بوکسینگ

38    شماره 10  بهار 1403  نشریه داخلی هلدینگ رایزکو  



تحقیقات نشــان داده اســت که فعالیت های ورزشی در محیط های 
سازمانی به بهبود رضایت شــغلی، کاهش استرس، افزایش انگیزه و 
بهبود بهره وری کارکنان کمک می کند و در ارتباط با بهبود سلامتی 
و روانی افراد بسیار موثر شناخته شده است به همین خاطر است که 
این روزها شاهد آن هستیم در محیط های کاری به ایم مهم پرداخته 
شده و فضا و زمانی را برای فعالیت های ورزشی و بدنی افراد در نظر 

گرفته می شود.
عــلاوه بر ایــن، ورزش در محیــط کاری می تواند بــه بهبود روابط 
اجتماعی و افزایش همبســتگی میان کارکنان منجر شــود. در واقع 
ورزش فرصتی خوب برای تقویت ارتباطات دوستانه و همکاری میان 

اعضای یک تیم را فراهم می کنند.
بــه همین خاطــر در گفتگویی که با الناز خوارزمی داشــته ایم او از 
تجربــه فعالیتش در هلدینگ رایزکو و میزان اســتقبال کارکنان از 

امکانات ورزشی سازمان می گوید.
النــاز خوارزمی تیر ماه ســال ۱۴۰۲ و از طریق آگهی اســتخدام با 
رایزکو آشــنا شــده و در نهایت امروز به عنوان مربی ورزشی باشگاه 

بانوان در جمع خانواده رایزکو حضور دارد.
او می گوید از کودکی به ورزش علاقه ی متفاوتی داشــته اســت به 
طوری که تا زمان نوجوانی کنجکاوانه رشــته های ورزشــی مختلف 
مانند حضور در تیم بسکتبال پیروزی، فعالیت در رشته راگبی و ... را 
امتحان کرده و بالاخره در سن ۱8 سالگی تصمیم گرفته تا در رشته 

بدنسازی به شکل جدی تر و قوی ظاهر شود.
با گذرانــدن دوره هــای تخصصی و حرفــه ای و دریافــت مدارک 
لازم توانســت مربی گری را در ســن ۱۹ ســالگی آغاز کند. یکی از 
چالش هایی که او و خیلی دیگر از ورزشــکاران در سال های اخیر با 
آن مواجه شدند شــروع پاندمی کرونا در سراسر جهان بود که همه 
مشــاغل و فعالیت ها را دچار مشــکل کرد. به هر حال مربی باانگیزه 

از کودکی به ورزش علاقه مند بودم 
الناز خوارزمی از تجربه حضورش در باشگاه 

ورزشی رایزکو برایمان گفت

و حرفه ای هلدینگ رایزکو باز هم بیکار نماند و در این مدت ســعی 
کــرد از طریق تولید محتوای آموزشــی برای ورزش در منزل از این 
فضــا دور نماند. هرچند که به گفته خودش علاقه ای به شــبکه های 
اجتماعی ندارد و ترجیحش بر آن است که هر کاری را در قالب تیم 

ورک پیش ببرد.
او معتقد اســت مجموع مسیری که تا کنون طی کرده برای خودش 
رضایت بخش بوده و خوشــحال است کاری را پیش می برد که علاقه 

شخصی اش هم در آن دخیل است.

 نقش ورزش در افزایش راندمان کاری
الناز خوارزمی درباره میزان اســتقبال کارکنان از حضور در باشــگاه 
و استفاده از امکانات ورزشی ســازمان می گوید: خوشبختانه بیشتر 
همکاران استقبال خوبی داشته اند اما دغدغه بیشتر آن ها برمی گردد 
بــه عدم زمان کافی برای اســتفاده از این امکانــات و افزود امیدوار 
هســتم با همراهی بیشــتر مدیران مربوطه این امکان بیش از قبل 
برای همکاران وجود داشته باشــد چرا که حتما همه ی ما می دانیم 
فعالیت های ورزشــی نقش مهمی در افزایش راندمان کاری افراد ایفا 

می کنند.
او همچنین از درخواســت همکاران برای انجام ورزش یوگا گفت که 
با پیگیری های انجام شده برنامه ریزی برای اجرای آن در حال انجام 
اســت. چرا که بیشــتر همکاران معتقد بودند انجام ورزش هایی در 
این سبک کمک بیشــتری در پویایی ذهن و افزایش بهره وری آنان 

خواهد داشت.
به عقیده او سازمان پتانسیل بالایی دارد تا فعالیت های ورزشی خود 
را در ابعاد مختلف توسعه دهد و امیدوار بود با همدلی و تعامل بیشتر 
با مدیران مربوطه بتواند اقدامات بیشــتری را برای کمک به سلامت 

جسمی همکاران اجرایی کند.

خوشبختانه بیشتر 
همکاران استقبال 

خوبی داشته اند 
اما دغدغه آن ها 

برمی گردد به عدم 
زمان کافی برای 
استفاده از این 

امکانات و امیدوار 
هستم با همراهی 

بیشتر مدیران 
مربوطه این امکان 

بیش از قبل برای 
همکاران وجود 

داشته باشد
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یک آشنایی به طور اتفاقی
محمد قارلقی، متولد ســال ۱۳۶۶ است آشنایی او با رایزکو به طور 

کاملا اتفاقی رقم خورده است.
می گوید ســال ۱۳۹۱ برای انجام کاری در صفادشت حضور داشتم 
که توجهم به تعداد سرویس های ایاب و ذهاب هلدینگ رایزکو جمع 
شد. فهمیدم که آنجا باید کارخانه بزرگی باشد. من هم در آن زمان 
تازه از محل کار قبلی ام خارج شــده بــودم به همین خاطر ترغیب 
شــدم اطلاعاتی درباره آنجا کســب کنم و خوشبخاته بعد از مدت 

کوتاهی توانستم عضوی از خانواده بزرگ رایزکو شوم.
در ابتدا کارم را در واحد حراســت شروع کردم و به مدت 8 سال در 
آن مشــغول به کار بودم. بعد از آن به مدت ۲ و نیم ســال در واحد 
HSE به عنوان سرپرست خودروهای فوریتی و از اوایل دی ماه سال 

۱۴۰۱ به عنوان سرپرست واحد نقلیه کارم را ادامه دادم.
می گوید کار من و همکاران جز مشــاغل ســخت است اما جنس 
ســختی آن به واسطه گستردگی ارتباطمان با کلیت سازمان است. 
بــا این وجود محیط کارمان و فضای حاکم میان همکاران حاکی از 

همدلی و رفاقت و صمیمیت است.
در حال حاضر ۷۰ نفر به طور مســتقیم در این واحد مشــغول به 
کار هســتند. بخشــی از همکاران هم به صورت غیرمستقیم با این 
واحد همکاری دارند که شــامل سرویس های ایاب و ذهاب می شود. 
او می گویــد پیش تر هــم در یک هلدینگ در واحــد نقلیه حضور 
داشــته که مدیران ارشد ســازمان اصلا برخورد خوبی نداشتند اما 
در نقطه مقابل دکتر صمدی نهایت احترام را برای یکایک کارکنان 
مجموعه قائل هســتند فارغ از هر جایگاه ســازمانی که دارند و این 
یکی ارزشــمندترین جنبه های کار در رایزکو است که این تجربه را 

برای ما متفاوت می کند.

سازمانی که رفاه کارمندانش در اولویت است
همکاران مستقر در واحد نقلیه را طیف های مختلفی در بر می گیرند. 
یکی از این افراد نادر قلی زادگان است که پیش از در آژانس اتومبیلی 
در منطقه جردن فعالیت داشته است. نحوه آشنایی اش با هلدینگ 
رایزکو نیز ار همین طریق بوده و حالا خوشــحال است که به جمع 

خانواده رایزکو پیوسته است.
او می گوید رایزکو محلی اســت که هر روز در حال رشد و پیشرفت 
اســت و در این میان کارکنانش هم در مســیر رشــد و تعالی قرار 
می گیرند. آرزویم این است این مجموعه به بهترین هایی که لایق آن 
است برسد. تجربه فعالیت او در سازمان ها و شرکت های دیگر برایش 
موید آن است که هیچ سازمانی به اندازه رایزکو در صدد تامین رفاه 

و ایجاد حس خوب میان کارکنان نبوده است.
او تجربه همکاری در بخش های مختلف ســازمان را داشته است و 
حاصــل این تجارب را این طور عنــوان می کند: »در مدتی که برای 
انجام وظایف محوله در کنار اعضای خانواده دکتر حمیدرضا صمدی 
بوده ام چیزی جز احترام و رفتار شرافتمندانه از آن ها ندیدم. دوست 
دارم از این طریق از پدر و مادر دکتر صمدی قدردانی کنم. به عقیده 
من دلیل حس خوب کارکنان نسبت به محل کارشان حس خوبی 

است که از سازمان می گیرند.

رایزکو خانه ی امن همه ما است
یکی از نام آشنا ترین همکاران واحد نقلیه مخصوصا در دفتر مرکزی 
هلدینگ رایزکو رحیم فعله گری است. کسی که همیشه با خوشرویی 
پذیرای دیگر همکارانش است و از هیچ کمکی برای آن ها دریغ ندارد.

می  گوید: کار ما سختی های زیادی دارد و ترافیک کمترین معضلی 
اســت که با آن سروکار داریم با این وجود محیط دوستانه و فضای 
حاکم میان همکاران چه در واحد خودمان و چه در کلیت ســازمان 
ســختی ها را کمرنگ می کند. وقتی از او درباره میزان رضایتش از 
کاری که دارد پرســیدم می گوید امنیت شغلی همان چیزی است 
که برای من و همه ی همکارانم حائز اهمیت اســت، از طرفی وجود 
شــخص دکتر صمدی انگیزه و شــوق فعالیت را برای ما دوچندان 
می کند و دوســت داریم از جان و دل برای موفقیت مجموعه قدمی 

برداریم.
چیزی که همیشه از زبان دکتر صمدی شنیدیم این بود که صبر و 
تحمل داشته باشیم و برای پیشرفت خودمان و کارمان بجنگیم. من 
هم توصیه ام به همکارانم این است همیشه در کارشان صبور باشند 

و از تلاش برای موفقیت دست نکشند.

موفقیت هایم را مرهون حضور در رایزکو می دانم
علی صالحی همکار دیگری است که در واحد نقلیه فعالیت دارد 
و از اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۶ و از طریق کاریابی با رایزکو آشنا 

شده و به جمع این خانواده بزرگ پیوسته است.
او می گوید از همان ابتدای ورودش به رایزکو عاشق محیط کارش 
شده و اولین چیزی که برایش جذاب بوده نظم و انضباط حاکم 
بر ســازمان بوده است. البته خاطره جالبی هم از استخدام خود 
دارد با خنده تعریف می کند که من چندین بار برای اســتخدام 
مراجعه کردم اما برای استخدام پذیرفته نشدم اما عقب نشینی 

نکردم و باز هم آمدم تا بالاخره پذیرفته شدم.
او می گویــد رایزکو چیزهای زیادی به من داده اســت که قابل 
ســنجش و تعریف نیســت فقــط می توانم بگویــم این تجربه 

موفقیت های زیادی را برایم به همراه داشته است.

آنانی که دوش به دوش 
خانواده را�زکو 

در همه جا حضور دارند
گفتگوی صمیمانه با همکاران 

سخت کوش و صبور واحد نقلیه

 یکی از واحدهای پر 
مشغله در سازمان های 
بزرگ، واحدی اســت 
امور  مســئولیت  که 
جابه جایی  و  نقلیــه 
و  ارســال  و  کارکنان 
سازمانی  دریافت های 
را بــر عهــده دارد. 
افراد  از  مجموعــه ای 
پرتاش  و  سخت کوش 
گرما  و  در ســرما  که 
همکارانشان  صبورانه 

را همراهی می کنند.
هلدینگ  نقلیه  واحد 
رایزکــو نیــز از این 
نیست  مثتثنی  قاعده 
از  مجموعــه ای  و 
بهترین هــا را در کنار 
است.  کرده  جمع  هم 
در این شماره از نشریه 
راز گفتگویی داشتیم با 
تعدادی از همکارانمان 
در  که  نقلیه  واحد  در 

ادامه می خوانیم. 
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شغلی را انتخاب کنید که در آن پیشرفت کنید
مجتبی ترکاشوند در سال ۱۳۹۹ و از طریق کاریابی با هلدینگ 
رایزکو آشــنا شــده اســت. به گفته خودش تجربــه حضور در 
شــرکت های دیگر را هم داشته است اما وجه تمایز رایزکو با هر 
ســازمان دیگری را در امنیت شغلی، احترام به کارکنان، مزایای 
رفاهی و فرصت پیشرفت و رشدی است که در کنار توسعه خود 

برای کارکنان نیز فراهم می کند.
اگر بخواهم توصیه ای به اطرافیانم بکنم این است که سازمانی را 
برای شغل خود انتخاب کنند که بدانند در آن فرصت پیشرفت 
و رشــد کردن را داشته باشند. سازمانی که بتوان برای آن آینده 
روشــن و موفقی را ترســیم کرد بدون شــک فرصت پیشرفت 

کارکنانش را هم فراهم می کند.

سعی کنیم با روی خندان در محل کارمان حاضر شویم
رضا کوشک باقی صحبت هایش را این طور شروع می کند بازنشسته کارگاه 
تولیدی هستم و ماجرای آشنایی ام با رایزکو خیلی اتفاقی و البته جالب بود 
آن هم برمی گردد به شــهریور سال ۱۴۰۰ که در خیابان در حال حرکت 
بودم. پشــت چراغ قرمز بودم که یکی از همکاران رایزکویی در کنار من 
توقف کرده بود او به من پیشــنهاد همکاری با رایزکو را مطرح کرد من 
هم با کمی پــرس و جو تصمیم گرفتم به جمع خانواده رایزکو بپیوندم. 
او می گوید پیش از این خودش کارگاه و پرســنل داشــته ولی متاسفانه 
در پی یک بحران مالی نتوانســته کارش را ادامه بدهد. اما حالا خوشحال 
اســت که در مجموعه رایزکو فعالیت دارد و معتقد است رایزکو جایگاه و 
شخصیت سازمانی ارزشمندی دارد. اینجا همه ی همکاران با هم صمیمی، 
رفیق و همدل هستند. او در جایی از صحبت هایش می گوید: به عقیده من 
کســی که می خواهد کار کند، ابتدا باید از کارش لذت ببرد. اگر از کارش 
لذت ببرد می تواند به نحو احســن آن را انجام دهد و وقتی کار به خوبی 
پیش برود رضایت شغلی حاصل می شود. مشکلات برای همه هست ولی 
اگر مشــکلات را بخواهیم در کارمان وارد کنیم، مطمئنا به کارمان لطمه 
می زند، بهتر است که همیشه با روی خندان در محل کارمان حاضر شویم.

شروع همکاری با یک ارسال ساده
بهزاد جوادی همکار دیگری است ماجرای آشنایی او با هلدینگ 
رایزکو نیز خالی از لطف نیست. او می گوید من راننده تاکسی در 
ایســتگاه مترو صادقیه بودم. سال ۱۳۹۹ بود که آقای محترمی 
از من پرســید می توانم قطعه ای را به صفادشت برده و در آنجا 
به شــخصی تحویل دهم. به نظر می رســید قطعه مهمی باشد 
و باید هرچه ســریع تر به محلی که می خواســتند تحویل داده 
شــود. به هرحال قبول کردم و قطعــه را تحویل دادم. آن زمان 
آقــای حضوری در واحد نقلیه حضور داشــت. او در آنجا به من 
پیشــنهاد همکاری و حضور در رایزکــو را مطرح کرد و من هم 
بعد از مشــورت با خانواده و خصوصا دخترم آن را پذیرفتم. آن 
زمان شاید خیلی راغب نبودم اما بعد از حضورم فهمیدم یکی از 
درست ترین تصمیم های زندگی ام را انجام دادم و حالا خداوند را 

شاکرم در این جمع همدل و صمیمی حضور دارم.
او می گوید مثل خیلی از همکاران دیگرم من هم تجربه فعالیت 
در سازمان ها و شرکت های دیگر را داشته ام اما جنس کار کردن 
در رایزکو با همه جا فرق دارد. تجربه ی موفق و خوبی که همه ی 
ما از حضور در رایزکو داریم تنها و تنها به خاطر نگاه ارزشمند و 
حاکی از احترام دکتر صمدی با یکایک کارکنان اســت به خاطر 
همین اســت که هیچ کدام از ما رایزکــو را تنها یک محل کار 

نمی دانیم اینجا در واقع خانه دوم همه ما است.

از صبوری و تلاش غافل نشوید
پای صحبت هر کدام از همکاران واحد نقلیه که نشسته ایم همه ی 
آن ها متفق القول بر این باور بودند آنچه که در رایزکو برایشــان 
ارزشمند است احترام حاکم میان افراد بوده، شعبان احمدی نیز 
یکی از همین افراد اســت او حالا دهه پنجم زندگی اش را پشت 
سر می گذارد و باورش بر این است فرهنگی که در محیط سازمان 
دیده می شود به واسطه جایگاه مدیریت ارشد مجموعه است که 
خود بر تکریم کارکنان و تامین رفاه آنان همواره تاکید داشــته 
اســت. او می گوید من در شــرکت های مختلفی تجربه فعالیت 
داشته ام اما هیچ کدام از آن ها حتی شبیه رایزکو نبودند. دوست 
دارد به جوان ترها و کســانی که تازه وارد بازار کار شده اند بگوید 
همیشه صبر را در خط اول زندگیشان ببینند، به قوانین پایبند 
باشند و بدانند با تلاش به هر آنچه بخواهند می رسند. به گفته او 
هر شغلی سختی ها و بالا و پایین های خودش را دارد کار ما هم از 
این قاعده مستثنی نیست و در خلال صحبت هایش از خاطره ای 
می گوید مربوط به یک شب زمستانی که در مسیر رساندن یکی 
از مدیران به منزل گرفتار کولاک شــدید می شــوند و تا صبح 

نتوانستند از اتوبان خارج شوند.
صحبت هایش که به پایان می رســد می گویــد آرزویم پابرجایی 
نام رایزکو و ســلامتی برای دکتر صمدی و خانواده محترمشان 
و یکایک همکارانم اســت امیدوارم مجموعه رایزکو همیشه در 

بهترین جایی که لایقش است برقرار باشد.
در حال حاضر ۷۰ نفر 
به طور مستقیم  در 

این واحد مشغول به 
کار هستند. بخشی 

از همکاران هم به 
صورت غیرمستقیم 
با این واحد همکاری 

دارند که شامل 
سرویس های ایاب و 

ذهاب می شوند
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در واحد توسعه سرما�ه های انسانی 
چه می گذرد...

اهمیت سرمایه های انسانی در ارتقا رشد و بهره وری یکی از مهم ترین 
موضوعاتی اســت که در دهه اخیر به آن پرداخته شده است. معاونت 
توسعه سرمایه های انســانی مفتخر به آن است که یکی از ارزش های 
ســازمان خود را در توجه به آموزش، یادگیری و توسعه سرمایه های 
انسانی متمرکز کرده است. چرا که اعتقاد دارد بالاترین و با ارزش ترین 
دارایی هر سازمان و کشور نیروی انسانی آن است و هرچه این سرمایه 
توانمندتر و با دانش بیشتر باشد بی شک می تواند برای یک سازمان و 

در سطح کلان تر در راستای توسعه یک کشور نقش آفرینی کند.
به همین خاطر مدیریت توسعه ســرمایه های انسانی رایزکو در سال 
۱۴۰۲ تمرکز ویژه ای بر مباحث آموزشــی ســازمان داشته است. به 
طــوری که توانســت در مجموع تعداد ۳۰۴ دوره آموزشــی در قالب 
 GAMIFICATIN کلاســیک، کارگاهی، عملی، تئوری، بــوت کمپ و
برگزار کند و از این میــان دوره هایی نظیر PMBOK، رویداد یک روز 
زندگی و تیم ســازی با استفاده از بازی های سازمانیGD&T، مدیریت 
مالی برای مدیران غیر مالی، اصول خوشنویسی با خودکار و... از جمله 
دوره هایی بود که علاوه بر اثربخشــی مناسب استقبال خوب همکاران 

را به دنبال داشت.

یکی دیگر از افتخاراتی که با پیگیری های واحد آموزش موفق به کسب 
آن شــدیم، دستیابی به عنوان مقام سوم در مسابقات ملی مهارت در 
زمینــه CATIA بود که در نوع خود برای ســازمان ایجاد ارزش کرد. 
همچنین در جهت مهارت آموزی و افتتاح مدرسه های مهارت اقدامات 
خوبی صورت گرفته که انتظار می رود با برنامه ریزی های صورت گرفته 

در سال ۱۴۰۳ به بهره برداری برسد.
ایجاد امکان ارتقا برای کارکنان و فراهم ســاختن شــرایط لازم برای 
توسعه فردی افراد دغدغه دیگری است که به جدیت دنبال می شود و 
خوشبختانه با اقدامات خوبی که صورت گرفت امکان ارتقا حدود ۱۹۰ 

نفر از همکاران در سطوح مختلف فراهم و اجرایی شد.

 بازنگری در روش های اجرایی
بذر پیشــنهادات نیز به عنوان یکی از طرح های سازنده سازمان شاهد 
اتفاقات خوبی بوده که در مجموع مشــارکت بیــش از ۳ هزار نفری 
همکاران را به دنبال داشــته اســت و در این میــان علاوه بر انتخاب 
ایده های برتر و ایجاد زیرساخت های لازم برای اجرایی شدن از نفرات 

برتر شرکت کننده در این طرح تقدیر به عمل آمد.
پیشــنهاداتی با موضوع مدیریت مصرف انرژی و بهترین خودم می شوم 
اگر...  از جمله عناوینی بود که در طرح بذر پیشنهاد انتخاب و اجرایی شد.

علیرغم عملکرد خوب تیم توسعه سرمایه های انسانی در سال گذشته 
و تحقق شاخص ها و اهداف مرتبط، این تیم با هدف بهبود مستمر در 
فرآینــد آموزش، بازنگری های لازم در روش هــای اجرایی و تغییر در 

شیوه انجام نیازسنجی آموزشی سال ۱۴۰۳ را به انجام رساند.
از طرفی با توجه به پیاده ســازی پروژه SAP در ســازمان قرار است 
بخشــی از فرآیند آموزش در ســال جاری، بــه مباحثی در خصوص 

آشنایی با این پروژه بپردازد.
همچنین در راستای سازماندهی و استمرار آموزش زبان انگلیسی در 
سازمان برای کلیه ســطوح بررسی و پیاده سازی ایجاد مرکز آموزش 

زبان رایزکو طرح دیگری است که مراحل آن در حال پیگیری است.
تغییر در ابزارهای نظرســنجی سازمانی در زمینه های مختلف، تداوم 
پیاده ســازی بذر پیشــنهادات و بازنگری جامع نظام پیشنهادات از 
جمله اقدامات دیگری است که در سال جاری از سوی این مدیریت 

دنبال خواهد شد.
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داستان ذبح اسماعیل؛ روایتی از بندگی انسان در 
پیشگاه خداوند

حد�ث قربانی کردن
عید قربان یا عید الأضحی روز دهم ذی الحجه است که به عنوان یکی 
از اعیاد بزرگ مســلمانان شناخته می شــود. کلمه اضحی جمع ماده 
ضحی به معنی ارتفاع روز و امتداد نور آفتاب اســت، آن موقع از روز 
که خورشــید طلوع می کند )قبل از ظهر(، ضحی نامیده می شود. به 
همین دلیل حجاج بیت ال الحرام با طلوع خورشید در این روز قربانی 

می کنند و آن را عیدالضحی می نامند.
ِّی  در روایتی آمده است که حضرت ابراهیم به یگانه فرزندش فرمود:»إنِ
ِّی أذَْبحَُک« پسر نازنینم! در خواب به من امر شده تو  أرََی فیِ المَْنَامِ أنَ

را در راه خدا قربانی کنم »فَانظُرْ مَاذَا ترََی« نظر تو چیست؟!
 ُ حضرت اســماعیل پاسخ داد:»یا أبَتَِ افْعَلْ مَا تؤُْمَرُ سَتَجِدُنیِ إنِْ شَاءَ الَّ
ابرِِینَ« ای پدر! هرآنچه بدان مأموری انجام بده، ان شاءال مرا از  مِنْ الصَّ

بندگان صبور و شکیبا خواهی یافت. )سوره صافات، آیه ۱۰۲(
آنــگاه حضرت ابراهیم)ع( با فرزندش به قربانــگاه رفتند. در میان راه 
شــیطان چندین بار خواست که ایشــان را وسوسه کرده و از راه حق 
منحرف نماید، اما حضرت ابراهیم)ع( با صلابت فوق بشــری، بر نفس 
ســرکش لگام زد و شیطان را توســط سنگ از کنار خود رانده و رمی 
جمره کرد. پس از رســیدن به منا با ذکر نام خداوند چاقو را بر گلوی 
فرزندش نهاد، اما هرچه ســعی کرد چاقو گلوی حضرت اسماعیل را 
نبرید. زیرا خواست خداوند مورد اطاعت حضرت ابراهیم قرار گرفته بود 
و جبرئیل مانع اثر کردن چاقو شده و یک قوچ بهشتی توسط ابراهیم، 

به جای اسماعیل ذبح شد.
به همین خاطر مسلمانان هر ساله در روز دهم ذی الحجه و عید قربان 
پس از وقوف در عرفات »مرحله شــناخت«، مشــعر »محل آگاهی و 
شــعور« و منا »سرزمین آرزوها، رسیدن به عشق« این روز را روز رها 
شــدن از تعلقات دنیــوی و هر آنچه غیرخدایی اســت می دانند و در 
این بزرگ زائر خانه خدا، اســماعیل وجودش را، یعنی هر آنچه بدان 

دلبستگی دنیوی پیدا کرده، قربانی می کند تا سبک بال شود.

عاشقان عید مبارک بادا

داستان غد�ر خم؛ 
روز اکمال د�ن

واقعه غدیر حادثه ای تاریخی نیست که در کنار دیگر وقایع 
بدان نگریسته شــود. غدیر تنها نام یک سرزمین نیست. 
یک تفکر است، نشانه و رمزی است که از تداوم خط نبوّت 
حکایت می کند. غدیر نقطه تاقی کاروان رسالت با طایه 

داران امامت است.
آری غدیر یک سرزمین نیست، غدیر، روز ولایت و امامت 
اســت روز معرفی راه و رهبر، روز آزمون، روز یأس دشمن 
و امیدواری دوســت و خاصه روز اسام و قرآن و عترت، 
روزی که پیروان واقعی مکتب حیات بخش اســام آن را 

گرامی می دارند و به همدیگر تبریک می گویند.
... الیَْوْمَ أکَْمَلْتُ لکَُمْ دِینَکُمْ وَ أتَمَْمْتُ عَلَیْکُمْ نعِْمَتِی وَ رَضِیتُ 
لکَُمُ الإسِْــاَمَ دِینًا ...امروز )روز غدیر خم( دین شما را به 
حد کمال رساندم و نعمتم را بر شما تمام کردم و اسام را 

به عنوان دین برای شما پسندیدم. سوره مائده آیه 3.
سال دهم هجرت بود و پیامبر از آخرین سفر حج خود باز 
می گشت، گروه انبوهی که تعدادشان را تا صد و بیست هزار 
رقم زده اند او را بدرقه می کردند تا این که به پهنه بی آبی 
به نام غدیر خم رسیدند. نیم روز هیجدهم ذی الحجه بود 
که ناگهان پیک وحی بر رســول خدا صلی الله علیه و آله 
نازل شد و از جانب خدا پیام آورده که: »ای رسول آنچه از 
جانب پروردگارت بر تو نازل شده به گوش مردم برسان و 
اگر چنین نکنی رسالت او را اباغ نکرده ای و خداوند تو را از 
گزند مردمان حفظ خواهد کرد« پیامبر دستور توقف دادند 
و همگان در آن بیابان بی آب و در زیر آفتاب سوزان صحرا 
فرود آمدند و منبری از جهاز شتران برای پیامبر ساختند 
و رســول خدا بر فراز آن رفته و روی به مردم کردند. ابتدا 
خدای را سپاس فرموده و از بدی های نفس اماره به او پناه 
جست و فرمود: ای مردم به زودی من از میان شما رخت بر 
می بندم، آنگاه می افزاید چه کســی بر مومنین در ارزیابی 
مصلحت ها و شناخت و تصرف در امور سزاوارتر است همه 

یک سخن می گویند خدا و پیامبر داناترند.
رســول گرامی می فرماید: آیا من به شما از خودتان اولی و 
سزاوارتر نیستم و همگان یک صدا جواب می دهند که چرا 
چنین است. آنگاه فرمود: من دو چیز گرانبها در میان شما 
می گذارم یکی ثقل اکبر که کتاب خداست و دیگری ثقل 
اصغر که اهل بیت منند. مردم، بر آنان پیشــی نگیرید و از 
آنان عقب نمانید. آنگاه دست علی)ع( را در دست گرفت و 
آن قدر بالا برد که همگان او را در کنار رســول خدا دیدند 
و شناختند. سپس فرمود: خداوند مولای من و من مولای 
مؤمنان هســتم و بر آنها از خودشان سزاوارترم. ای مردم 
هــر کس که من مولا و رهبر اویم این علی هم مولا و رهبر 
اوســت و این جمله را سه بار تکرار کرد و چنین ادامه داد: 
پروردگارا، دوستان علی را دوســت بدار و دشمنان او را 
خوار. خدایا علی را محور حق قرار ده و سپس فرمود: لازم 
است حاضران این خبر را به غایبان برسانند. هنوز اجتماع 
به حال خود باقی بود کــه دوباره آهنگ روح بخش وحی 
گوش جان محمد صلی الله علیه و آله را نواخت که: »امروز 
دینتان را برایتان کامل نمودم و نعمت خود را بر شــما به 
پایان رساندم و اسام را به عنوان دین برایتان پسندیدم« 
و بدین ســان علی)ع( از جانب خداوند برای جانشــینی 

پیامبر)ص( برگزیده شد.

  بهار 1403  شماره 10  43



ید
 کن

ال
رس

3 ا
000

۷۲
16

ه 0
مان

سا
به 

یر 
ش ز

 رو
 به

 را
ول

جد
مز 

ر
گی

واد
خان

ام 
 و ن

ام
  ن

ی 
سنل

 پر
کد

 
ل 

دو
 ج

مز
  ر

 # 
انه

ش
ن

می
رگر

س

 افقی
۱-  عنوانــی برای کارآفرینان بخش خصوصی که شــرکت رایزکو جزو 

شرکت های مؤثر در این راستاست- آشیانة پرنده 
۲-  همسایه مصر- نخستین دانشگاه صنعتی ایران که در سال ۱۳۳۵ آن 

را حبیب نفیسی تأسیس کرد
۳- خار سر دیوار-  کله پز- موش خرما- مدافع فوتبال

۴-  بزرگ ترین جزیره خلیج فارس که رایزکو در آنجا هم فعالیت دارد- 
شکل زمین- هرگز عرب 

۵- راه میان بر- وصف شــیء قدیمــی و گرانقیمت- از کوه بالا و پایین 
میرود اما خودش حرکت نمیکند!

۶-  کنار میز- از گروههای خونی- از اسامی پسران
۷-   نمونه و الگو- صدای ضربه به در- نباید به ناشی سپرد- جرقه آتش

8- عدد منفی- باید در جیره روزانه باشد- شگفت- مخفف چاه
۹- شهر شیشه گران آلمان- بهتر از بدتر- عدد قرن- شهری قدیمی در 

استان یزد
۱۰- بخت برگشتگی- نفس- استانی که قطب تولید خودروی کشور است

۱۱- خراب و دورانداختنی- باطراوت- رطوبت خسیس
۱۲- نوعی پرنده- راندن مزاحم- سردار- خمیازه

۱۳- یار شیرازی- وسیله انتقال آب و گاز- کافه فرنگی- شراب
۱۴- شهر فیروزه ایران- زیباترین آرایش چهره

۱۵- مساوی- از اصول پنجگانه نظام آراستگی محیط کار

 عمودی
۱- ذوق و علاقه- یک رمان فلسفی اثر یوستین گردر نویسنده نروژی

۲- عملی که کارگران معدن را تهدید میکند- از رشــته های ورزشــی که 
رایزکو در آن حرف برای گفتن دارد

۳- خرس آسمانی- مادر آخرین پیامبر بنی اسرائیل- چاه ها
۴- دمل و جوش های ریز بدن- همنشین- مهریه حضرت زهرا- خلاصه خبر

۵- قورباغه- از شهرهایی که شرکت رایزکو در آنها فعال است- از لقب های 
مهم اشرافی و سلطنتی اروپایی

۶- دستگاه پخش فیلم قدیمی- دوستی- از تنقلات 
۷- نام ماندلا- انتها- مادر لر- بخشش بلاعوض

8- خط کش مهندسی- نگهبان- بنیانگذار و مؤسس رایزکو- صفحه اینترنتی
۹- نماز یک رکعتی- از اقمار مشتری- افزودن- کارآموز پزشکی

۱۰- چانه زدن- ردیف بافتنی- بزرگان
۱۱- برنده نوبل ادبیات در ســال ۱۹۴۴ - با اســم دیگر بسَپار  به معنای 
یک درشت مولکول است که به صورت زنجیره ای به هم متصل می شوند- 

هم داستان مجنون
۱۲- موجودی خیالی شبیه به انسان- پدر بزرگ- ماه زمستانی- جیوه

۱۳- موزیک نظامی- خدای هندوها- گلو در گویش تهرانی ها
۱۴- مصرف آن باعث کاهش قند خون می شود- اسب زرد

۱۵- مجــوز دانش بنیانی این کارخانه و قرار گرفتن در جمع پنج کارخانه نوآوری 
برتر کشور از اخبار خوب سال گذشته شرکت بود- مسن ترین رئیس جمهور امریکا
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